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Prorrogat el pressupost 
municipal del 2024 per manca 
de consens en el del 2025

Llum verda  a la construcció 
de nous pisos als barris del 25 
de Setembre i del Segle XXI

Detinguts tres homes per 
un assalt violent a una nau  
industrial de Rubí

La rubinenca Bea Ortiz,
designada millor jugadora
de waterpolo del món
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Marcelo Yacupoma Alcántara
Enginyer rubinenc, membre de McLaren F1 Team

“Ser part de l’equip d’enginyers 
de McLaren i guanyar el 

campionat de constructors del 
2024 ha estat increïble”
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C. CARRASCO 

Els comptes municipals del 
2024 s’han prorrogat auto-
màticament per aquest exer-
cici, ja que en data del 31 de 
desembre, l’equip de govern, 
format pel Partit dels Socia-
listes de Catalunya (PSC) i En 
Comú Podem (ECP), no havia 
aconseguit reunir el suport 
necessari per aprovar el pres-
supost del 2025.

Segons ha pogut saber 
Diari de Rubí, la proposta de 
l’executiu preveu uns comp-
tes amb un increment d’uns 
3 milions i mig respecte a 
l’exercici del 2024. Aquest 
increment sorgeix del capítol 
1 de Personal, a partir de la 
valoració i actualització dels 
llocs de treball de l’adminis-
tració local.

El portaveu socialista 
Rafa Güeto, explica que, 
més enllà d’aquest punt, “és 
una proposta continuista 
que manté les prioritats dels 
pressupostos anteriors, com 
són l’atenció a les persones, 
la millora de l’espai públic i 
la seguretat”. Güeto ha expli-
cat que ara mateix el govern 
segueix en converses amb la 
resta de grups, excepte amb 
VOX, per tal d’arribar a un 
acord “que permeti aprovar 
els comptes i continuar fent 
avançar la ciutat”.

En aquest sentit, el tinent 

Prorrogat el pressupost municipal del 2024 perquè la proposta 
per al 2025 presentada pel govern no té prou suport

POLÍTICA

La pròrroga dels pressupostos no ha d’afectar la prestació de serveis. ARXIU

d’alcalde demana “responsa-
bilitat” als grups a l’oposició 
i apunta que “entenem que 
hagin de fer oposició al go-
vern, però el que estan fent 
és oposició a la ciutat”.

Recordem que els pres-
supostos del 2024 es van 
aprovar gràcies a un acord 
amb Esquerra Republicana 
de Catalunya (ERC), formació 
que ara no està disposada a 
repetir escenari, perquè con-
sidera que la majoria d’actua-
cions i millores acordades no 
s’han acomplert.

En aquest sentit, Montse 
Soler, portaveu dels repu-
blicans, assegura que “hem 
perdut tota la confiança en 
aquest govern”. Malgrat tot, 
Soler no descarta poder acos-
tar posicions més endavant 
“sempre que es compleixin 
tots els acords, els que vam 
demanar l’any passat i els 
que hem fet ara, i volem fets, 
no paraules”.

Entre les noves propos-
tes plantejades pels republi-
cans hi ha la d’augmentar les 
partides del síndic de greu-
ges i de l’àrea de Comerç i 
el compliment de mocions 
aprovades com la de millorar 
la il·luminació dels passos de 
vianants. També volen que 
els antics cinemes no es ven-
guin, una mesura que sembla 
que els comptes preveuen, i 
que es millori la situació de la 

biblioteca municipal.
Un altre dels possibles su-

ports que podria trobar el go-
vern seria el del Partit Popu-
lar, qui va facilitar l’aprovació 
del cartipàs i de l’ús del roma-
nent a canvi també de diver-
ses millores i actuacions.

El PP, però, també con-
sidera que l’executiu local 
tampoc no ha acomplert els 
seus compromisos. “Tenim 
una resposta a aquesta pro-
posta i definitivament és que 
no”, assenyala el portaveu 
del PP, Juan José Giner. El 
regidor popular apunta que 
el suport del seu grup va in-
dispensablement lligat a una 
rebaixa dels impostos a la 
ciutadania i a la inversió en 
seguretat i en manteniment. 
“Nosaltres defensem rebai-
xar l’IBI, rebaixes pels autò-
noms, rebaixa de la taxa de la 
brossa en immobles o solars 
ocupats, gratuïtat de serveis 
com l’acollida matinal a les 
escoles o l’Espai Creixença...”, 
enumera Giner.

L’AUP i VR
Pel que fa als altres dos grups 
amb els quals el bipartit ha 
mantingut converses, l’Al-
ternativa d’Unitat Popular 
(AUP) i Veïns per Rubí (VR) 
tampoc estan disposats a fa-
cilitar l’aprovació dels comp-
tes del 2025. Marina Dolset, 
de l’AUP, explica que un cop 

van rebre la documentació 
al desembre la van estudiar 
i van plantejar al govern una 
llarga llista de dubtes que 
tenien sobre la proposta. “A 
hores d’ara encara ens falten 
moltes respostes”, apunta 
Dolset. Segons la portaveu 
de la formació assembleària, 
el govern els va dir que fessin 
arribar les seves propostes, i 
“nosaltres els vam recordar 
la llista de totes les mocions 
aprovades des del 2019 i 
acords assolits en diferents 
negociacions que mai han 
arribat a fer-se realitat”. En-
tre aquestes, la baixada dels 

sous dels polítics, més inver-
sió o iniciatives destinades a 
facilitar l’accés a l’habitatge o 
la tarificació social i progres-
siva a les escoles bressol, a 
l’escola d’art i a la de música.

Per la seva banda, el por-
taveu de Veïns per Rubí, Toni 
García, ha recordat que el seu 
partit ja va votar en contra al 
del 2004 i que la proposta és 
continuista així que “és molt 
difícil que votem una altra 
cosa que no sigui no”. García 
insisteix que VR demana més 
inversió en urbanitzacions, 
més verd urbà, manteniment 
de la via pública i resoldre 

les mancances d’equipa-
ments i potenciar polítiques 
d’habitatge.

ECP, el soci minoritari
Des d’En Comú Podem, soci 
minoritari a l’executiu, An-
drés Medrano explica que la 
proposta és molt similar a la 
de l’any passat i que l’escena-
ri previsible era que ERC tor-
nés a facilitar l’aprovació dels 
comptes com l’exercici pas-
sat. “Nosaltres treballarem 
per arribar a acords, per es-
tablir diàlegs que ens perme-
tin aprovar els pressuposts”, 
apunta Medrano.

REDACCIÓ 

Les funcions i responsa-
bilitats dels membres de 
l’equip de govern s’han re-
definit per assumir la sortida 
de Moisés Rodríguez Can-
tón. Les responsabilitats del 
regidor sortint s’han repar-
tit entre la resta de mem-
bres de l’equip de govern, 
fet que ha comportat una 
redistribució de funcions i 
responsabilitats.

Així doncs, aquesta és 
l’actual repartiment d’atri-
bucions entre els regidors 
i regidores que formen 
l’equip de govern.

El regidor Víctor García 
Correas és el nou primer Ti-
nent d’Alcaldia i regidor del 
Districte 5. Entre les seves 
responsabilitats hi figuren 
les associades a la Regidoria 

d’Ocupació, Educació, Em-
presa i, a partir d’ara, la de 
Recursos Humans.

García Correas liderarà, 
doncs, els Serveis de l’Ofi-
cina de Serveis a l’Empresa 
(OSE), d’educació, d’Ocupa-
ció Rubí Forma, de Recursos 
Humans, de l’Oficina d’Aten-
ció a la Ciutadania (OAC), 
d’Organització, Planificació i 
Qualitat i el Gabinet d’estu-
dis i Estadística.

Rafael Güeto Ortiz serà 
el portaveu del PSC, segon 
Tinent d’alcaldia i regidor 
del Districte 1. A més, Güeto 
manté les responsabilitats a 
l’Àrea de Planificació Urbana 
i Serveis Municipals.

El regidor serà al capda-
vant dels serveis de Plane-
jament Urbà, Mobilitat i Ac-
cessibilitat, Urbans, Jurídics, 

Llicències i Disciplina Urba-
nística i de Contractació.

Mari Carmen Alarcón 
Cuenca actuarà com a quar-
ta Tinenta d’Alcaldia i regi-
dora del Districte 5. Alarcón 
continuarà com a regidora 
de Drets Socials, Gent Gran 
i Infància.

Alarcón dirigirà els Ser-
veis Socials i el Servei de 
Programes Socials així com 
la Font del Ferro, Infància, 
Gent Gran Activa i els Pro-
jectes Estratègics i Qualitat 
Urbana.

Per la seva banda, Juan 
López Núñez és el cinquè 
Tinent d’Alcaldia i regidor 
del Districte 3. López conti-
nuarà com a regidor d’Obra 
Pública, Manteniment Urbà 
i Esports.

Annabel Cuesta Fabre 

és la sisena Tinenta d’Alcal-
dia i regidora del Districte 4. 
Cuesta ostentarà, a més, les 
regidories de Projecció de 
Ciutat, Comunicació i Inno-
vació i Agenda Urbana. Això 
implica encapçalar el Servei 
de Salut Pública així com 
el de Cooperació i Primera 
Acollida, el de Joventut, el 
d’Igualtat, el d’Innovació, 
Smart City i Sistemes d’In-
formació; el de Comunicació 
i Rubí Serveis Audiovisuals, 
el de Foment de l’esport Fe-
mení, el de Projecció de la 
Ciutat, Projectes Europeus 
i Xarxes de Ciutats, Agenda 
Urbana i Agenda 2030.

Pel que fa a Marta Oliva 
Martín, aquesta és la setena 
Tinenta d’Alcaldia i regidora 
del Districte 3. A més, Oliva 
serà regidora de Seguretat 

Ciutadana, Serveis Econò-
mics i Cultura. Per tant, serà 
responsable d’Hisenda i Ser-
veis Econòmics, Servei de 
Seguretat Ciutadana i Unitat 
de Protecció Civil i del Servei 
de Promoció i dinamitza-
ció Cultural, a excepció del 
Museu Municipal del Castell 
(MMUC), que pertany a Jor-
di Arnaiz.

Juan Antonio Brustenga 
és el vuitè Tinent d’Alcaldia 
I regidor dels Districte 2. 
Brustenga també desenvo-
luparà les funcions de re-
gidor de Comerç, Civisme i 
Relacions Ciutadanes. Així 
doncs, serà el responsable 
dels serveis de Comerç; Lli-
cències d’Activitats i Sancio-
nadors; de Relacions Ciuta-
danes i Proximitat; Civisme i 
Convivència als Barris.

Andrés Medrano Muñoz 
continua com a regidor de 
Medi Ambient, Transició 
Ecològica i Benestar Animal. 
Entre les seves funcions 
continuen la responsabilitat 
del Servei de Sostenibilitat 
i Medi i del Rubí Brilla i as-
sumeix el Servei de Parcs 
i Jardins., que forma part 
del Servei de Manteniment 
Urbà.

Finalment, Jordi Arnaiz 
Moreno continua com a re-
gidor d’Habitatge, Memòria 
democràtica i s’incorpora 
com a titular de Govern 
Obert. El serà el responsable 
del Servei d’Habitatge, de 
PROURSA, de la Preservació 
de la Memòria Democrà-
tica, de Govern Obert i del 
Museu Municipal Castell 
(MMUC).

L’Ajuntament reorganitza el cartipàs, després de la sortida de Moisés Rodríguez 
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Tota l’oposició planta el govern i 
no assisteix al plenari extraordinari 
convocat per la renúncia de Rodríguez

REDACCIÓ

Cap grup de l’oposició va 
assistir al Ple extraordinari 
convocat dijous de la setma-
na passada per tramitar la 
renúncia a l’acta de regidor 
de Moisés Rodríguez. Un dia 
abans de la sessió plenària, 
l’Alternativa d’Unitat Popular 
(AUP) ja va anunciar que no 
assistiria al ple. “Rodríguez 
s’hagués pogut acomiadar al 
ple ordinari de desembre o 
bé esperar al ple ordinari de 
gener”, apuntaven. 

La formació assembleària 
va qüestionar el perquè es va 
prioritzar convocar aquest 
plenari extraordinari, i no el 
Ple de l’estat de la ciutat, una 
sessió que s’hauria de fer 
anualment i que fa dos anys 
que no es convoca. 

En aquest sentit, l’AUP 
considera que és “una opor-
tunitat perduda on podríem 
haver parlat de per què co-
mencem l’any sense la zona 
de baixes emissions imple-
mentada, sense pressupost, 
sense la internalització de les 
escoles bressol, sense un nou 
model de gestió dels residus, 
sense la valoració de llocs 
de treball o sense resposta 
respecte què fer amb les 
noves construccions en zones 
inundables”.

A més, l’AUP criticava 
que cada ple extraordinari 
suposa un cost extra per a 
la ciutadania i, per tant, ha 
d’estar molt ben justificat. 
“No participarem d’un ple 
buit de contingut polític i de 
debat, que serveix més com a 
eina de propaganda personal 
que d’utilitat per a la ciutat”, 
assenyalaven des de l’AUP, 
que demana públicament al 
govern de Rubí que rectifiqu-
és. “Prou malmesa està ja la 
política institucional com per 
a anar buidant de contingut 
polític i de debat la sala de 
plens”, apuntaven.

 Poc abans de l’inici de 
la sessió, van ser la resta de 
grups a l’oposició -Esquerra 
Republicana de Catalunya 
(ERC), VOX, Partit Popular 
(PP) i Veïns per Rubí (VR)─ els 
que van informar als mitjans 
de comunicació que tampoc 
assistirien per mostrar el seu 
desacord amb el fet que s’hagi 
convocat un ple extraordinari 
per aquest únic punt.

Així, cap grup de l’oposició 
va estar present a la sessió 
plenària. Montse Soler, por-
taveu d’ERC, va explicar que 

convocar un ple extraordinari 
per tramitar tan sols la re-
núncia d’un regidor era “poc 
oportú” i que la renúncia es 
podia haver fet efectiva en 
el ple ordinari de gener. “Per 
aquest motiu, i com a senyal 
de protesta, no assistirem a la 
sessió plenària”, va assenyalar 
Soler.

Per la seva banda, Nerea 
Andrés, portaveu de VOX, va 
dir que el seu grup no tenia 
intenció d’assistir al plenari 
perquè “és insultant pels 
veïns de Rubí convocar un ple 
extraordinari quan podien ha-
ver esperat a un ple ordinari”. 
Andrés va recordar que “és 
una despesa de 1.030 euros 
per cada regidor per una 
assistència de deu o quinze 
minuts a un ple, que no ser-
veix ni per debatre ni per fer 
avançar la ciutat”.

La líder de VOX considera 
que tots aquests diners es 
podrien destinar a “manteni-
ment de la ciutat, a seguretat 
o altres problemes que té la 
ciutat”. 

Per la seva banda, Juanjo 
Giner, portaveu del Partit 
Popular, creu que convocar 
un ple extraordinari  “és una 
irresponsabilitat de l’equip de 
govern, que no ha fet servir 
el sentit comú”. Per Giner, la 
despesa d’un plenari extra-
ordinari no està en cap cas 
justificada i el tràmit podia 
haver-se realitzat en una 
sessió ordinària i “després si 
ells volen pagar la seva festa, 
que la paguin”. Giner també 
hva afegir que “ningú no nega 
el gran servei públic que ha 
realitzat Moisés Rodríguez, 
però és una qüestió d’ètica 
professional”.

Des de Veïns per Rubí, el 
seu portaveu, Toni García, va 
coincidir que la seva absència 
era perquè “entenem que 
és una burla a la ciutadania 
convocar un ple extraordinari 
exclusivament per la renúncia 
d’un regidor”. Per García, un 
ple extraordinari ha de tenir 
un motiu justificat com l’apro-
vació del pressupost o un 
tràmit que no es por ajornar. 
En aquest sentit, com la resta 
de grups, va recordar que “un 
ple extraordinari té una des-
pesa extra de 10.000 o 12.000 
euros i per una renúncia d’un 
regidor, no està justificada”.

També va apuntar que 
aquest tipus d’accions “ge-
neren més descrèdit en la 
política, que ja està prou 
desacreditada”.

POLÍTICA

El socialista Moisés Rodríguez Cantón tanca 
la seva etapa com a regidor de l’Ajuntament 

REDACCIÓ

Moisés Rodríguez Cantón va 
posar fi dijous de la setmana 
passada a la seva trajectòria 
com a regidor de l’Ajunta-
ment de Rubí i membre de 
l’equip de govern municipal. 
L’edil del Partit dels Socia-
listes de Catalunya (PSC) va 
fer oficial la seva renúncia 
davant del Ple, en una sessió 
extraordinària que va tenir 
aquest assumpte com a 
únic punt de l’ordre del dia. 
Rodríguez Cantón tanca 
així una etapa de gairebé 
deu anys com a integrant 
del Plenari, per passar a 
assumir la direcció del Con-
sorci de Comerç, Artesania i 
Moda de Catalunya, adscrit 
al Departament d’Empresa 
i Treball de la Generalitat, 
un càrrec que ostenta des 
del passat 20 de desembre.

La sessió va comptar 
només amb la participació 
del grups de l’equip de go-
vern: Partit dels Socialistes 
de Catalunya (PSC) i En 
Comú Podem (ECP). La resta 
de formacions ─Esquerra 
Republicana de Catalunya 
(ERC), VOX, Partit Popular 
(PP), Veïns per Rubí (VR) i 
l’Alternativa d’Unitat Popu-
lar (AUP)─ van decidir ab-
sentar-se en desacord amb 
el fet que s’hagués convocat 
un ple extraordinari per 
aquest únic tràmit.

Al seu comiat, Rodríguez 
Cantón, molt emocionat, 
va agrair haver tingut la 
possibilitat de treballar per 
la seva ciutat i va demanat 
disculpes per aquells mo-
ments en què no ha estat a 
l’alçada. El regidor sortint es 
va referir   als treballadors 
i treballadores municipals: 
“Hi ha persones meravello-
ses en aquesta casa, profes-
sionals exemplars i éssers 
humans bons. Segurament 
és això el que m’emporto 
com el gran tresor intan-
gible. Gràcies i disculpes si 
alguna vegada o moltes no 
he sabut fet valer més la 
vostra tasca”. 

Rodríguez Cantón tam-
bé va tenir paraules per 
a la resta de companys i 

L’edil va renunciar a l’acta de regidor en un ple extraordinari convocat la setmana passada. 
AJUNTAMENT-LOCALPRES

companyes del Ple, “adver-
saris millor que enemics, 
en una tasca que al final té 
un fi comú, des de la crítica 
constructiva o la tasca pro-
positiva de govern: progres-
sar com a ciutat”.

El regidor va agrair igual-
ment als socis de govern 
d’ECP la complicitat i l’apre-
nentatge mutu, “defensant 
les diferències però teixint 
encara més objectius de 
ciutat”; i al grup socialista i 
a l’alcaldessa, Ana M. Mar-
tínez, el treball conjunt, la 
confiança i l’amistat.

El portaveu d’ECP, An-
drés Medrano Muñoz, va 
intervenir per agrair a l’edil 
el  seu compromís amb la 
ciutat. Medrano va destacar 
l’atreviment de Rodríguez 
Cantón: “Quan un fa alguna 
cosa diferent i arriscada, 
s’arrisca a la crítica i a equi-
vocar-se. Però si, pel contra-
ri, et quedessis en l’àrea de 
confort, doncs segurament 
tot seria molt previsible, no 
s’haurien produït canvis ni 
situacions que milloren la 
ciutat”.

Per la seva banda, l’al-
caldessa es va mostrar con-
vençuda que la marxa de 
Rodríguez Cantón serà tem-
poral i que “acabarà tornant 
al projecte local perquè 
estima Rubí”. 

Pel que fa a l’absència de 
la resta de grups a la sessió 
plenària, fonts de l’executiu 
local han lamentat aquesta 
“escenificació” i han insistit 
que si era un tema econò-
mic “podien haver renunciat 
a les dietes”. 
      
Prop de deu anys al govern
Moisés Rodríguez Cantón, 
és diplomat en Relacions La-
borals i llicenciat en Ciències 
del Treball, va convertir-se 
en regidor del govern l’any 
2015, quan va ocupar el nú-
mero 3 de la llista electoral 
del PSC. Des de bon inici, va 
ser un dels membres amb 
més pes específic dins l’exe-
cutiu local, ostentant primer 
la segona tinença d’Alcaldia 
i després la primera, i al-
ternant també el càrrec de 
portaveu del grup socialista.

Durant aquests anys, 
Rodríguez Cantón ha estat 
al capdavant de diverses 
àrees i serveis. Hi ha dues 
responsabilitats que ha as-
sumit sense interrupció 
entre el 2015 i el 2024: les 
regidories de Promoció i 
Dinamització Cultural i de 
Recursos Humans. Durant 
el primer mandat, també va 
ser regidor de Medi Ambi-
ent i, al període 2018-2019, 
de Comunicació i Ràdio 
Rubí. A l’etapa 2019-2023, 

va posar-se al capdavant 
de la regidoria de Comerç, 
així com del servei de nova 
creació de Projecció de la 
Ciutat. 

L’edil sortint ha estat 
impulsor de diversos pro-
jectes. És el cas del festival 
de música RRandom o de 
l’acord amb el Grupo Prisa 
per convertir Rubí en la seu 
del macroconcert de LOS40 
Primavera Pop. El projecte 
més personal del regidor 
ha estat la iniciativa COLOR, 
que es va posar en marxa el 
2020 amb l’objectiu de con-
vertir el color en un senyal 
d’identitat de la ciutat.

Tot i la seva nova res-
ponsabilitat, Moisés Rodrí-
guez continuarà vinculat 
a la política local, ja que 
és viceprimer secretari de 
l’agrupació socialista.

Sonia García, nova regidora
L’acta de regidor que ha dei-
xat vacant Moisés Rodríguez 
Cantón passarà ara a Sonia 
García Frances, número 10 
del PSC a les darreres elecci-
ons municipals. La socialista 
en prendrà possessió al pro-
per ple municipal ordinari, 
que tindrà lloc a finals de ge-
ner. La sortida de Rodríguez 
Cantón i l’arribada de Sonia 
García Frances ha obligat el 
govern a retocar el cartipàs.

El ja exregidor va ser nomenat director del Consorci de Comerç, Artesania 
i Moda de Catalunya, càrrec que ocupa des del passat 20 de desembre
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C. CARRASCO
 
El Ple de l’Ajuntament cor-
responent al mes de desem-
bre va servir per aprovar de 
manera provisional el Pla 
de millora urbana (PMU) 
del sector Cremalleras Rubí, 
al barri del Vint-i-cinc de 
Setembre, promogut per 
la mercantil Residencial Ca 
n’Alzamora SL. El tràmit ha 
prosperat amb els vots a 
favor de l’equip de govern 
─integrat pel Partit dels 
Socialistes de Catalunya 
(PSC) i En Comú Podem 
(ECP)─, VOX, el Partit Po-
pular (PP), Veïns per Rubí 
(VR) i l’Alternativa d’Unitat 
Popular (AUP); i l’abstenció 
d’Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC).
Segons l’executiu local, 
aquest pla de millora urba-
na permetrà transformar 
les illes compreses entre els 
carrers d’Edison, Marconi, 
Apel·les Mestre, Tres d’Abril i 
Verge de Fàtima, on es cons-
truiran fins a 153 habitatges, 
52 dels quals seran en règim 

de protecció oficial. També 
es preveu en un nou parc i 
la implantació de nous co-
merços. Tot plegat, a més, 
comportarà la generació 
d’una nova façana al carrer 
d’Edison, una de les princi-
pals entrades al nucli urbà.
La sessió plenària també 

va servir per tirar endavant 
inicialment una modifica-
ció puntual del Pla Gene-
ral d’Ordenació (PGO) que 
possibilitarà la construcció 
de pisos ─amb una reserva 
del 40% per a habitatge de 
protecció oficial─ i la creació 
de nous espais lliures en 

uns terrenys actualment en 
desús de prop de 2.700 m2 
situats al carrer de Francolí, 
a tocar de l’avinguda de l’Es-
tatut, en el barri del Segle 
XXI. En aquest cas, hi han 
votat a favor PSC, VOX, PP, 
VR i ECP; i s’han abstingut 
ERC i l’AUP.

Aproven dos canvis urbanístics per construir pisos 
als barris del 25 de setembre i del Segle XXI 

L’antiga fàbrica Cremalleras, al carrer Edison. ARXIU

Llum verda a l’aprovació definitiva de  les obres 
de l’avinguda de l’Estatut 

C. C.

El ple de desembre va apro-
var de manera definitiva 
el projecte executiu de la 
primera fase de reforma 
de l’avinguda de l’Estatut, 
un dels projectes destacats 
del mandat. L’aprovació va 
comptar amb el suport de 
l’equip de govern, format 
per PSC i En Comú Podem, 
l’Alternativa d’Unitat Popu-
lar (AUP) i Veïns per Rubí 
(VR), mentre que ERC, PP 
i Vox van optar per l’abs-
tenció.

La primera fase del 
projecte de pacificació de 
l’avinguda de l’Estatut, llar-
gament reclamat pel veïnat, 
compren el tram entre la 
plaça de l’agricultura i el 
carrer de les Basses i carrer 
Galícia i té un pressupost 
de 5,8 milions d’euros. Les 
obres podrien començar al 
segon semestre de 2025.

El regidor de Planifica-
ció Urbana, Rafael Güeto, 
va explicar que la majoria 
dels grups a l’oposició ha 
presentat al·legacions, fet 
que “dona idea de la impor-
tància d’aquest projecte”. 
Part de les al·legacions van 
ser estimades per l’executiu 
local.

Entre aquestes, la de-
manda de l’AUP d‘estudiar 
que el nou carril bici tin-
gui continuïtat més enllà 
dels carrers Basses-Galícia 
mentre no arribin la resta 
de fases de la reforma i 
que es canviï el cautxú del 
parc infantil que consta al 
projecte per un altre tipus 
de material. De fet, Marina 
Dolset, portaveu de l’AUP, 
va demanar que estableixi 
precedent i a partir d’ara 
s’apliqui el mateix criteri 
en futurs projectes com la 
possible remodelació de la 
plaça Pearson.

També van ser accepta-
des les peticions de l’AUP 
i del Partit Popular (PP) 
relatives a l’estudi i gestió 
del trànsit durant les obres, 
i per tornar a demanar la 
gratuïtat de la C-16 per 
poder fer noves entrades a 
Rubí que deixin de saturar 
aquesta via.

Entre les al·legacions 
desestimades hi ha les tres 
presentades per Veïns per 
Rubí (VR). Segons Toni Gar-
cía, portaveu de VR, el go-
vern va justificar la decisió 
perquè obligaria a refer 
plànols del projecte i això 
allargaria tot el procés de 
licitació i d’adjudicació. Per 
aquest motiu, i prioritzant 
l’inici de les obres, la for-
mació va donar suport a 
l’aprovació definitiva.

Tampoc no es va accep-
tar la proposta del PP de fer 
un nou aparcament públic 
que compensi l’eliminació 

de places. En aquest sentit, 
Juan José Giner, portaveu 
del PP,  va insistir de nou 
que el projecte deixa molt 
pocs espais per aparcar, i 
aquesta és, segons Giner, 
una de les grans preocupa-
cions de la ciutadania.

En el mateix sentit, Ne-
rea Andrés, de Vox, con-
sidera que el projecte pot 
repercutir negativament en 
altres vies de la ciutat i que 
“té un ferm i últim propòsit 
que consisteix a declarar la 
guerra al vehicle privat i a 
les famílies i treballadors 
que el fan servir”.

Per la seva banda, Xavier 
Cots, d’ERC, va recordar que 
la seva formació sempre 
ha defensat la pacificació 
de vies importants, que va 
impulsar l’illa de vianants 
quan va formar part del 
govern i que creu en la 
pacificació de l’avinguda 
Estatut. Tot i això, Cots va 

» Aprovada la moció per millorar el servei 
bus al JV Foix amb l’abstenció del govern
L’últim plenari de l’any tam-
bé va servir per aprovar 
la moció d’ERC i AUP que 
demanava un tercer bus 
de la línia L3 en l’horari de 
sortida dels alumnes de 
l’institut JV Foix. La propos-
ta va tirar endavant amb 
els vots a favor dels grups 
de l’oposició, mentre que 
l’equip de govern ha optat 
per abstenir-se.

ERC i l’AUP van presentar 
la proposta d’acord explicant 
que “la moció l’únic que 
demana és un bus més, no 
té massa complicació, bàsi-
cament perquè els alumnes 
no hi caben”. Els dos grups 
van recordar que fa anys que 
la comunitat educativa del 
centre reclama solucions a la 
manca de places de bus urbà 
per a l’alumnat, ja que no-
més passen dos busos amb 

capacitat per a 80 persones i 
l’institut en té 400 alumnes.

Joan Puntí ,  regidor 
d’ERC, va etzibar al govern 
que “quan s’ha necessitat fer 
un bus a demanda fins a les 
2 de la matinada per Los40 
no s’ha necessitat fer cap 
estudi” i va afegir que “és 
una qüestió, simplement, de 
prioritats i de voler resoldre 
el problema”.

El govern, a través del 
regidor d’Educació, el soci-
alista Víctor García, va expli-
car que la seva proposta és 
una sortida escalonada dels 
alumnes mentre s’estudia 
un canvi d’horari de l’L3 i la 
seva coordinació amb l’L7. 
Una proposta que ja han 
traslladat tant a Serveis Ter-
ritorials d’Ensenyament com 
a la comunitat educativa del 
JV Foix. 

» Suport a la moció d’ERC amb 
un seguit d’accions per revitalitzar 
el comerç de proximitat
El ple de l’Ajuntament va 
aprovar, amb l’única absten-
ció del Partit Popular (PP), la 
moció d’ERC per potenciar 
el comerç local. L’acord con-
templa una bateria de pro-
postes per revitalitzar el co-
merç local a Rubí com revisar 
i millorar campanyes actuals 
i impulsar-ne de noves diri-
gides a col·lectius específics 
com a gent gran o jovent; 
realitzar un estudi dels preus 
dels lloguers comercials; o re-
cuperar esdeveniments com 
la Nit del Comerç o la Nit en 
Blanc per tal de dinamitzar 
l’activitat comercial.

Juan José Giner, portaveu 
del PP, va justificar la absten-

ció del seu grup afirmant que 
l’executiu no està impulsant 
accions per ajudar el comerç 
local “que porta molts anys 
patint dificultats”, com la 
rebaixa d’impostos, ajudes 
directes per modernitzar 
els locals o l’increment de la 
seguretat.

Des d’ERC van respon-
dre als populars que “o no 
s’han llegit la moció o no han 
entès res del que aquesta 
proposa”.

Per la seva banda, el go-
vern va assegurar que prò-
ximament presentarà el Pla 
Estratègic de Comerç, que 
es va començar a redactar al 
gener del 2023.
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Junts Rubí titlla l’actual mandat “de 
fracàs” i acusa el govern “d’acumular 
incompliments i inacció”

Junts Rubí considera que 
l’actual mandat és “un fra-
càs des del primer dia” i 
que està marcat pels “rei-
terats incompliments i per 
la manca de projecte del 
govern”, en mans del PSC 
i d’En Comú Podem. Així 
ho ha manifestat Ivan Vila, 
portaveu local de Junts per 
Catalunya, en un comunicat 
on la formació fa balanç del 
darrer any.

Segons Vila, l’acord en-
tre PSC i ERC, que va perme-
tre aprovar les ordenances 
fiscals i el pressupost per al 
2024, ha quedat en “paper 
mullat i no ha suposat cap 
avenç per a la ciutat”. Junts 
entén que l’entrada d’En 
Comú Podem al govern 
tampoc ha millorat la situa-
ció, ja que el Pla de Mandat 
s’ha presentat amb més 
d’un any de retard i encara 
no s’ha pogut aprovar el 
pressupost del 2025. “Això 
demostra una manca abso-
luta de projecte i confiança 
per part d’un PSC que fa 
deu anys que acumula in-

compliments i inacció”, ha 
lamentat Vila.

A més, Junts continua 
denunciant les “greus man-
cances” de la ciutat, que 
encara continuen sense 
solució, algunes des de fa 
dècades. És el cas, segons 
Vila, de l’Hospital Vicenç 
Ferrer: “Es va fer un anun-
ci molt pompós el gener 
del 2024, i un any després 
continuem sense saber-ne 
absolutament res”.

Vila també assenyala 
que l’increment de la pres-
sió fiscal que ha patit la ciu-
tadania no es veu traduïda 
en millores per a la ciutat. 
“L’última enquesta de sa-
tisfacció ciutadana revelava 
que un 75% dels rubinencs 
veu la ciutat igual o pitjor 
que fa un any: on van a 
parar els nostres diners?”, 
es pregunta Vila.

Finalment, Junts consi-
dera que l’última “ocurrèn-
cia” del govern municipal 
amb la fragància de Rubí és 
“un insult a la ciutadania”. 
/ DdR

Xavier Cots i Joan Puntí abandonen el grup municipal d’ERC per motius diferents. ARXIU

REDACCIÓ 

Continuen els moviments al 
grup municipal d’Esquerra 
Republicana de Catalunya 
(ERC). Xavier Cots va renun-
ciar a la seva acta de regidor 
en el ple de desembre, 
mentre que Joan Puntí ha 
anunciat aquest passat cap 
de setmana que es donava 
de baixa com a militant 
d’Esquerra i que renunciaria 
a l’acta de regidor al ple de 
gener.

Xavier Cots es va aco-
miadar del plenari amb un 
dur discurs contra la política 
local i el PSC.

En la seva última inter-
venció al plenari, Cots va 
manifestar la seva decepció 
amb la política local i amb 
l’equip de govern, format 
pel Partit dels Socialistes i 
En Comú Podem.

El ja exedil va explicar 
que va acceptar entrar en 
la política local el 2019 
perquè “m’estimo la meva 
ciutat, i el que vull és que 
millori”. Per Cots, això no 
ha estat possible. “Sis anys 
després m’he adonat que la 
ciutat que hi ha quan surto 
de casa és una ciutat pitjor, 
més grisa, més trista, més 
dura. Una ciutat que ha 
perdut moltes oportunitats 
pel camí”, ha apuntat.

Xavier Cots va assenya-
lar que no ha trobat en 
la política local l’eina per 
millorar la ciutat i va acusar 
l’executiu d’estar “mut, cec 
i sord. Mut perquè no res-
pon, cecs perquè no veuen 
els problemes i sord perquè 
ni escolten ni dialoguen”.

“Deixo el tauler i les 

Canvis al grup municipal d’ERC: Xavier Cots i 
Joan Puntí renuncien a l’acta de regidor

El portaveu de Junts, Ivan Vila. ARXIU

fitxes a mans seves, perquè 
mentre vostès siguin els 
amos del joc i del ‘cortijo’ 
no es podrà fer res”, va dir. 
Cots va afegir que “me’n 
vaig trist, decebut i empre-
nyat del ple, però me’n vaig 
content per una cosa: per 
no veure’ls més. Els desitjo 
el pitjor en l’àmbit polític”.

Des de l’AUP i VR, van 
lamentar la marxa de Xavier 
Cots. L’equip de govern va 
evitar respondre Cots. En 
aquest sentit, Rafa Güeto, 
portaveu del PSC, va dir 
que no el responien perquè 
entenen aquests comiats 
com a espais “de cortesia i 
educació”.

Cots va entrar a les llis-
tes d’ERC com a indepen-
dent el 2019, i revalidant 
l’acta el 2023. És docent 
especialitzat en temes de 
jardineria i paisatgisme, i 
ara reprendrà la seva tra-
jectòria en el sector privat.

La baixa d’ERC de Joan 
Puntí
Per la seva banda, Joan Pun-

tí ha explicat a través de les 
xarxes socials que se sentia 
“profundament decebut” 
amb l’estratègia política 
nacional d’ERC i també amb 
el funcionament del grup 
municipal a l’àmbit local.

L’encara regidor, que 
renunciarà al proper ple, 
considera que, a nivell naci-
onal, ERC s’ha convertit “en 
una crossa del PSC” d’ençà 
que es va decidir donar 
suport a la investidura de 
Salvador Illa com a presi-
dent de Catalunya, “qui fa 
foc es manifestava amb la 
ultradreta per Barcelona”. 
Puntí també entén que ree-
legir el mateix president de 
partit dels darrers 13 anys 
“tampoc es pot dir que sigui 
gaire il·lusionant”, en refe-
rència a la reelecció d’Oriol 
Junqueras al capdavant dels 
republicans.

Pel que fa a l’àmbit lo-
cal, el regidor assegura que 
“trobo a faltar compromís, 
treball, estratègia i com-
promís polític”, així com “un 
projecte que vagi més enllà 

de la vanitat i les ambici-
ons polítiques”. En aquest 
sentit, critica que el PSC 
incomplet l’acord de pressu-
post signat el 2024 amb ERC 
“però hem fet com si res”.

Pel que fa al seu futur 
polític, en el seu anunci a 
les xarxes socials, assegura 
que el regidor Rafael Güeto 
sempre ha dit que ell era el 
regidor de l’AUP a Esquerra. 
Afirmació que, ara per ara, 
“és en l’única cosa que els 
he de donar la raó”.

Les incorporacions
Les dues renúncies seran 
substituïdes, en principi, 
pels següents candidats 
de la llista d’ERC. Així, s’es-
pera la incorporació en el 
plenari del mes de gener 
de Sandra Casas, qui ja va 
ser regidora del grup mu-
nicipal dels republicans en 
el mandat 2019-2023, i de 
Robert Massalias, actual 
president de la secció local 
dels republicans, un cop 
s’hagi tramitat la baixa de 
Joan Puntí.
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Medrano i Martínez, amb la directora de l’escola Ramon Llull. 
AJUNTAMENT-LOCALPRES

REDACCIÓ

El projecte d’instal·lació 
de sistemes fotovoltaics a 
escoles i equipaments mu-
nicipals comença a prendre 
forma. Ja està en marxa el 
muntatge d’una vintena 
d’instal·lacions fotovoltai-
ques en escoles de la ciutat 
i en diferents equipaments 
municipals.

L’operació suposa una 
inversió d’ 1,6 milions d’eu-
ros. D’aquests, el consistori 
n’aporta 300.000 euros i la 
resta prové d’una subven-
ció per valor d’1,3 milions 
d’euros del Programa Reno-
vables 2030 de la Diputació 
de Barcelona.

Aquesta inversió tin-
drà un retorn a la ciutat en 
forma d’estalvi econòmic i 
ambiental. D’una banda, es 
preveu que l’estalvi a la fac-
tura energètica municipal 
sigui d’uns 280.000 euros 
a l’any així com ens estalvi-
arem unes 830 tones de di-
òxid de carboni al municipi.

Els treballs van comen-
çar a la tardor a l’escola Te-
resa Altet i a l’escola Torre 
de la Llebre. Les han conti-
nuat a altres centres educa-
tius que és per on s’ha ini-
ciat el projecte. Així doncs, 
les escoles 25 de Setembre, 
Mossèn Cinto, Joan Mara-
gall, Montessori, Ramon 
Llull i Schola comptaran 
amb aquestes instal·lacions 
una vegada finalitzi aquesta 
primera fase.

La segona fase implica 
la transformació de la bibli-
oteca Mestre Martí Tauler, 
la comissaria de la Policia 
Local, el Centre d’Educació 

Especial de Ca n’Oriol, el 
pavelló de la Llana i el de 
Can Rosés així com la pista 
d’Atletisme de Can Rosés.

L’edifici del Rubí Forma, 
el Camp de Futbol Munici-
pal i el Centre Cívic de Can 
Fatjó, el Mercat Municipal, 
l’edifici del Bullidor i l’es-
cola bressol La Bruna for-
men part de la tercera fase 
d’actuació. La previsió és 
que les vint instal·lacions 
comencin a produir energia 
solar  l’any vinent.

L’alcaldessa, Ana M. 
Martínez, i el regidor de 
Transició Energètica, An-
drés Medrano, han visitat 
l’escola Ramon Llull per 
comprovar la finalització 
dels treballs. Martínez ha 
assenyalat que “aquesta 
inversió és un pas cap al 
futur del Rubí i el seu ben-
estar. Som pioners en l’es-
talvi i eficiència energètica 
i volem continuar liderant 
aquest canvi”.

L’objectiu d’aquesta 
inversió és fer front a la si-
tuació d’emergència climà-
tica ─que obliga a reduir 
les emissions de CO2 de la 
ciutat en un 55% de cara a 
l’any 2030─ i als alts preus 
de l’energia. Davant aquest 
context, es busca utilitzar 
els sostres de centres edu-
catius i equipaments muni-
cipals com a punts de gene-
ració d’energia per aquests 
mateixos edificis.

A més, aquests edifi-
cis tindran la capacitat de 
compartir amb altres in-
fraestructures municipals 
l’energia sobrant. D’aquesta 
manera, es crea una xarxa 
de d’autoconsum que, una 

En marxa la instal·lació de plaques
fotovoltaiques a una vintena d’equipaments

vegada implantada i desen-
volupada, podria beneficiar 
gran part dels equipaments 
municipals. 

Per la seva banda,  el 
regidor de Medi Ambient 
i Transició Energètica, An-
drés Medrano, ha desta-
cat que “aquest és un pas 
més en la transformació 
energètica de Rubí, avan-

cem cap a la sostenibilitat 
i l’autoconsum. Tota la ciu-
tadania, els comerços i les 
empreses tenen un paper i 
és l’administració qui ha de 
ser exemple clar del camí 
compartit a seguir. Amb 
instal·lacions com aquesta 
la ciutadania pot compro-
var que els beneficis són 
reals i tangibles”.

ACTUALITAT
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El projecte d’ampliació es va presentar a principis de gener. CEDIDA

REDACCIÓ

El Consorci per a la Gestió 
de Residus ja compta amb 
el projecte bàsic d’amplia-
ció de la Planta de Biome-
tanització de Can Barba, 
que permetrà la millora 
de la instal·lació per po-
der absorbir la necessitat 
de tractament de residu 
orgànic dels municipis de 
la comarca. Així, es preveu 
que les obres permetran 
incrementar la capacitat 
de tractament de residu 
orgànic de les 21.000 tones 
actuals fins a les 60.000 
tones.

El projecte, presen-
tat la setmana passada, 
compta amb un pressu-
post de 44.708.718,48 €, 
finançats pels fons euro-
peus Next Generation, 
(28.122.249,62 euros), i  el 
Fons de gestió de residus 
municipals (16.586.468,86 
euros). 

L a  p r e s e n t a c i ó  h a 
comptat  amb la presència 
de Rafa Güeto, president 
del Consorci per a la Ges-
tió de Residus del Vallès 
Occidental;  Jordi Ballart, 
alcalde de Terrassa; Mar-
ta Farrés, alcaldessa de 
Sabadell; Ana M. Martí-
nez, alcaldessa de Rubí i 
Xavier Garcés, president 
del Consell Comarcal del 
Vallès Occidental i alcalde 
de Barberà del Vallès.

Increment de la capacitat 
de tractament fins a les 
60.000 tones anuals
Les obres permetran dotar 
la planta de dues línies in-
dependents de pretracta-
ment i augmentar la capa-
citat de digestió, passant 
de les 21.000 a les 60.000 
tones anual i podent ab-
sorbir la generació de re-
sidu orgànic (FORM) dels 
municipis de la comarca.

En els propers anys 
mitjançant les accions re-
alitzades amb el Programa 
de suport a les recollides 
d’alta eficiència es preveu 
un increment substancial 
de la FORM. A la vegada 
s’han incrementat la ne-
cessitat de poder donar 
resposta des de l’adminis-

L’ampliació de la planta de Can Barba permetrà tractar fins a 
60.000 tones anuals de residus orgànics

tració als circuits privats 
de recollida comercial de 
FORM que estan emergent 
a la comarca.

El pretractament es-
tarà composat de dues 
línies independents que 
permetran donar flexi-
bilitat a la planta davant 
possibles incidències. Les 
obres també permetran 
disposar d’una àmplia nau 
de descàrrega tancada per 
la maniobra de camions, 
per la descàrrega i càrrega 
de productes amb suficient 
maniobrabilitat.

Del residu al recurs: pro-
ducció de biometà
La Planta de Can Barba 
incrementarà la producció 
de biogàs i diversificarà els 
seus usos obtenint  biome-
tà de qualitat injectable a 
la xarxa de Gas Natural. 
Amb la producció de bio-
metà que s’obtindrà amb 

del digest obtingut en el 
procés de digestió per tal 
obtenir un producte ferti-
litzant que ja hauria perdut 
la seva condició de residu.

Està previst incorporar 

un sistema de tractament 
de les aigües residuals de 
la planta amb el sistema 
d’Ultrafiltració i Osmosis 
Inversa. I s’ubicarà una 
nova sala de control ubi-

reduir les emissions que 
es generarien en el futur a 
causa de l’augment de to-
nes de residus orgànics al 
Vallès Occidental. Aques-
ta ampliació no només 
permetrà una gestió més 
eficient dels residus, sinó 
que també contribuirà sig-
nificativament a la reduc-
ció de l’impacte ambiental 
de la regió.

Aposta per la sensibilitza-
ció i educació ambiental
Es disposarà d’un nou edi-
fici de serveis i una aula 
ambiental, així com una 
passarel·la de visites que 
farà un recorregut exteri-
or per totes les àrees de 
procés.  
D’aquesta manera es po-
drà ampliar les activitats 
de sensibilització entre la 
ciutadania amb visites a 
la Planta de Can Barba, tal 
com ja es fa actualment en 
el Centre de Tractament de 
Residus (CTR-Vallès).

Calendari de les obres 
d’ampliació
Durant el mes de febrer de 
2025 es preveu publicar 
la licitació del contrac-
te d’obra i explotació de 
l’ampliació de la planta i a 
finals del 2n trimestre de 
2025 es preveu adjudicar 
el contracte. La durada de 
la fase d’enginyeria de de-
tall, obres i posta en marxa 
serà de 24 mesos, situant 
l’inici en funcionament el 

2n trimestre del 2027.
Durant el 3r trimestre 

del 2025 quan s’iniciïn les 
obres, la planta s’atura-
rà però el residu orgànic 
provinent dels municipis 
del Vallès Occidental es se-
guirà tractant en una altra 
instal·lació de tractament 
de la comarca.

Una de les plantes de 
tractament de residus de 
referència de la comarca
La Planta de Biometanit-
zació de Can Barba, de 
titularitat del Consorci per 
a la Gestió de Residus, és 
una instal·lació ubicada al 
terme municipal de Terras-
sa, la qual es va concebre 
inicialment com una planta  
de compostatge amb una 
capacitat de 15.000 t/a. 
Va ser posada en funcio-
nament l’any 2002 i a l’any 
2007 es va incorporar una 
planta de digestió anae-
ròbica amb una capacitat 
de 21.000 t/a integrada 
conjuntament amb les 
instal·lacions de compos-
tatge inicial.

Actualment la instal-
lació té una capacitat de 
tractament de 21.000 t/a, 
la qual es complementa 
amb 4.000 tones de co-
substrats per a la digestió i 
4.000 tones de transferèn-
cia a altres instal·lacions, 
per tal de poder disposar 
de flexibilitat per rebre la 
fracció orgànica generada 
en els municipis.

Font Consorci de Residus del Vallès Occidental. 

l’ampliació de la planta es 
podria subministrar Gas a 
8.200 llars. A la vegada la 
producció de biometà con-
tribueix directament en 
els objectius europeus de 
descarbonització i estalvi 
d’emissions de CO2.

S’ampliarà la capacitat 
de digestió anaeròbia in-
corporant un segon diges-
tor així com tots els equips 
necessaris  en aquesta 
àrea. També s’incorpora 
un procés de deshidratació 
mecànica i higienització 

cada dins de la nau des 
d’on es farà el seguiment 
del procés.

Transició energètica i re-
ducció de la petjada de 
carboni
Amb l’ampliació, la planta 
serà excedentària d’ener-
gia. La planta generarà 
(mitjançant biogàs i pla-
ques fotovoltaiques) un 
260 % del que consumeix, 
fent que el tractament de 
residus (objectiu prioritari 

de la planta) permeti una 
contribució positiva en re-
lació als termes energètics.

Es preveu que la planta 
incorpori 612 plaques foto-
voltaiques d’una potència 
pic d’uns 600W cada una, 
amb el que suposa una po-
tència pic d’uns 367kWp, 
col·locades a les cobertes 
de les noves naus.

Pel que fa a la reducció 
de la petjada de carboni, 
l’ampliació de la planta 
és essencial per ajudar a 



Divendres, 17 de gener de 2025 9
ACTUALITAT

REDACCIÓ

Un total de 16 col·lectius i 
plataformes ciutadanes han 
requerit una moratòria ur-
gent amb relació a la trami-
tació de 20 plans, projectes 
i llicències urbanístiques en 
zones de risc d’inundabili-
tat. Un d’aquests col·lectius 
és l’Alternativa d’Unitat 
Popular (AUP), que ha inclòs 
en aquesta llista els pisos 
que s’han de construir a 
l’Escardívol i el pavelló de 
Cova Solera que està en 
construcció.

Els col·lectius han recor-
dat que almenys un 15% del 
territori urbanitzat català 
està en risc d’inundació i 
que, segons informes pe-
ricials d’aquest any amb 
dades del 2022, a Catalunya 
viuen actualment un total 
de 325.445 persones en 
zones amb risc d’inundació 
(un 6,6% del total de la po-
blació). A més, té el nombre 
més alt d’indústries peri-
lloses i d’equipaments en 
zones amb risc d’inundació, 
en comparació amb la resta 
de la península Ibèrica.

Segons els col·lectius, 
la classe política s’està la-
mentant “hipòcritament” 
de les morts de la darrera 
DANA a València, mentre 
continuen tramitant i exe-
cutant plans urbanístics en 
zones amb risc d’inunda-
bilitat, i prometen millores 
de seguretat de plans ja 
aprovats com a sense risc. 
A més, assenyalen que “els 

S’inicia una acció coordinada que posa 20 plans 
urbanístics amb risc d’inundabilitat sota la lupa 

Un dels projectes pels quals s’ha demanat la moratòria és el d’urbanització d’una part de l’Escar-
dívol. CEDIDA

mateixos plans urbanístics 
reconeixen l’existència dels 
riscos d’inundabilitat, dels 
quals l’ACA n’acaba infor-
mant favorablement amb 
unes mesures de gestió del 
risc que només són pegats 
i afegitons superficials per 
passar el tràmit”. També 
consideren que no es tenen 
en compte les evidències 
científiques més recents i 
la realitat climàtica actual.

En aquest sentit, asse-
nyalen que les eines de càl-
cul del risc d’inundació que 
utilitzen les administracions 
“s’han quedat obsoletes i 
les dades que ofereixen ni 
estan actualitzades, ni co-
incideixen amb la realitat”.

Els col·lectius han re-
cordat que els informes del 
Grup Intergovernamental 
d’Experts sobre el Canvi 

Climàtic (IPCC), advertei-
xen que l’impacte del canvi 
climàtic en les inundacions 
es multiplicarà per cinc 
durant aquest segle, amb 
especial incidència en l’àrea 
mediterrània. I que l’Agèn-
cia Catalana de l’Aigua ho 
recull en el seu informe “La 
gestió del risc d’inundació a 
Catalunya-2023”.

Revisió de la normativa
Les entitats demanen als 
representants polítics que 
apliquin la llei i s’evitin els 
potencials danys irrepara-
bles: que es revisin i s’ac-
tualitzin conforme a les 
actuals evidències científi-
ques, l’avaluació preliminar 
del risc d’inundació, els 
mapes de perillositat i risc 
de Catalunya, així com tota 
la normativa urbanística 

sobre planificació territorial 
i urbanística en matèria de 
risc d’inundabilitat.
Les peticions van ser adre-
çades a persones amb res-
ponsabilitats en la matèria, 
com són: la consellera de 
Territori, Habitatge i Transi-
ció Ecològica de la Genera-
litat, Sílvia Paneque i Sure-
da; el director de l’Agència 
Catalana de l’Aigua, Josep 
Lluís Armenter Ferrando; els 
alcaldes i alcaldesses dels 
municipis corresponents 
i altres responsables amb 
competències sobre cadas-
cun dels plans urbanístics 
assenyalats, com l’AMB o el 
Consorci del Besòs. Segons 
fonts de les entitats, tenen 
constància que aquestes ja 
estan sobre la taula d’aques-
tes persones responsables i 
esperen resposta.

Una quinzena d’entitats i plataformes ciutadanes han requerit la moratòria urgent 
relativa a la tramitació d’aquests plans, dos dels quals estan a Rubí

L’Associació Senegalesa
Bouloukounda habilita un hort 
provisional al poblat senegalès

L’Associació Senegalesa 
Boulokounda busca fo-
mentar la cultura, la con-
vivència, la integració, l’in-
tercanvi d’experiències i el 
coneixement mutu entre 
els membres de la comu-
nitat senegalesa que vi-
uen a Catalunya, a més de 
donar suport a activitats i 
impulsar projectes a Bou-
loukounda, al Senegal.

Una de les últimes acci-
ons que han fet pel poble 
senegalès és col·laborar 
en la construcció d’un hort 
provisional, ja que aquest 
projecte agrícola és clau 
en aquesta època de l’any. 
Al Senegal ara arriba l’èpo-
ca de pluges, i aquest ter-
reny de 2500 m² pot ser de 
gran ajuda, perquè d’aquí 
a uns 45 dies es podrà 
recol·lectar.

En aquest hort provisi-
onal s’hi plantaran ocres, 
que es tracta d’una verdu-
ra fina de color verd fosc. 
Aquest aliment és bàsic en 
l’alimentació del Senegal. 
També s’hi plantaran al-

tres vegetals com el kano, 
el diakatto, el salato i el 
borroborro.

La idea és que aquest 
hort no sigui el definitiu, 
però la construcció d’un 
hort estable comporta un 
procés llarg.

Una altra de les accions 
socials portades a terme 
per l’Associació és el breu 
conte que ha publicat la 
rubinenca Rosa López, ‘Un 
llapis per a Bouloukounda’. 
Es tracta d’un llibre que 
busca donar a conèixer la 
realitat que viuen els nens i 
nenes de Bouloukounda, a 
més de la gran majoria de 
poblats i ciutats del Sene-
gal. Tant el material escolar, 
com altres productes bà-
sics per viure amb la nostra 
normalitat, són carències 
que pateixen aquests nens 
i nenes.

Es pot col·laborar amb 
aquesta Associació mitjan-
çant donatius. Tota la infor-
mació està recollida al seu 
web associaciosenegalesa-
bouloukounda.org. / DdR

MOTORAUTO. Gran Vía, 00 - Tel.: 00 000 00 00. www.motorauto.es

YOUR PEUGEOT. OUR PASSION.

RODA CAP ALS TEUS NOUS 
PNEUMÀTICS I CONQUEREIX 
NOUS HORITZONS.

2X1 EN PNEUMÀTICS*

(*) Oferta vàlida per a clients particulars propietaris d’un vehicle de qualsevol marca, consistent en un 50% de descompte per 
pneumàtic de les marques Goodyear, Michelin, Continental, Pirelli, Bridgestone i Dunlop sobre la tarifa oficial vigent. L’aplicació 
de l’oferta està subjecta a fer l’operació de substitució de 2 o 4 pneumàtics des de l’1 de abril al 31 de desembre de 2024. 
No canviable per efectiu ni acumulable a altres ofertes en vigor. Consulti’n les condicions als Serveis Oficials Peugeot adherits 
a la promoció i a www.peugeot.es

Les dones estan treballant la terra. CEDIDA
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L’Ajuntament regenera l’arbrat del bosc de Ca n’Oriol 
amb la plantació de diversos exemplars

REDACCIÓ

L’Ajuntament ha anun-
ciat que ha fet tot un seguit 
d’actuacions al bosc de Ca 
n’Oriol per salvar els pins 
que presentaven un estat 
sanitari molt greu provo-
cat per una plaga. I ara ha 
procedit a plantar diver-
sos nous exemplars per tal 
d’incrementar el nombre 
d’espècies a la zona.

Concretament, s’han 
plantat 15 pins pinyoners 
i 15 alzines de 2 metres 
d’alçada i diàmetre de 15 
cm al llarg de la vessant 
sud del bosc de Ca n’Oriol. 
També s’ha reforçat el po-
blament arbustiu i s’ha fet 
una regeneració llenyosa al 
sotabosc amb la plantació 

Aquests darrers dies s’han plantat diversos exemplars al bosc de Ca n’Oriol. AJUNTAMENT

ACTUALITAT
La Policia Local i els Mossos 
detenen tres homes per 
un assalt violent a una nau 
Agents de la Policia Local i 
de la Policia de la Genera-
litat – Mossos d’Esquadra 
de la comissaria de Rubí 
van detenir l’11 de gener, 
dos homes de 37 i 27 anys 
com a presumptes autors 
d’un robatori violent a una 
nau industrial de la ciutat. 
També se’ls imputa un de-
licte d’atemptat als agents 
de l’autoritat per produir 
lesions lleus a dos agents 
dels Mossos d’Esquadra. El 
tercer home, de 42 anys, va 
ser detingut pels Mossos 
d’Esquadra per un delicte 
de salut pública.

Els fets van passar cap 
a les 4 de la matinada de 
l’11 de gener. Els Mossos 
d’Esquadra van rebre un 
avís alertant d’un robato-
ri en un local industrial, 
al carrer Progrés de Rubí. 
Una patrulla de seguretat 
ciutadana es va adreçar al 
lloc dels fets i va trobar la 
porta de la nau forçada per 
encastament d’un turisme. 
També van veure un grup 
de cinc persones encaput-
xades que, a l’adonar-se 
de la presència policial, 
van fugir de l’interior de la 
nau. La patrulla de Mossos 
va poder detenir un dels 
assaltants, qui va produir 
lesions lleus a la mà d’un 
dels agents. Una dotació de 
la Policia Local va detenir 
l’altre assaltant quan fugia 
després de colpejar la cara 
i una mà d’un agent de la 
policia catalana.

Altres dotacions dels 
Mossos d’Esquadra es van 
adreçar al carrer Progrés 
i van poder comprovar vi-

sualment que dins de la 
nau hi havia una plantació 
de marihuana. També van 
veure una persona que, al 
ser alertada, va sortir de 
l’edifici. Va ser detinguda 
per un delicte contra la sa-
lut pública.

Agents de la Unitat 
d’Investigació dels Mossos 
d’Esquadra de Rubí, prèvia 
autorització judicial, van 
realitzar una entrada i re-
gistre de la nau. A l’interior 
van trobar una plantació 
de 80 plantes de marihu-
ana d’uns 50 cm d’alçada, 
2 bosses amb cabdells de 
marihuana amb un pes to-
tal de 5,30 kg, 15 gr. d’hai-
xix i 170 gr. de llavors de 
marihuana. També es va 
comprovar que es realit-
zava defraudació del fluid 
elèctric. Els investigadors 
van localitzar a la mateixa 
nau 4 ganivets tipus mat-
xet de grans dimensions, 
així com dos gossos de raça 
perillosa que es van tras-
lladar a una protectora. En 
una empresa propera del 
mateix carrer Progrés es va 
localitzar una pistola que 
presumptament van aban-
donar els assaltants en la 
fugida.

El vehicle usat en l’en-
castament va ser intervin-
gut i també un segon vehi-
cle d’alta gamma, usat pels 
assaltants, que es trobava 
estacionat per la zona. 
Els detinguts van passar a 
disposició judicial el 13 de 
gener al jutjat d’instrucció 
en funcions de guàrdia de 
Rubí. La investigació conti-
nua oberta. / DdR

de  diverses arbustives.
Aquesta actuació s’ha 

efectuat aquests darrers 
dies, ja que és una època 
idònia per a la plantació, 
i es mantindrà el seu reg 
de suport durant dos anys 
per garantir la seva super-
vivència.

“El bosc de Ca n’Oriol 
és un espai emblemàtic 
de la ciutat. Hem reforçat 
les actuacions per al seu 
manteniment i regenera-
ció amb plantacions que 
respecten la seva identitat 
com a bosquet mixt, amb 
espècies resistents pròpies 
del nostre clima mediterra-
ni”, ha assenyalat el regidor 
de Medi Ambient, Transició 
Ecològica i Benestar Animal, 
Andrés Medrano, qui consi-

dera que “la biodiversitat és 
fonamental per fer l’entorn 
més resilient davant de les 
plagues i altres amenaces i 
és per això que en la tria de 
nou arbrat i vegetació s’ha 
fomentat la presència de 
diverses espècies d’arbres i 
arbustives”. 

Medrano ha convidat 
“a la ciutadania a gaudir 
d’aquest entorn amb res-
pecte per contribuir entre 
totes a la millora de la ciutat 
i el seu entorn”, ha explicat 
Andrés Medrano Muñoz, 
regidor de Medi Ambient, 
Transició Ecològica i Benes-
tar Animal. 

Plaga de “perforador de 
pins”
A la primavera del 2024 es 

va detectar que els pins del 
bosc de Ca n’Oriol estaven 
colonitzats per un coleòpter 
anomenat “perforador de 
pins” (Tomicus destruens) 
que, específicament, afecta 
als boscos de pi blanc (Pinus 
halepensis) i de pi pinyoner 
(Pinus pinea).

Aquest gènere produeix 
dos tipus de danys: d’una 
banda, galeries subcorticals 
als troncs i branques gruixu-
des i, de l’altra, galeries als 
branquillons de les capça-
des dels pins. 

Els atacs als troncs són 
mortals, atès que a través 
de les galeries maternes 
s’introdueixen fongs i pro-
dueixen la degradació del 
floema del perímetre de la 
galeria i la destrucció dels 
canals floemàtics. La greu 
sequera que ha sofert la 
vegetació ha provocat la 
proliferació d’aquesta plaga.

El protocol que s’ha 
aplicat per tal de frenar la 
plaga ha estat, en primer 
lloc, talar tots els arbres 
ja morts a causa d’aquest 
insecte i, després, aplicar 
els tractaments sanitaris 
adients al conjunt d’arbres 
on l’afectació encara és 
incipient.

També s’han col·locat 
trampes biològiques per 
capturar insectes adults en 
cas que es produeixi una 
pujada de temperatura i 
eclosionin les postes.

Un camió ple d’electrodomèstics 
ha cremat aquest dimecres al 
matí al carrer Cèsar Martinell, nú-
mero 43, al polígon Rubí Sud de 
la nostra ciutat. Així ho han expli-
cat els Bombers de la Generalitat, 
que han desplaçat sis dotacions 
al lloc dels fets. Els Bombers han 
rebut l’avís del foc a les 11.19 h i 
els efectius del cos s’han traslla-
dat fins al carrer Cèsar Martinell, 
on cremava el camió.  El camió 
es trobava en un aparcament de 
terra quan ha començat el foc 
que ha calcinat tot el vehicle i la 
seva càrrega íntegrament. Mal-
grat que hi havia vehicles apar-
cats a la zona, els Bombers han 
informat que cap s’ha vist afectat 
per aquest foc del camió i que cap 
persona ha resultat ferida. / DdR

Crema un camió ple d’electrodomèstics al carrer Cèsar Martinell, 
en el polígon Rubí Sud

¿Problemas con el alcohol?
Quizás podemos ayudarle.

93 317 77 77

www.alcoholicos-anonimos.org

info@area6aa.org

El vehicle ha quedat totalment calcinat. Foto BOMBERS DE LA GENERALITAT
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POLÍTICA

PARTICIPA AL
NOSTRE GRUP
DE WHATSAPP

El grup municipal d’En Comu Podem
Rubí presentarà al Ple del mes de gener
una moció per garantir que
l’Ajuntament sigui el més autònom
possible en la generació de l’energia que
necessita consumir.

Es tracta d’una proposta de l’Associació
de Municipis i Entitats per l’Energia
Pública (AMEP), que té per objectiu
avançar en la sobirania energètica dels
municipis. Això significa la creació de
nous fonts d’energia renovable locals; i
la gestió pública d’aquesta energia, de
manera que es garenteixi la justícia en
l’accés i els costos de la mateixa.

ECP Rubí presentarà una
moció al Ple del mes de gener,

per demanar més instal·lacions
municipals de generació

d’energia sostenible

En concret, la moció fa referència a
l’aprofitament d’edificis, terrenys i
espais municipals per a la instal·lació de
sistemes de generació d’energia. I
aposta, també, per la col·laboració amb
altres administracions i agents privats.

@ecp_rubi

644.89.90.62

Proposem
mesures per

l’auto provisió
d’electricitat

Dimecres 22 de gener, a les 18:30 hores
A la Sala Neus Català (Carrer Ulloa, 9-11)

Taller obert: treballem la proposta del
nou POUM

És moment de decidir entre totes com
serà el Rubí del futur:

Creixerà el meu barri?
Quants habitantes serem?
A on hi haurà nous equipaments?
Hi haurà nous polígons
industriales?
Qué passarà amb el medi natural?
Quants nous habitatge tindrem?

Això ho determinarà el POUM i cal que
tothom tingui la màxima informació, ja
hi ha una primera proposta aprovada,
el Document d’Avanç i des d’En Comu
Podem Rubí us convidem a conéixer
quina ciutat es dibuixa i dir la vostra.

Energia verda i de
proximitat

Habitatge assequible
per a tothom

Oportunitats laborals

Ciutat amable i
cuidadora

Coneix el nostre grup municipal

Andrés Medrano Muñoz

Portaveu d’En Comú Podem Rubí.

Regidor de Medi Ambient i Transició

Ecològica. Benestar Animal i Tinença

Responsable. Rubí Brilla.

Telèfon: 663.23.35.70

Mail: amm@ajrubi.cat

Jordi Arnáiz Moreno

Regidor d’Habitatge, Memòria Democràtica

Regidor del Districte 6

Atenció cada dilluns de 10 a 13 i de 16 a 19

hores (c/Pitàgores 5, Escala B entresol 3a)

Telèfon: 678.03.83.07

Mail: jam@ajrubi@cat

El grup municipal d’En Comu Podem
Rubí presentarà al Ple del mes de gener
una moció per garantir que
l’Ajuntament sigui el més autònom
possible en la generació de l’energia que
necessita consumir.

Es tracta d’una proposta de l’Associació
de Municipis i Entitats per l’Energia
Pública (AMEP), que té per objectiu
avançar en la sobirania energètica dels
municipis. Això significa la creació de
nous fonts d’energia renovable locals; i
la gestió pública d’aquesta energia, de
manera que es garenteixi la justícia en
l’accés i els costos de la mateixa.

ECP Rubí presentarà una
moció al Ple del mes de gener,

per demanar més instal·lacions
municipals de generació

d’energia sostenible

En concret, la moció fa referència a
l’aprofitament d’edificis, terrenys i
espais municipals per a la instal·lació de
sistemes de generació d’energia. I
aposta, també, per la col·laboració amb
altres administracions i agents privats.

Proposem
mesures per

l’auto provisió
d’electricitat

Dimecres 22 de gener, a les 18:30 hores
A la Sala Neus Català (Carrer Ulloa, 9-11)

Taller obert: treballem la proposta del
nou POUM

És moment de decidir entre totes com
serà el Rubí del futur:

Creixerà el meu barri?
Quants habitantes serem?
A on hi haurà nous equipaments?
Hi haurà nous polígons
industriales?
Qué passarà amb el medi natural?
Quants nous habitatge tindrem?

Això ho determinarà el POUM i cal que
tothom tingui la màxima informació, ja
hi ha una primera proposta aprovada,
el Document d’Avanç i des d’En Comu
Podem Rubí us convidem a conéixer
quina ciutat es dibuixa i dir la vostra.

Habitatge assequible
per a tothom

Oportunitats laborals

Energia verda i de
proximitat

Ciutat amable i
cuidadora

Coneix el nostre grup municipal

Andrés Medrano Muñoz

Portaveu d’En Comú Podem Rubí.

Regidor de Medi Ambient i Transició

Ecològica. Benestar Animal i Tinença

Responsable. Rubí Brilla.

Telèfon: 663.23.35.70

Mail: amm@ajrubi.cat

Jordi Arnáiz Moreno

Regidor d’Habitatge, Memòria Democràtica

Regidor del Districte 6

Atenció cada dilluns de 10 a 13 i de 16 a 19

hores (c/Pitàgores 5, Escala B entresol 3a)

Telèfon: 678.03.83.07

Mail: jam@ajrubi@cat

PARTICIPA AL
NOSTRE GRUP
DE WHATSAPP

@ecp_rubi

644.89.90.62

PARTICIPA AL
NOSTRE GRUP
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REDACCIÓ

La secció sindical de Co-
missions Obreres (CCOO) 
a l’Ajuntament de Rubí ha 
denunciat en un comunicat 
que la societat municipal 
Proursa va acomiadar a 
finals de novembre “sense 
previ avís i sense massa ex-
plicacions” a un treballador 
que tenia més de vint anys 
d’antiguitat.

A més, CCOO assegura 
en el mateix comunicat que 
a la societat municipal s’es-
tan produint un increment 
de les baixes mèdiques de 
la plantilla i renúncies vo-
luntàries de treballadors 
que ja feia anys que treba-
llaven a Proursa. El sindicat 
demana als responsables 
polítics del consistori “un 
posicionament ferm i con-
tundent” en la defensa dels 
drets dels seus treballadors 
i treballadores.

Aquest dilluns, i a peti-

REDACCIÓ

El Síndic de Greuges de 
Rubí, Carles Aluju Ferrer, ha 
presentat la dimissió com a 
president del Fòrum de Sín-
dics i Síndiques, Defensors i 
Defensores Locals de Cata-
lunya (Fòrum SD). Segons 
ha explicat Aluju, els motius 
que l’han portat a prendre 
aquesta decisió son bàsica-
ment dos: com ha viscut la 
presidència; i de l’altra, la 
dificultat per compatibilitzar 
aquesta tasca amb la de 
síndic de Rubí.

Aluju ha pres aquesta 
decisió 9 mesos després 
d’estar al capdavant de l’as-
sociació de defensories lo-
cals catalanes. La dimissió 
es va fer efectiva el passat 
9 de gener.

Visió Podriem haver fet 
més, projectes que s’han 
allargat molts mesos i no 
caldria. I treballar un altre. 

El síndic de Rubí explica 
que “assumir la presidència 
ha comportat també una 
activitat de representació 

ció d’alguns grups polítics, 
s’ha convocat una reunió 
extraordinària del consell 
d’administració de l’empre-
sa per tractar el tema.

En el marc d’aquesta re-
unió, segons han explicat a 
Diari de Rubí, des de Proursa 
s’ha explicat que l’acomia-
dament ha estat per raons 
tècniques, organitzatives i 
productives i han donat per 
tancat el tema.

Reaccions polítiques
Al tancament d’aquesta 
edició, el grup municipal de 
Veïns per Rubí havia estat 
l’únic que s’ha posicionat 
públicament sobre aquest 
afer. VR ha mostrat el seu 
rebuig a “les formes i el fons 
de la decisió d’acomiadar el 
treballador” i ha assegurat 
que, per la informació que 
disposen, aquest acomiada-
ment no està prou justificat.

En aquest sentit, apun-
ten que si la justícia deter-

ACTUALITAT

mina que és improcedent, 
l’empresa, que és pública, 
haurà d’indemnitzar al tre-
ballador amb una xifra pro-
pera als 100.000 euros, que 
són públics.

Des de la formació, tam-
bé han mostrat la seva pre-
ocupació “per les reiterades 
baixes laborals a l’empresa, 
i la marxa de treballadors 

institucional que ha suposat 
dedicar-hi moltes hores. I 
tot aquest temps dedicat al 
FòrumSD ha anat a compte 
de la meva activitat com a 
Síndic de Greuges de Rubí”. 
És per això que destaca les 
dificultat d’exercir la presi-
dència del FòrumSD treba-
llant a mitja jornada a Rubí. 

 Malgrat tot, el síndic 
rubinenc ha fet balanç po-
sitiu dels objectius assolits 

durant la seva presidència: 
“Hem impulsat les formaci-
ons entre sindicatures; hem 
aprovat el protocol d’asset-
jament sexual i hem seguit 
vetllant activament pel dret 
a l’empadronament”, asse-
nyala. 

També ha destacat que 
“hem fet l’acompanyament 
perquè Tortosa tornés a 
recuperar la figura del De-
fensor; hem reforçat vin-

cles amb l’AGOL, serem 
col·laboradors en el congrés 
internacional de mediadors 
d’Angers del 2025 i hem 
aconseguit que la llei de 
sindicatures locals torni a 
estar al Parlament”. 

El relleu al capdavant 
del Fòrum SD es farà efec-
tiu el 20 de febrer, quan se 
celebrarà l’assemblea anual 
del Fòrum, que aquest any 
tindrà lloc a Badalona.

i treballadores a causa del 
clima laboral”.

Finalment, Veïns per 
Rubí ha manifestat “la pèr-
dua total de confiança en 
els responsables d’aquests 
fets: el conseller delegat i el 
gerent, amb les conseqüèn-
cies que es derivin tant en 
el Consell com en la Junta 
General de Proursa”.

CCOO denuncia que Proursa ha acomiadat 
un treballador sense previ avís

El Síndic de Rubí dimiteix com a president 
del Fòrum de Síndics

L’oficina de Proursa està ubicada a l’edifici del carrer Prim. 
ARXIU

Carles Aluju ha presidit el Fòrum SD durant nou mesos. ARXIU

REDACCIÓ

L’Ajuntament, a través de 
la concessionària Agbar, 
ha iniciat aquesta setmana 
la segona fase dels treballs 
de millora del col·lector del 
c. Cadmo, centrada al tram 
del c. Joaquim Blume. El 
projecte global contempla 
la renovació d’un total de 
266 metres de clavegue-
ram, entre els carrers de 
Joaquim Blume i de Prat de 
la Riba, amb una inversió 
de més d’1 milió d’euros.

Actualment, les cano-
nades de la zona tenen un 
diàmetre variable d’entre 
400 i 600 mm, i gràcies a 
aquesta actuació passaran 
a ser d’entre 600 i 800 mm, 
de manera que s’incre-
mentarà la seva capacitat 
hidràulica i es potenciarà 
l’eficiència de la xarxa. 

L’actuació també inclou 
la perforació horitzontal de 
30 m de longitud a la riera 
i l’adequació del sobreeixi-
dor existent amb la imple-
mentació d’un element de 
regulació de cabal, un sis-
tema de retenció de sòlids 
i un nou drenatge d’aigües 
pluvials a la riera de Rubí. 
Tot plegat permetrà soluci-
onar els problemes d’inun-
dacions que es produeixen 
en aquesta via quan plou i, 
per tant, donar resposta a 
les preocupacions del veï-
nat de la zona.

L’afectació a la mobili-
tat serà poc transcendent 
i anirà directament lligada 

a l’evolució de l’obra, tant 
en aquesta segona fase, 
durant la qual es renovarà 
el tram de col·lector del 
c. Joaquim Blume, com a 
la posterior fase 3, que se 
centrarà a la cambra sobre-
eixidor.

Afectacions previstes
Un cop feta la cambra es 
podrà obrir el passeig de 
la Riera. Posteriorment, es 
preveu una petita afecta-
ció al c. Joaquim Blume, ja 
que s’haurà de renovar el 
tram de col·lector entre el 
c. Joaquim Blume i la cam-
bra executada. La planifi-
cació és que aquestes fei-
nes durin uns 5 dies i que 
només afectin l’accés als 
estacionaments de la part 
del darrera del c. Joaquim 
Blume.

El desviament provisi-
onal del col·lector actual 
s’executarà durant les pri-
meres dues setmanes. Al 
final d’aquesta actuació, 
i amb l’objectiu de con-
nectar la xarxa provisional 
al pou actual de passeig 
de la Riera, es preveu una 
afectació puntual al mateix 
passeig de la Riera. Els dies 
concrets en què es produi-
rà aquest tall es comunica-
ran properament. 

Posteriorment, s’exe-
cutaran els murs pantalla 
de la futura cambra del so-
breeixidor, per la qual cosa 
s‘haurà de tallar el passeig 
de la Riera entre el c. Joa-
quim Blume i el c. Cadmo.

Comença la segona fase de les 
obres de renovació de la xarxa de 
clavegueram del carrer de Cadmo

Les obres se centren al tram entre el c. Joaquim Blume i el c. 
Cadmo (foto: Ajuntament de Rubí)
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Cl. Torrent de l’Alba 5-local (junt al Mercat)

TREBALLEM PER LA SEVA TRANQUIL·LITAT
Tel. 93 450 60 05

Rubí commemorarà el Dia Europeu de la Mediació amb 
una setmana d’activitats per promoure la convivència

REDACCIÓ

El 21 de gener, Dia Europeu 
de la Mediació, es comme-
morarà a Rubí a través de la 
programació de Setmana de 
la Mediació, entre el 20 i el 
24 de gener. Les activitats 
tenen per objectiu crear 
espais de reflexió, diàleg i 
intercanvi d’opinions sobre 
la convivència i la resolu-
ció pacífica dels conflictes, 
entenent el conflicte com 
una part intrínseca de les 
relacions humanes que es 
pot abordar com una opor-
tunitat per a totes les parts.

Els actes de la Setmana 
de la Mediació arrenquen 
el dilluns 20 de gener (11 
h) amb una entrevista al 
programa Rubí al Dia de 
Ràdio Rubí sobre la gestió 
de conflictes. També dilluns 
20 de gener, de 10 a 13 h, 
es proposa a la ciutadania 
que s’acosti al servei de 
Mediació. Els professionals 
del servei municipal faran 
difusió de la seva tasca en 
una carpa al c.Francesc 
Macià amb Pere Esmendia 
i oferiran un espai de dià-
leg i escolta a tothom qui 
vulgui seure i compartir 
una estona. A la tarda, a les 
17 h es proposa una sessió 
de contes a la plaça Neus 

La mediació pot resoldre problemes de convivència. CEDIDA

Català i Pallejà per a nens 
i nenes a partir de 4 anys. 
Mon Mas explicarà el relat 
“Una gran família”, de Rocío 
Bonilla, que parla de la sort 
de conviure i els valors per 
a conviure feliços. L’activitat 
dona continuat al primer 
cicle de contes a l’espai pú-
blic, al barri de Les Torres, 
durant els últims mesos de 
2024.

Dimarts 21 de gener 
s’ofereix una formació sobre 
pràctiques restauratives a 
l’àmbit educatiu adreçada 

al personal docent (12.30 
h) al Centre de Recursos Pe-
dagògics. L’equip del Servei 
de Mediació de Rubí s’està 
formant en aquesta matè-
ria i actualment es troba 
immers en una prova pilot, 
amb alumnat de 1r d’ESO 
de l’INS l’Estatut, posant en 
pràctica el model de cercles 
proactius. Es tracta d’una 
eina facilitadora del conei-
xement mutu i la creació 
de connexions, que promou 
l’escolta, el respecte a la 
diferència i la correspon-

sabilització; i apoderen al 
grup per a la pròpia gestió 
relacional, la confiança, la 
seguretat i el sentiment de 
pertinença. A la tarda (17 
h), tindrà lloc una sessió 
de teatre fòrum a la plaça 
del Mercat. La companyia 
La Xixa Teatre presentarà 
una escena teatral que es 
veurà travessada, a més del 
racisme, per d’altres factors 
que condicionen i dificulten 
les relacions humanes. El 
públic tindrà la possibilitat 
de participar, si ho vol, i 

Continuen les mobilitzacions: set 
anys de lluita per unes pensions 
dignes i una sanitat de qualitat

El Moviment per unes 
Pensions Públiques Dignes 
(MPPD) de Rubí i la plata-
forma Rubí per la Sanitat 
continuen aquest 2025 amb 
les mobilitzacions. Fa ja 
set anys que van arrencar 
les concentracions i ja han 
avançat que continuaran 
lluitant per unes pensions 
públiques dignes, per una 
pensió mínima de 1.080 

euros i per acabar amb la 
bretxa de gènere en les pen-
sions. En el mateix sentit, 
la plataforma Rubí Sanitat 
també continuarà recla-
mant una sanitat totalment 
pública i de qualitat i sense 
llistes d’espera. Les concen-
tracions continuaran tots 
els dimarts a la plaça Pere 
Aguilera, a les portes de 
l’Ajuntament a les 10.30 h.  

Les concentracions son dimarts a les 10.30 h. ARXIU

l’escena serà reinterpretada 
tantes vegades com dife-
rents intervencions proposi 
el públic. La sessió de teatre 
es repetirà divendres 24 de 
gener a la plaça de la Nova 
Estació, també a les 17 h.

Dimecres 22 de gener, es 
proposa una xerrada-taller 
al voltant de la convivència 
a les comunitats veïnals, 
adreçada a API’s, presidèn-
cies de comunitats veïnals 
i veïnat a l’auditori de Rubí 
Forma (17.30 h). El taller és 
un oportunitat per dotar 
d’eines per a la gestió del 
conflicte i la mediació a 
presidents i presidentes de 
CCVV i veïnat que hi esti-
gui interessat, que puguin 
afavorir la convivència en 
el dia a dia de les comuni-
tats veïnals i en els espais 
comunitaris.

Dijous 23 de gener, la 
Biblioteca Municipal Mestre 
Martí Tauler amb un taller 
per aprendre a gestionar 
el conflicte a través de l’art 
(17 h). Guiat per les dina-
mitzadores de l’Espai Comu-
nitari Les Torres, el públic 
experimentarà l’art com a 
eina per a l’expressió de les 
emocions, especialment 
aquelles que condicionen 
la convivència diària de les 
persones.

La setmana de la mediació 
es tancarà divendres 24 de 
gener al Casal Cívic de la 
Gent Gran (11 h). L’equip 
de mediació de la ciutat 
s’acostarà al Casal Cívic 
amb l’objectiu de donar-se 
a conèixer i obrir un espai 
al diàleg entre el Servei i la 
gent gran de la ciutat.

380 persones ateses durant 
el 2024
Durant l’any passat, el Servei 
ha atès més de 380 perso-
nes mitjançant entrevistes 
individuals o grupals, amb 
una intervenció directa en 
220 casos i una repercussió 
indirecta en més de 1.400 
ciutadans i ciutadanes. A 
més, s’han desenvolupat 
processos de facilitació amb 
diverses entitats, associaci-
ons i col·lectius de joves i 
persones grans. 

La sensibilització i la 
prevenció, a través de la for-
mació i la pedagogia, també 
són línies consolidades del 
Servei. Mitjançant tallers i 
cicles formatius, es treballa 
en centres educatius de 
Primària i Secundària, per 
millorar la comunicació i la 
gestió de conflictes entre els 
més joves. L’accés a aquest 
recurs és lliure i accessible 
per a tothom. 
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Cartes ciutadania

La pròrroga dels comptes 
municipals de 2024 per 
l’exercici de 2025 reflecteix 

una realitat política preocupant 
a Rubí, tot i no ser una situació 
nova: la fragmentació i la des-
confiança creixent entre els dife-
rents actors polítics de la ciutat. 
Els grups municipals que podrien 
ser claus per a l’aprovació, com 
ERC, el PP, l’AUP i VR, han deixat clar 
que les seves condicions per donar 
el seu suport estan lluny de ser 
complertes. El cas d’ERC és especi-
alment simptomàtic. Després d’un 
acord amb el govern el 2024 que no 
va acabar d’acomplir les seves ex-
pectatives, la formació republicana 
ha deixat de creure en el compro-
mís del PSC i ECP, exigint la con-
creció de compromisos assumits 
en exercicis anteriors. Per la seva 
banda, el PP posa l’accent en la 
necessitat d’una rebaixa d’impos-
tos i més inversió en seguretat, dos 
aspectes que consideren essencials 

per al benestar de la ciutadania. 
L’AUP se suma a la crítica comuna 
al govern local: la manca de com-
pliment dels acords passats, ni 
tan sols aquells que costen pocs 
diners. És evident que el PSC i ECP 
no poden governar en solitari i que 
necessiten la col·laboració d’altres 
formacions per tirar endavant els 
seus projectes, però la manca de 
diàleg dificulta aquest escenari. 
En el fons, el govern espera que 
quan la situació d’ERC en l’àmbit 
nacional s’estabilitzi, les aigües 
baixin més serenes a escala local 
i els republicans es replantegin 
el ‘no’. Veurem si això és així o si 
l’executiu ha esgotat el crèdit per 
seguir la partida. En tot cas, aquest 
ha de ser el mandat del POUM, o 
ho hauria de ser, i si no hi ha acord 
per un aprovar un pressupost, res 
no fa pensar que un document clau 
pel futur de la ciutat com un pla 
d’ordenació pugui tirar endavant 
sense consens. 

Editorial    

Consens

Visita’ns a www.diariderubi.com
Segueix-nos a les xarxes socials

Ampliación del tanatorio
Creo sinceramente que el actual 
tanatorio de la ciudad es clara-
mente insuficiente para un mu-
nicipio que supera los 80.000 ha-
bitantes. Dos pequeñas salas de 
velatorio, un espacio común y un 
minúsculo oratorio donde se ofi-
cian ceremonias multiconfesio-
nales. Una máquina expendedora 
que hace la función de servicio de 
restauración. Nada que objetar al 
servicio que ofrece la funeraria 
que gestiona el tanatorio, que ac-
túa con profesionalidad y mucho 
tacto en tan difíciles momentos. 
Pero, sinceramente, creo que ya 
hace tiempo que es necesario 
ampliar este equipamiento.  

 R. Rodríguez

Camiones en los márgenes
de la C1413
Circulo diariamente por la carre-
tera comarcal C-1413 y en ocasio-
nes, bastantes, también hago el 
recorrido andando, En los últimos 
años me está llamando la aten-
ción, la cada vez más exagerada 

invasión de los márgenes de la 
carretera por camiones, algunos 
de gran tonelaje, que estacionan 
allí. Y no es durante unas horas, 
pues algunos pasan días aparca-
dos allí. Camiones grandes, pe-
queños e incluso varias grúas de 
grandes dimensiones. Vehículos 
pesados que se combinan con 
los pequeños aparcamientos que 
coches y utilitarios hacen servir 
para estacionar a lo largo de los 
márgenes de la comarcal. Unos 
márgenes que, además, presen-
tan un lamentable estado de de-
jadez, con residuos varios y evi-
dente falta de mantenimiento. La 
situación creo que es preocupan-
te. No sólo por la pésima imagen 
que ofrece la ciudad en su acceso 
por la comarcal, como mínimo ya 
no hay los pestilentes olores de 
hace algunas décadas, sino tam-
bién por cómo afecta este uso al 
tráfico habitual de la vía, y por la 
contaminación que genera y que 
perjudica a vecinos y a la ciudad 
entera. Además, no puedo de-
jar de preocuparme qué pasará 

cuando se inicien las supuestas 
obras en la avenida del Estatuto, 
ya que se supone que el tráfico 
tiene que ser absorbido por esta 
vía... Y si la riera se desborda al-
gún día, ¿qué hará el agua con 
estos grandes vehículos aparca-
dos en los márgenes? No quiero 
ni pensarlo, pero quién sí debería 
hacerlo es nuestro Ayuntamiento 
y empezar a tomar medidas.  

Carlos González

Diversificar el comercio 
Rubí es el universo de las pana-
derías y franquicias de pan y ca-
feterías. Si hace unos años eran 
bancos e inmobiliarias, ahora 
son panaderías y cafeterías. ¿Y 
por qué no diversificar un poco 
el comercio? ¿po rqué no tomar 
alguna medida para atraer otras 
franquicias de otros sectores? 
Con más de 80.000 habitantes, 
creo que la ciudad podría contar 
con un comercio más diversifica-
do. ¿Podría hacer algo al respecto 
el Ayuntamiento?  

M. Carmen Sánchez

De què fa olor Rubí?

De què fa olor Rubí? Quan cami-
nem per la ciutat, quina és la seva 
essència, quin és el perfum que la 
caracteritza?

L’olor de Rubí és la de la bru-
tícia que s’acumula als carrers per 
l’incivisme i la manca de neteja, i 
la dels abocadors incontrolats. És 
la dels esprais que pinten i desfi-
guren murs i façanes. És la de les 
serradures dels arbres que es talen 
dia a dia. És la del fum dels vehi-
cles que atapeeixen determinats 
carrers i zones per la dificultat 
d’aparcament i manca de trans-
port públic.

A aquestes olors, massa sovint, 
s’hi afegeixen també sorolls. Els de 
xivarri en pisos o locals okupats, 
els dels crits de les baralles al car-
rer, els de les alarmes de comerços 
o habitatges on es produeixen ro-
batoris o intents d’ocupació, els de 
la respiració accelerada dels habi-
tants de Rubí que dia a dia han de 
transitar per llocs insegurs o mal 
il·luminats.

Creiem fermament que això és 
el que impregna Rubí, i que no es 

pot tapar amb cap perfum.
Podem somiar, però, amb un 

canvi d’essència. 
Amb Junts, l’olor de Rubí seria 

el verd de la gespa en parcs ben 
cuidats, el blau del cel lliure de pol-
lució i embussos, el blanc de les fa-
çanes netes, el groc de la brillantor 
de la cultura, els colors del mobili-
ari urbà ben mantingut i les vore-
res practicables i dels equipaments 
ben gestionats i plens de vida. 

En definitiva, l’essència d’una 
ciutat viva i lluminosa, segura i 
tranquil·la, amb tot el caliu del 
seu teixit associatiu i empresarial, 
i amb l’orgull d’una ciutadania que 
no es conforma amb menys del 
que mereix.

Per tot això, cal decisió, liderat-
ge i valentia. Cal escoltar els veïns 
i veïnes, detectar els problemes 
i oferir solucions. És el moment 
d’actuar, perquè Rubí mereix més.

Ivan Vila
Portaveu de
Junts Rubí
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Josep Milà i Alba
Arquitecte, dibuixant i escriptor 
a estones, rubinenc

No els cal gaire propaganda, 
ni cap eslògan ostentós ni 
masses pregons perquè el 
poble recordi que en dates 
nadalenques apareixeran, 
sense preàmbuls, els popu-
lars diorames. Durant molt 
de temps, com a formigue-
tes, els seus autors han fet 
una feina silenciosa, curosa, 
imaginativa, il·lusionadora. 
Treball que serà vist durant 
un temps relativament curt 
si comparem la feina que hi 
ha en la seva execució i la 
durada de l’exposició. Any 
rere any, diversos autors de 
l’Associació de Pessebristes 
de Rubí han aconseguit que 
el local s’ompli de gent que 
vol veure aquestes petites 
obres d’art. Curiós que, en 
època de tecnologia avan-
çada, petits i grans se sentin 
atrets per una manifestació 
tan artesanal.

Una de les caracterís-
tiques que sempre m’ha 
atret dels diorames és el seu 
llenguatge arquitectònic i 
paisatgístic. Apareixen espais 
interiors treballadíssims on 
algú ha pensat on va cada 
cosa i de quina manera pot 
quedar millor. Es represen-
ten espais urbans que no 
desdiuen gens o, fins i tot, 
millorarien algunes interven-

cions reals a què estem acos-
tumats en el dia a dia dels 
nostres carrers. El contingut 
paisatgístic dels diorames 
és rigorós. La recerca de la 
perspectiva empetitint els 
elements llunyans i engran-
dint els pròxims, alhora que, 
pels entesos, creant punts de 
fuga amb línies confluents, 
és un dels distintius de tots 
els diorames on apareix la 
llunyania. És una manera 
de fer que s’ha utilitzat des 
de sempre. El poc espai del 
que es disposa en fondària 
hi ajuda. És una tècnica que 
prové del renaixement, quan 
es comencen a representar 
les coses amb profunditat. 
Molts fons i escenografies de 
teatre italià d’aquella època 
ja ho usaven. 

L’altre aspecte dels dio-
rames de Rubí és la llibertat 
d’expressió i la diversitat de 
temes i tècniques que fan 
servir. Li confereixen evolu-
ció cap a la modernitat. Els 
pessebres de tota la vida hi 
són presents, però tot i el 
seu bon nivell, ni aclaparen ni 
eclipsen els de nova factura. 
Els temes representats ja fa 
temps que s’han ampliat més 
enllà del fet religiós, sense 
perdre l’alè de les dates, un 
concert, una estació, un viat-

Diorames L’Escola Professional de 
l’Escola Montserrat

Jordi Vilalta Martínez
Historiador rubinenc
Centre d’Estudis Rubinencs
Grup de Col·laboradors de Museu de Rubí 

EL RUBÍ D’ABANS URBANISME CASOLÀ (O D’ESTAR PER CASA)

ge, una plaça, un carrer, una 
casa..., a vegades amb refe-
rència a la nostra població; 
alhora, la tria dels materials 
és d’una gran imaginació: 
fusta, plàstic, peces de jo-
guina, roba, herbes, escorça, 
metall, guix..., sumem-hi 
tots els elements, que no es 
veuen, mecanismes, llums, 
sons... en definitiva, d’una ri-
quesa i varietat de treball que 
també tindria mèrit visitar 
mentre es realitza. Recorda 
molt la feina que fan els 
maquetistes d’arquitectura. 

Ara bé, el gran valor que 
s’ha de destacar és el compo-
nent participatiu i associatiu 
de l’entitat. A les desenes de 
socis que en formen part, i 
que van en augment, no els 
calen gaires incentius per 
estar, cada any i quan convé, 
al peu del canó. El seu objec-
tiu és senzill, fer diorames. 
I per molts anys, tal com es 
mostra en la col·lecció d’un 
pessebrista que n’hi porta 
seixanta. Hi haurà ciutadans 
que ho valoraran més que 
altres, res a dir. Però, ara que 
estem mancats de tradicions 
i patrimoni històric que ens 
representi i doni identitat a 
la ciutat, ara que ens hem 
d’inventar noves fórmules 
per veure si alguna qualla, 
ara que estem deixant caure 
molts referents històrics, 
documentals i patrimonials 
de la nostra ciutat, aprofitem 
les que ja tenim. És ben fàcil.

Una imatge d’un diorames. CEDIDA

Als anys 50 del segle passat, 
l’Escuela Nuestra Señora 
de Montserrat, que així es 
deia l’actual Escola Mare 
de Déu de Montserrat es 
va comprometre en l’àmbit 
de l’ensenyament professi-
onal en què no hi havia cap 
centre dedicat a aquesta 
tasca a la nostra població i 
la nova expansió industrial 
necessitava personal expert 
i tècnic per tirar endavant.

Un primer embrió del 
que seria la futura escola 
professional del centre es va 
ubicar a la planta baixa. Es 
va contactar amb industrials 
de la vila per tal de finançar 
les despeses de les obres 
d’adequació dels tallers i per 
comprar eines o maquinà-
ria per impartir les classes 
pràctiques. En un principi es 
va arribar a recollir 410.383 
pessetes. 

Encara que el primer 
curs va ser el 1954-1955, el 
7 d’abril de1957 l’arquebis-
be de Barcelona Gregorio 
Modrego va inaugurar ofi-
cialment l’”Escuela Profe-
sional Nuestra Señora de 
Montserrat”, que durant 20 
anys seria l’única a Rubí. Fou 
gràcies a l’impuls que va do-

nar el rector Miquel Rubio i 
a les aportacions de moltes 
empreses que hi havia a 
Rubí en un moment, com 
ja hem dit abans, de gran 
auge de l’activitat industrial. 
Esmentem la important aju-
da econòmica d’empreses 
com Germans Boada, Josa, 
Cal Gaspà, Tymesa, Viloca i 
Batlle, Aza- món, etc.

El primer director de 
l’escola professional de 
l’Escola Montserrat va ser 
Jordi Quintas. S’hi instal·là 
un taller de mecànica i un 
d’electricitat i es formava 
l’alumnat sobre tres sectors: 
electricitat, mecànica i tèxtil 
(els que més abundaven a 
les indústries de Rubí). Les 
classes eren de 17.30 a 22 
h i els preparaven perquè 
poguessin examinar-se a 
l’Escola Industrial de Ter-
rassa, que era el centre 
que expedia el títol oficial 
i on anaven a fer classes un 
cop per setmana, segons un 
conveni establert amb l’es-
cola. Els alumnes acabarien 
tenint títols d’ajustador ma-
tricer, de-lineant industrial i 
instal·lador elèctric.

Si bé en un principi, com 
hem dit, l’ensenyament i els 

materials eren finançats 
per les empreses locals, 
al llarg del temps va anar 
minvant la col·laboració 
de les indústries de Rubí, 
però això no va impedir que 
anés creixent el nombre 
d’alumnes cada any i que 
el 1962 ja comptés amb 
7 aules, laboratori químic 
i taller de mecànica. Dos 
anys després, ja tenia 100 
alumnes matriculats, i el 
1967 eren 110 els joves que 
hi aprenien un ofici.

Per acabar direm que 
el curs 1984-1985 fou mal-
auradament l’últim que 
impartí l’escola professio-
nal, ja que va quedar sense 
subvenció per no complir 
els requisits materials que 
exigia la nova Llei Gene-
ral d’Educació (1970), que 
s’implementaria als centres 
escolars a partir de 1973. El 
fet és que quan s’oficialitza-
ren els estudis de Formació 
Professional a ran de la llei 
l’escola Montserrat no dis-
posava de l’espai suficient 
que marcaven les noves 
directrius.

Tot i així hem de reconèi-
xer la gran labor social que 
va fer aquest centre, que 
havia fundat el Dr. Guardiet 
el 1919, quant a preparar 
joves rubinencs per exercir 
una professió tècnica en un 
moment d’esplendor de la 
indústria local.

Una classe de l’Escola Professional el 1968. Arxiu Escola Mare de Déu de Montserrat
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Sóc Abel Molina Iniesta, ad-
vocat i mediador a Terrassa 
i acreditat des de fa més de 
26 anys. En aquest ar� cle 
parlaré de la nova Llei Or-
gànica 1/2025 que entrarà 
en vigor el 3 d'abril.

De l'ampli con� ngut de 
la esmentada  llei en aquest 
article em centraré, molt 
concretament, en el meu 
camp de la meva praxi, 
el dret de família, de la 
ineludible obligació abans 
de presentar la demanda 
d'acreditar que s'ha inten-
tat una solució amistosa 
extrajudicial mitjançant els 
anomenats mètodes alter-
na� us de resolució de con-
fl ictes o MASC. Als MASC 
també se'ls dóna variats 
noms com ADR, Resolució 
Alternativa de Disputes 
(o conflictes), BATNA, en 
l'àmbit empresarial o dels 

negocis o fi ns a SOPA, Pro-
bable Solució Alternativa 
(SOlution Probably Alter-
na� ve).

Dins d´aquest mitjans hi 
trobem la conciliació, l'arbi-
tratge, el dret col·labora� u, 
la mediació,…. M'atreveixo 
a dir per experiència com a 
mediador en dret de família 
i civil que també hi ha altres 
crea� ves fórmules extraju-
dicials de solució de dispu-
tes com la medi-conciliació.

Quan les parts involu-
crades en un confl icte volen 
evitar una batalla judicial 
amb la consegüent inversió 
de temps, de recursos eco-
nòmics, i de desgast emo-
cional, tenen al seu abast 
professionals imparcials: 
mediadors, àrbitres, ter-
cers neutrals,… etc.  Entre 
aquests professionals els 
mediadors són els que fan 

ús de diversos � pus de tèc-
niques que poden ser una 
alterna� va efi caç per a un 
acord total o parcial fruit de 
la col·laboració dels matei-
xos interessats. Acord amb 
la mateixa força vinculant 
que una Sentència. 

Justament la Llei 1/2025 
té per un dels seus objec� us 
fomentar la solució d'as-
sumptes abans d'interposar 
una demanda. D'aquesta 
manera, es reduiran, segons 
diu el legislador, el volum 
d'assumptes i demores ju-
dicials.

Deixant de banda per 
l'extensió d'aquest arti-
cle els supòsits que la llei 
1/2025 exclou de l'obligació 
pràvia d'intent de solució 
extrajudical (casos de fi lia-
ció, paternitat, maternitat, 
els procediments d'adop-
ció de mesures judicials 
de suport per a persones 
amb discapacitat, mesures 
cautelars, drets fonamen-
tals a salvaguardar,…entre 
altres) si en presentar una 
demanda, per exemple, 

de divorci, a partir del 3 
d'abril no s'aporta un do-
cument que acrediti que 
s'ha intentat arribar a una 
solució amistosa a través 
dels MASC, la demanda no 
s'admetrà a tràmit.

Pot passar que una de 
les dues parts, seguint amb 
l'exemple del divorci, un 
no vulgui iniciar, sense cap 
raó justificada, sessions 
per a una possible solució 
amistosa. Com a mediador 
i advocat els puc assegurar 
que és molt habitual que 
es doni aquesta situació. Es 
tracta de persones dolgu-
des, ofeses d'alguna, amb 
situacions emocionals no 
resoltes i amb una ac� tud 
enquistada de negació, del:

“Per què no… perquè 
ell/ella em va dir, va fer, o 
no va fer…”.

A partir del 3 d'abril, 
molt de compte amb aquest 
� pus de decisions emocio-
nals més que racionals.

En aquests casos de 
negació juntament amb la 
demanda adjuntaríem un 

certificat signat pel pro-
fessional acreditat a MASC 
(mediador, àrbitre…), o acta 
Judicial de conciliació sense 
acord o per incomparei-
xença conforme no hi ha 
més remei que anar- hi als 
jutjats perquè l'altra part ho 
ha impedit.

La llei preveu en aques-
tes situacions que si des-
prés de celebrar-se el judici 
la part que va renegar de 
l'intent amistós previ perd 
el li� gi, podria ser condem-
nada a abonar les costes 
processals fi ns i tot en as-
sumptes en què, llevat de 
mala fe o temeritat proces-
sal, no se solen imposar les 
costes. És a dir, allò que li ha 
costat a l'altra part inver� r 
en un advocat, procurador 
inclosos els honoraris del 
fallit intent de solució ex-
trajudicial (sigui mediació, 
conciliació, etc…). Fins i tot 
encara que la intervenció 
de professionals no sigui 
obligatòria com és en cas 
d'una conciliació.

Cal tenir en compte que 

la llei va molt més enllà. Si 
la part que presenta la de-
manda perd el judici, però 
va acreditar que es va inten-
tar un acostament previ a la 
via judicial, pot ser allibera-
da de pagar aquestes costes 
a la part “vencedora” o bé 
reduir-se el seu l'import.

Per tant, reitero, abans 
de dir “no, per què no…”, 
injustificadament, a l'in-
tent, obligatori, del nostre 
futur/a ex d'arribar a un 
acord de divorci, penseu-ho 
molt bé ateses les conse-
qüències de divers abast 
i consideració, econòmic 
inclòs, que li pot suposar.

En conclusió, per fi hi 
ha una aposta legal clara 
per les solucions amistoses 
nascudes de la par� cipació 
dels mateixos interessats i 
no imposades per un tercer, 
el jutge. Quedarà per veure 
si aquesta obligació legal és 
ú� l per desconges� onar els 
jutjats.

Moltes gràcies per la 
lectura.

Par� cipin i col·laborin abans de demandar
Abel Molina Iniesta
Advocat de família i penal.
Mediador acreditat pel Ministeri de Jus� cia,
la Universitat Internacional Miguel de Cervantes
i l'Escola Internacional de Mediació (EIM)

ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!
Truca al 686 95 75 80 per informar-teper informar-teper informar-teper informar-teper informar-teper informar-teper informar-te
ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!
Truca al
ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!
Truca al
ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!
Truca al
ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!
Truca al
ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!

per informar-te
ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!

per informar-te
ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!

per informar-te
ANUNCIA’T EN AQUESTA SECCIÓ!

per informar-te



Divendres, 17 de gener de 2025 17
ECONOMIA

REDACCIÓ

L’empresa rubinenca Vicen-
te Torns Group, creada el 
1924, han celebrat els seus 
100 anys d’història, i ho fan 
tancant un cercle. L’empre-
sa, dedicada a la investiga-
ció, desenvolupament, pro-
ducció i comercialització de 
productes de coure i alumi-
ni per a diferents sectors 
com l’energètic, l’automo-
ció o la construcció, va ser 
fundada per Vicente Torns 
“avi” com a taller de recu-
peració de coure i posterior 
enrotllat de fils amb cotó.

Ara ha iniciat una de les 
seves inversions més ambi-
cioses: la construcció d’una 
nova planta de producció a 
Rubí, situada al costat de la 
planta principal del grup a 
Espanya, que es destinarà 
al reciclatge de restes de 
coure i, per tant, a la pro-
ducció del que es coneix 
com a coure verd.

Aquesta nova planta, 
que està previst que entri 
en funcionament a mitjans 
de 2025, ha suposat una in-
versió de més de 10 milions 
d’euros. Té una superfície 
de 5.140 metres quadrats, 
dels quals la meitat es des-

La firma Vicente Torns Group, dedicada a 
la transformació del coure, celebra 100 anys

Els convidats a l’acte de celebració van poder visitar la 
planta, situada al polígon de Can Jardí. CEDIDA

tinaran a usos industrials i 
permetran en una primera 
fase produir 6.000 tones 
anuals de coure verd, que 
s’ampliaran amb la incor-
poració de més maquinària 
en una segona fase fins a 
les 12.000 tones anuals. 

El coure verd és la ma-
tèria primera que s’obté de 
les restes de coure. El refós 
i la recuperació d’aquest 
material suposa un menor 
impacte de CO2 que l’ex-
tracció del mineral i un es-
talvi energètic d’entre el 15 
i el 20%.

Tot aquest coure verd 

permetrà a les companyi-
es de Vicente Torns Group 
reciclar les seves pròpies 
restes i ferralla (també les 
dels seus clients) i alhora 
autoabastir-se d’una matè-
ria primera més sostenible, 
generant un procés de cir-
cularitat complet.

“És emocionant pensar 
que en aquest centenari 
tanquem el cercle dels nos-
tres orígens, quan el meu 
avi recuperava ferralla per 
poder aïllar els cables i ara 
tornarem a utilitzar aques-
ta ferralla per vendre els 
nostres productes, apre-

nent al final la lliçó més va-
luosa d’aquests 100 anys”, 
exposa Vicente Torns de 
la tercera generació fami-
liar al capdavant del grup 
empresarial.

Al llarg d’aquests 100 
anys d’història i tres gene-
racions familiars, Vicente 
Torns Group ha anat crei-
xent i adaptant-se en cada 
generació als reptes d’un 
sector en constant evolució 
fins a l’actualitat, convertit 
en un grup privat gairebé 
únic a Europa gràcies a la 
gama, diversitat i innovació 
de productes relacionats 

amb la transformació del 
coure i altres metalls.

Si en un inici l’avi Vicen-
te Torns va fundar el taller 
de recuperació de coure, 
la segona generació va 
impulsar la transformació 
industrial del grup i la ter-
cera s’ha centrat en la di-
versificació de la gamma de 
productes i la internaciona-
lització. Així, Vicente Torns 
Group té avui empreses a 
l’estat espanyol, França, Es-
lovàquia, Itàlia, el Marroc 
i una aliança d’empreses a 
l’Índia, així com importants 

Vicente Torns Esquerra, tercera generació al capdavant del grup empresarial, durant la 
seva intervenció a l’acte d’aniversari. CEDIDA

projectes de creixement a 
curt termini, que perme-
tran al grup superar els 500 
milions d’euros de factura-
ció i comptar amb més de 
800 persones.

L’acte de celebració del 
centenari de la companyia, 
que va tenir lloc a mitjans 
de desembre, va comptar 
amb l’assistència de clients 
del grup arreu d’Europa i 
autoritats com l’alcaldessa 
de Rubí, Ana M. Martínez, 
o el president de la Cambra 
de Comerç de Terrassa, Ra-
mon Talamàs.

Coincidint amb l’aniversari, la companyia ha invertit més de 10 milions 
d’euros en la construcció d’una nova planta de producció

REDACCIÓ

L’Ajuntament i l’entitat social 
LaFact Fupar organitzen el 
projecte Singulars “Rubí, ara 
sí: vine i forma’t” amb l’ob-
jectiu de formar i capacitar 
joves amb discapacitat en el 
sector de l’hostaleria i turis-
me. L’actuació, promoguda i 
impulsada pel Servei Públic 
d’Ocupació de Catalunya 
amb fons rebuts del Servei 
Públic d’Ocupació Estatal 
(SEPE), s’adreça específica-
ment a persones d’entre 16 
i 29 anys, prioritàriament de 
la ciutat, que tinguin un grau 
de discapacitat del 33% o 
superior derivat d’una disca-

pacitat intel·lectual, trastorn 
del desenvolupament o de 
l’espectre autista, i/o malal-
tia mental. 

Per optar-hi, han d’estar 
inscrites com a demandants 
d’ocupació no ocupades al 
Servei Públic d’Ocupació de 
Catalunya. La formació cons-
ta d’un total de 430 hores 
presencials que s’impartiran 
de febrer a octubre, quatre 
dies a la setmana, a l’edifici 
Rubí Forma. 

El projecte inclou tuto-
ries personalitzades, apre-
nentatge a mida, orientació 
laboral, accés a una borsa 
de treball i activitats per fo-
mentar la participació activa 

de les persones inscrites en 
la vida cívica, social i cultu-
ral. També estan previstes 
pràctiques professionals no 
subvencionables.

Les persones que par-
ticipin al projecte estaran 
preparades per treballar 
d’ajudants d’hostaleria o 
auxiliars de cuina. Durant 
la formació, també podran 
adquirir habilitats personals 
i socials per a l’ocupació, que 
facilitaran la seva incorpo-
ració al mercat laboral o el 
retorn al món formatiu, ja 
sigui en l’àmbit de l’hostale-
ria i turisme o en altres que 
puguin ser del seu interès.

Per a la regidora de 

Programes Sectorials, M. 
Carmen Alarcón Cuenca, la 
possibilitat de formar ciu-
tadania amb discapacitat 
en el sector de l’hostale-
ria i turisme té un doble 
valor. “Donem resposta a 
la necessitat de personal 

qualificat que tenen les 
empreses d’aquest àmbit i, 
d’altra banda, afavorim la 
integració sociolaboral de 
persones amb discapacitat i, 
que sovint han estat les més 
absents dels programes for-
matius i d’inserció, minvant 
així les seves oportunitats 
de formar part del mercat 
laboral”, assenyala.

Per la seva banda, el 
regidor d’Ocupació, Educa-
ció i Empresa, Víctor Gar-
cía Correas, ha destacat la 
importància d’un projecte 
Singulars “que ens permet 
oferir a la gent jove en atur 
oportunitats de trobar feina, 
potenciant les seves capa-

citats bàsiques per poder 
incorporar-se al món laboral 
o bé tornar a la formació”. 
Per García, en aquesta edi-
ció, el projecte té un valor 
afegit, a més, “a l’adreçar-se 
a una població amb especi-
als dificultats per accedir a 
una feina”.

Informació i inscripcions
Les persones interessades 
en el projecte poden adre-
çar-se a l’Oficina d’Atenció 
a la Diversitat Funcional 
(OADF) a través del correu 
oadf@ajrubi.cat o bé del 
telèfon 637 831 056 per 
demanar-ne més informació 
o inscriure’s.

Posen en marxa el projecte Singulars, que formarà joves amb
discapacitat en el sector de l’hostaleria i el turisme

El programa 
s’adreça a joves 

d’entre 16 i 
29 anys amb 
discapacitat i 
inscrites com 

a demandants 
d’ocupació 
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Representants municipals, amb els responsables d’AGBAR i de Creu Roja (foto: 
Ajuntament de Rubí – Localpres)

El programa ONA fomenta l’ocupació d’una desena 
de persones en situació de vulnerabilitat al municipi

REDACCIÓ

El programa ONA Activa’t 
─Ocupació, Necessitats 
bàsiques i Acompanya-
ment─ ha propiciat l’acti-
vació laboral d’una desena 
de persones en situació 
de vulnerabilitat a Rubí, 
beneficiàries del fons de 
solidaritat d’Agbar i de 
la tarifa social de l’aigua 
d’aquest municipi, gràcies 
a les accions i oportunitats 
generades en el marc de la  
iniciativa, que té com ob-
jectiu impulsar l’ocupació i 
l’acompanyament de per-
sones en situació de vulne-
rabilitat en la recerca d’una 
feina de qualitat.

Amb aquest programa 
social, que ha nascut de 
l’aliança entre l’Ajuntament 
de Rubí, la Creu Roja i Ag-
bar, amb una inversió de 
17.600 €, s’han potenciat 
les competències personals 
i laborals de les persones 
participants, mitjançant un 
model d’intervenció inte-
gral i personalitzat.

El programa ha propici-
at un augment significatiu 
de l’activació laboral entre 
les persones participants. 
Totes elles, majoritària-
ment d’entre 46 a 66 anys, 
han reforçat el seu enfoca-
ment en el treball per com-

ECONOMIA

petències. Aquesta tasca, 
en col·laboració amb els 
Serveis Socials, ha facilitat 
l’activació de deu perso-
nes, que han realitzat for-
macions bàsiques, cinc de 
les quals n’han cursat tam-
bé de tècniques. A més, 
quatre d’elles estan treba-
llant actualment. 

La tipologia de contra-
ctació és variada: temporal 
per circumstàncies de pro-
ducció i indefinida, tant en 
jornada parcial com com-
pleta. D’altra banda, els 
sectors amb més insercions 
laborals estan relacionats 
amb l’àmbit de la neteja, el 
transport, el magatzem i la 
perruqueria.

L’ONA Activa’t va ar-
rencar a Rubí l’octubre del 

Gràfiques Ventura, 60 anys al servei de la ciutat

Conegut durant dècades 
com a Massatges Vallhonrat, 
Vallhonrat Cos i Ment, com 
s’anomena en l’actualitat, 
ha celebrat al desembre els 
seus 120+1 anys d’història 
a la ciutat. L’any passat no 
van poder celebrar el 120è 
aniversari perquè el centre 
estava en obres, així que 
un any després ho han fet, 
agraint poder continuar su-
mant anys.

Blanca i Meritxell Vall-
honrat són les actuals codi-
rectores d’aquest emblemà-
tic negoci, que ha atès mol-
tes generacions de famílies 
rubinenques.

La història de Vallhonrat 
Cos i Ment es remunta a 
l’any 1903 amb el besavi de 
la Blanca i la Meritxell, Joan; 
i continua amb el seu avi 
Jaume i el seu pare, Andreu. 

Gràfiques Ventura va cele-
brar a mitjans de desembre 
el seu 60è aniversari. L’em-
blemàtic establiment, situat 
al carrer Sant Pere, 32, va 
obrir les portes el 18 de 
desembre de 1964, regentat 
pel matrimoni format per 
l’Arcadi Ventura, encarregat 
de la secció d’arts gràfiques, 
i la Roser Via, al capdavant 
de la papereria. 

Al llarg d’aquests 60 
anys, el comerç ha anat 
evolucionant i adaptant-se 
als nous temps. Quan l’any 
2000, el matrimoni es va 
jubilar, la seva filla Núria 
Ventura va assumir la ge-
rència. Tot i mantenir el 
nom, es va deixar el servei 
d’arts gràfiques  per cen-
trar-se en llibreria, material 
escolar, i articles de festa, 
especialment disfresses i 
complements. També són 

un dels pocs punts de venda 
de material pirotècnic en 
casetes per Sant Joan, i l’any 
2019 van obrir una altra 
botiga al carrer Sant Pere 
53, en el que es venen focs 
d’artifici tot l’any. 

Per celebrar l’aniversari, 
Gràfiques Ventura va oferir 
un brindis el 18 de desem-
bre que va aplegar clients, 
amics i proveïdors, així com 
amb l’assistència de l’alcal-
dessa, Ana M. Martínez, qui 
va obsequiar l’establiment 
amb un ambientador amb la 
nova fragància de Rubí.  Nú-
ria Ventura ha volgut agrair 
“la confiança que ens ha 
dipositat la clientela durant 
aquests 60 anys i esperem 
poder gaudir de la seva 
fidelitat uns quants més”.

2023 amb la selecció de 
les persones participants 
i amb l’organització de les 
primeres sessions per defi-
nir de forma individualitza-
da els seus objectius a curt 
i llarg termini. Seguida-
ment, s’han anat celebrant 
tallers grupals, en els quals 
s’ha posat especial èmfasi 
en les competències lin-
güístiques, així com tallers 
d’empoderament per cons-
truir vincles i reforçar la 
seva autoconfiança.

Així mateix, el programa 
també s’ha centrat en les 
formacions professionals i 
en tallers de recerca activa 
de feina. L’enfocament del 
programa ONA Activa’t ha 
permès una intervenció 
adaptada a cada partici-

pant i els ha proporcionat 
les competències i els co-
neixements necessaris per 
accedir a noves oportuni-
tats laborals. A més de for-
mació, també s’ha ofert un 
suport econòmic per cobrir 
les necessitats bàsiques de 
les famílies. Aquesta me-
todologia evidencia que 
amb una combinació de re-
cursos, formació i suport, 
aquests projectes poden 
contribuir significativa-
ment a la inclusió i en la mi-
llora de la qualitat de vida 
de les persones en situació 
de vulnerabilitat.

El programa vol tenir 
continuïtat, segons han ex-
plicat els responsables de 
la seva posada en marxa a 
la ciutat. 

Vallhonrat Cos i Ment 
celebra 120+1 anys a Rubí

El negoci estava centrat, 
principalment, pels massat-
ges de rehabilitació, però ha 
anat evolucionant fins a tenir 
un equip format per nou 
terapeutes especialitzats en 
diverses branques de salut 
que treballen interconnec-
tats per oferir tractaments 
personalitzats i d’alta quali-
tat. “Oferim un enfocament 
integral del nostre sistema 
de benestar 360 º, on fu-
sionem teràpies físiques, 
energètiques, naturals i ali-
mentàries”, explica Blanca 
Vallhonrat. 

La codirectora del centre 
ha volgut agrair la confiança 
que han dipositat durant 
aquests 121 anys en el ne-
goci familiar moltes genera-
cions de rubinencs i espera 
“continuar sumant anys”. 
/ DdR

La família Vallhonrat amb algunes de les professionals 
que treballen al centre, durant la celebració. CEDIDA

A les imatges, la primera faça-
na de l’establiment i l’actual. 



C. CARRASCO

La 166a edició de les Festes 
de Sant Antoni Abat, cone-
guda popularment com la 
festa dels Tres Tombs o dels 
burros, � ndrà lloc a la nos-
tra ciutat el cap de setmana 
del 24 al 26 de gener. La 
Societat Sant Antoni Abat, 
organitzadora de la festa, ja 
té a punt una programació 
en la qual, com és tradicio-
nal, destaca la rua dels Tres 
Tombs, que serà diumenge 
26 al migdia.

La festa arrencarà di-
vendres 24 a les 20 h amb la 
celebració de l’eucaris� a en 
honor a Sant Antoni Abat a 
l’església de Sant Pere.

Ja dissabte 25 a les 8.45 
h tindrà lloc la plantada 
de la bandera al balcó de 
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La 166a edició de la Festa de Sant Antoni 
Abat a Rubí serà del 24 al 26 de gener

La desfi lada ti ndrà lloc diumenge 26 amb inici i fi nal al Rubí Forma. ARXIU J. A. Montoya

l’Ajuntament. Com que el 
Casino con� nua tancat per 
les obres de rehabilitació, el 
consistori tornarà a instal-
lar una carpa a la plaça 
del Doctor Guardiet, que 
serà l’eix de les ac� vitats a 
cobert. El president de la 
Societat Sant Antoni Abat, 
Manel Bamala, explica que 
aquest sigui l’últim any 
que s’hagi de fer servir una 
carpa, ja que l’alcaldessa, 
Ana M. Martínez, “m’ha 
assegurat que a l’octubre o 
novembre el Casino reobri-
rà les portes”.

La primera activitat a 
la carpa serà dissabte a les 
16.45 h la carpa collirà un 
concert de la Coral Unió 
Rubinenca. Posteriorment, 
a les 17.15 h, el president 
de la Societat, el banderer 

d’enguany David Bamala 
i Voltà i els cordonistes 
Carla i Pau Bamala i Segu-
és, donaran la benvinguda 
als assistents. Des d’allà, 
s’iniciarà una cercavila, 
amb acompanyament mu-
sical, per alguns carrers 
del centre que fi nalitzarà a 
l’Ajuntament, on a les 19 h 
� ndrà lloc la recepció ofi cial 
per part de les autoritats.

La jornada finalitzarà 
amb el Ball de Societat, 
que es realitzarà a la carpa 
i que estarà amenitzat per 
l’Orquestra Montgrins.

Diumenge 26 de gener, 
a partir de les 8 h a les 
pistes de petanca de Cova 
Solera, serà el moment de 
l’esmorzar del traginer, un 
esmorzar de germanor a 
base de botifarra, cansa-

La popular rua dels Tombs comptarà amb una cinquantena de carros  
i carruatges i més de 120 burros, cavalls i eugues

lada, botifarra negra, pa 
amb tomàquet, vi i olives, 
a preus populars. A més de 
8 a 15 h � ndrà lloc un mer-
cadal a la plaça Catalunya.

A les 12.30 h començarà 
la concentració de carru-
atges i genets a l’aparca-
ment de Rubí Forma, des 
d’on s’iniciarà la rua dels 
Tres Tombs, que enguany 
comptarà amb l’Agrupació 
Musical de Sant Feliu com a 
davanters d’honors. Segons 
Manel Bamala, en la desfi -
lada hi par� ciparan uns 120 
burros, eugues i cavalls i 
una cinquantena de carros 
i carruatges arribats de di-
ferents punts de Catalunya.

La rua, que ha ampliat 
el seu i� nerari, passarà per 
la rambleta de Joan Miró, 
carrer Prim, c. Monturiol, 
c, Mare de Déu de Fà� ma, 
c. Joan Maragall, c, Bartrina, 
c. Lluís Ribas, c. Cervantes, 
av., Barcelona, pg. Francesc 
Macià, c. Rafael Casanova, 
c. Prat de la Riba, c. Cadmo, 
pg., Pau Claris, c. Dr. Robert, 
c. Maximí Fornés, pl. Pere 
Esmedia, c. Dr. Turró, c. 
Colom, Historiador Serra, i, 
de nou, rambleta Joan Miró, 
on fi nalitzarà.

La popular benedicció 
dels animals � ndrà lloc al 
c. Maximí Fornés, cap a les 
13.30 h.

La festa fi nalitzarà a les 
19 h amb un espectacle 
musical del Casal Xou.

El CineXic d’Òmnium Cultural inicia 
una nova temporada a Rubí per seguir 
difonent el cinema infan� l a Catalunya
Òmnium Cultural, amb la 
col·laboració de Drac Màgic 
i MODIband, torna a pro-
moure el CineXic, una pro-
gramació regular i estable 
de cinema familiar en català 
que continuarà present a 
Rubí i a 92 espais i sales de 
projecció de Catalunya.

A Rubí, el CineXic farà 
parada a l’Auditori de la 
Biblioteca Mestre Martí 
Tauler un cop al mes. Les 
pel·lícules que es projecten 
en el marc del CineXic van 
dirigides a un públic familiar 
amb infants d’entre 3 i 12 
anys. La primera projecció 
de l’any serà aquest diven-
dres 17 de gener a les 18 
h i es tracta de Zog, dracs 
i heroïnes (+3), que inclou 
cinc curtmetratges protago-
nitzats per nenes valentes i 
imagina� ves.

Òmnium considera l’au-
diovisual i el cinema un 
sector estratègic per rever� r 
el descens de l’ús social del 
català i millorar la situació 
de la llengua en el futur, 
fomentant la seva compar-
tició i ús. L’entitat alerta 
que aproximadament un 
30% dels alumnes no fan 
servir mai o gairebé mai el 
català, i el projecte CineXic, 
precisament, vol incidir en 
aquesta franja pensant en 
el futur de la llengua.

A més, les pel·lícules 
projectades sota el segell 
CineXic tenen qualitat ar-
tística i pedagògica, i són 
seleccionades amb perspec-
� va de gènere, respecte a la 
diversitat i foment dels drets 

socials i universals. Per a 
l’edició del 2025 s’han esco-
llit diverses pel·lícules i curt-
metratges de reestrena, de 
distribuïdores independents 
locals, combinant curtme-
tratges i llargmetratges, 
majoritàriament europeus, 
tots doblats al català.

Programació del 2025
Pel que fa a la resta de la 
programació, el 17 de febrer 
serà el torn de Vainilla (+5), 
un llargmetratge ple d’aven-
tures i descobriments. El 17 
de març es projectarà Petzi 
i la Mar Salada (+3), una 
història amb la sorpresa, 
l’amistat i el descobriment 
són el fi l conductor. A l’abril, 
el divendres 25, Ocells de 
pas (+7) portarà als espec-
tadors un relat emotiu i 
inspirador sobre l’amistat, la 
discapacitat i la superació..

La sessió del 19 de maig 
presentarà Anem a caçar un 
os (+3), basat en llibres in-
fan� ls, per fer viatjar els més 
pe� ts del conte a la pantalla. 
A la tardor, el 27 d’octubre, 
arribarà La sopa de pedres i 
altres contes capgirats (+3), 
amb històries sorprenents 
que transformen els contes 
tradicionals.

Al novembre, el dia 24, 
es podrà veure Phantom 
Boy (+7), un fi lm ple de mis-
teri i emoció. Finalment, la 
temporada es tancarà el 16 
de desembre amb L’incident 
alienígena del Petit Alan 
(+5), una aventura inter-
galàctica plena d’humor i 
imaginació. / DdR

CULTURA
CINEMA EN CATALÀ

9 de gener, 6 de febrer i 6 de març, a les 18 h, a l’Auditori Vallhonrat
Seminari trimestral

«Una finestra oberta a l’ànima: la història 
i els paisatges d’Irlanda»
A càrrec de David Revelles, periodista 
i professor de la Facultat de Ciències de la Comunicació de la UAB.

L’Aula de Rubí. Coneixement a l’abast de tothom

Més informació:
Ateneu, dimecres de 18 a 19 h
aularubi@aularubi.cat
www.aularubi.cat

Vinculada a: Adherida a: Amb el suport de:

Fes-te soci i gaudeix d’avantatges!
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Rubí consolida una programació de Nadal altament participativa

REDACCIÓ
 

Les més de 200 activitats 
organitzades per l’Ajunta-
ment, les entitats locals i 
el teixit comercial per les 
festes de Nadal han tornat 
a ser un èxit de participació, 
consolidant així el model de 

ïtat a la història encetada 
l’any passat. El públic va 
omplir la plaça per assistir 
a les diferents funcions 
programades.

Com l’any passat, la Casa 
Melquíades també va ser la 
seu d’actuacions d’entitats 
i escoles artístiques locals, 

NADAL

sumat l’Escola Melquíades, 
una instal·lació lumínica i 
musical que ha estat visible 
del 27 de desembre al 5 de 
gener a l’edifici de l’Escardí-
vol. Aquesta nova proposta 
ha ajudat a ambientar la 
ciutat fins a l’arribada dels 
Reis d’Orient.

Cap d’Any i campanades en 
directe
L’altra novetat destacada de 
la programació ha estat una 
festa de Cap d’Any que, per 
primer cop, ha incorporat 
el moment de les campa-
nades. El canvi d’any es 
va poder seguir des de la 
plaça del Doctor Guardiet, 
amb el campanar de l’es-
glésia de Sant Pere com a 
referència. La companyia 
La Tal va dinamitzar el mo-
ment i, ja entrats al 2025, 
el DJ rubinenc Joe Diem es 
va encarregar de fer ballar 
les persones que omplien 
la plaça. A més, unes 450 
van participar el dia 31 de 
desembre a la festa de Cap 
d’Any infantil, que es va 
celebrar a la plaça.

Un Campament Màgic molt 
esperat
Infants i persones adultes 
han tornat a gaudir d’una 
de les activitats més es-
perades: el Campament 
Màgic, que ha obert durant 
tres dies a l’Arborètum del 
parc del Castell. L’espai ha 
registrat 9.641 visitants, 
superant les dades d’assis-
tència de l’anterior edició.

Enguany, el recorregut 
ha sumat nous elements de 
fantasia, una major diversi-
tat d’artesans i artesanes, 
i un grup de Melquíades. 
Tampoc hi han faltat la 
fada Vinyet, els divertits 
carboners i carboneres, i 
el Bòjum i els xumetaires. 
Com a amfitrió, el Mag 
Rubisenc ha ocupat una 
gran carpa a la part final de 
l’itinerari, on ha recollit les 
cartes dels infants i s’hi ha 
fet fotos acompanyat d’una 
Melquíades.

L’obertura del Campa-
ment Màgic va precedir 
l’esperada visita de Melcior, 

Gaspar i Baltasar. L’arribada 
a l’Escardívol i la posterior 
cavalcada dels Reis d’Orient 
han estat de nou multitu-
dinàries.

Clàssics i tradicions
La ciutadania també ha gau-
dit molt dels grans clàssics 
del Nadal a Rubí. Activitats 
com el Trenet del Comerç 
han tornat a ser un gran 
èxit, amb 16.620 viatgers 
i viatgeres. També hi ha 
hagut una gran afluència a 
l’exposició ‘Diorames de Na-
dal’ de l’Associació de Pes-
sebristes de Rubí, que ha 
tornat a captivar el públic a 
l’Expositiu Aula Cultural, o 
als espectacles nadalencs 
programats al Teatre Muni-

Pastorets i Dimoniets han estat un èxit de públic. AJUNTAMENT-
LOCALPRES

Per primer cop, s’han pogut seguir les campanades des de la pl. Guardiet. AJUNTAMENT-LOCALPRES 

La programació de Nadal ha girat entorn la història de Melquíades, l’ajugdant del mag Rubisenc. 
AJUNTAMENT-LOCALPRES

Els vuit fotògrafs participants, amb el regidor de Cultura. J. A. MONTOYA

La ciutadania ha gaudit massivament d’activitats com l’espectacle “Tu també pots ser Melquíades”, el 
Trenet del Comerç, el Campament Màgic o la cavalcada dels Reis d’Orient 

cipal La Sala, com La Marató 
de Contes de La Xarxa, i el 
Festival de Valsos i Danses 
de l’Orquestra Simfònica del 
Vallès. A més, els quintos de 
diferents entitats; i les nom-
broses cantades de nadales 
a diferents punts de la ciutat 
han estat igualment un gran 
reclam de públic.

Els Pastorets del centenari i 
els Dimoniets atreuen més 
públic que mai
El Casal Popular ha tancat 
un gran Nadal amb un èxit 
indiscutible de les seves 
representacions: tant Els 
Pastorets com Els Dimoniets 
han atret més públic que 
mai a les diferents funcions 
programades. Els Pastorets 

del centenari han omplert 
el teatre i les dues funcions 
dels Dimoniets, l’obra mu-
sical de Laia Borràs amb la 
participació d’una cinquan-
tena d’infants, han penjat el 
cartell d’entrades exhauri-
des en poques hores.

A més, el Casal Popular 
ha posat en marxa enguany 
El joc dels Pastorets, en 
col·laboració amb diversos 
establiments comercials, 
que consistia a localitzar 
una sèrie d’objectes relaci-
onats amb l’obra als apara-
dors per poder entrar en el 
sorteig d’entrades gratuïtes.

La celebració del cente-
nari dels Pastorets finalitza-
rà al març amb un gran acte 
de cloenda a La Sala. 

programació proposat.
Melquíades, l’ajudant 

del Mag Rubisenc, ha tor-
nat a ser el fil conductor 
d’aquestes festes. Activitats 
estrenades l’any passat 
com la Casa Melquíades i 
la Fàbrica Melquíades han 
repetit les bones dades 
d’assistència i s’han vist 
reforçades amb una nova 
atracció: l’Escola Melquí-
ades.

Melquíades
Del 28 de novembre al 30 
de desembre, l’edifici de 
l’Ajuntament i la plaça de 
Pere Aguilera es van con-
vertir en el màgic escenari 
de la Casa Melquíades. La 
programació d’aquest espai 
va tenir com a principal 
atracció l’espectacle ‘Tu 
també pots ser Melquí-
ades’, representat per la 
companyia Vuit Temps en 
tretze ocasions —una de les 
funcions es va haver de sus-
pendre pel vent—. Aquest 
muntatge, que explica què 
significa ser Melquíades a 
través del teatre, la música, 
la dansa i la llum, havia estat 
renovat per donar continu-

que en una desena d’oca-
sions la van amenitzar amb 
música, ball i teatre. A més, 
hi va haver vuit sessions de 
mapping dance en què la 
ciutadania va poder diver-
tir-se al ritme de la música 
i les projeccions. 9.105 per-
sones van passar pels dife-
rents formats d’espectacle 
de la Casa Melquíades entre 
el 28 de novembre i el 30 de 
desembre.

Pel que fa a la Fàbrica 
Melquíades, que va obrir 
portes del 20 al 30 de de-
sembre al Celler, va ser un 
gran èxit d’assistència. Al 
voltant de 5.800 persones 
van visitar aquest espai, on 
els Melquíades i les Mel-
quíades els van mostrar les 
tasques que han de complir 
per fer possible la màgia del 
Nadal.

L’obertura de la Fàbrica 
Melquíades va anar acom-
panyada un cop més d’una 
programació de tallers i es-
pectacles familiars de gran 
qualitat que van reunir al 
voltant de 2.000 persones 
a la Sala Annexa del Celler.

Enguany, a la Casa i la 
Fàbrica Melquíades se’ls ha 
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JOVENT MÚSICA

Oriol Burés Ricart, Carme Jiménez Cabañero i Eduard Sáez Palen-
ciano són el professorat del curs. CEDIDA

Obertes les inscripcions de 
la programació jove d’hivern

REDACCIÓ

L’Espai Jove Torre Bassas ha 
obert les inscripcions per 
a la programació d’hivern. 
Les activitats, adreçades a 
rubinencs i rubinenques en-
tre 12 i 30 anys, consoliden 
el taller intergeneracional, 
després de l’èxit de la pas-
sada edició. Així el jovent 
pot aprendre a fer ganxet a 
la Residència Rubí i elaborar 
amb les persones grans una 
peça final, cada dijous de 
gener i febrer.

Entre el 20 de gener i 
l’11 d’abril, s’ofereixen ta-
llers setmanals de costura 
i disseny de roba (dimarts), 
dibuix i il·lustració (dilluns), 
teatre (divendres) i curtme-
tratge (dijous). Els i les joves 
també podran crear la seva 
màscara de carnaval els di-
marts entre el 21 de gener 
i el 25 de febrer; aprendre 
a brodar sobre fotografia 

L’Escola Municipal de Música Pere Burés reedita 
el curs de teatre musical amb Oriol Burés Ricart

L’actor rubinenc Oriol Burés 
Ricart i la vocal coach Carme 
Jiménez Cabañero proposen 
un taller de repertori de 
teatre musical a l’Escola 
Municipal de Música Pere 
Burés, dirigit a persones de 
més de 16 anys.

Burés Ricart ha triomfat 
als escenaris amb musicals 
com El Rei Lleó, Els Misera-
bles, La Jaula de las Locas, 
Cantando bajo la lluvia, 
The Producers, Ànima i, 
actualment, forma part del 
repartiment de El dia de la 
marmota, que es pot veure 
al Teatre Coliseum de Bar-
celona. L’actor s’encarregarà 
de la direcció escènica del 
curs i compartirà docèn-
cia amb la professora de 
l’escola municipal Carme 

Big Mama Montse & Captain’s Brotherhood i la banda 
Blueroomess, concerts d’aquest gener a L’Aurora
L’Espai Socioocultural L’Au-
rora continua amb la seva 
programació de concerts i 
activitats durant el gener. 
La pròxima proposta serà 
dissabte 25 de gener a les 
21 h. Es tracta d’un concert 
de la banda barcelonina 
Blueroomess.

La formació encapsu-
la l’essència de la música 
americana d’arrels, fusio-
nant Blues, Folk, Country i 
Rock amb un estil únic. Des 
del seu naixement el 2013, 
Blueroomess ha desenvo-
lupat un so càlid i autèntic, 
amb un repertori ple de 
composicions originals que 

evoquen atmosferes pròpies 
d’una road movie. La banda 
està formada per Donna 
Lee (Veu); John Married 
(Guitarra acústica); Aaron 
Feder (Pedal Steel/Guitarra 
elèctrica/ Banjo); Ignacio Sa-
badell (Contrabaix) i Sergio 
López (Bateria/Washboard).

L’endemà diumenge 26 
de gener en format vermut 
musical, la proposta serà un 
concert de Big Mama Mont-
se qui estarà acompanyada 
pel grup Captain’s Brother-
hood. Oferiran un repertori 
principalment basat en com-
posicions pròpies, que Big 
Mama Montse va recuperar 

amb ritmes renovats i molt 
ben acompanyada pels joves 
mestres Hernán Fridman i 
Lorenzo Spinozzi que, amb el 
grup Captain’s Brotherhood 
dirigit per Fridman, aporten 
un aire nou i potent al pro-
jecte. Al concert a Rubí s’in-
corporen Alberto Burguez 
als teclats i Salva Suau a la 
bateria. Tots dos concerts 
tenen entrada gratuïta i se-
ran a la sala d’audicions de 
l’edifici de la CGT. 

A banda L’Aurora orga-
nitza el concurs Aurora Mu-
sic els dijous 16 i 30 gener o 
les Jam Sessions dels dijous 
a les 20 h. / DdR

Jiménez Cabañero, que farà 
de vocal coach; i el director 
del centre, Eduard Sáez Pa-
lenciano, que acompanyarà 
les sessions al piano.

El curs té una durada 
de 17 sessions, que tindran 
lloc un cop a la setmana, els 
dilluns de 19.30 a 21.30 h, 

entre el 20 de gener i el 9 
de juny, a les instal·lacions 
de l’escola de música a 
L’Escardívol. La inscripció es 
pot tramitar en línia. El preu 
mensual és de 26,32 euros. 
Les places són limitades i 
s’assignaran per ordre de 
sol·licitud. / DdR

(31 de gener), fer polseres 
(18 de març) i jugar un joc 
de pistes (7 de febrer). Els 
dilluns 10, 17 i 24 de febrer 
el jovent podrà iniciar-se en 
el nailart a l’AV Ca n’Oriol.

Rubí Jove ofereix aquest 
hivern nous jocs de taula 
d’estratègia i cooperatius 
i prepara una sessió de 
Rol one-shot (28 de març, 
16.30).

La programació també 
inclou activitats de cures, 
que fomenten el benestar. 
A més del ioga, el ball urbà, 
la boxa, el fitness, el ping-
pong o el parkour; aquest 
hivern s’estrena al Celler 
un taller d’Arts Marcials 
exclusivament per a noies, 
que permetrà aprendre tèc-
niques de combat cos a cos 
(dimarts 28 de gener, 11 i 25 
de febrer, 11 i 25 de març i 
8 d’abril, 17.30 h).

També es dinamitzarà 
una Lliga de futbol per joves 

de 1r i 2n d’ESO a l’Escola 
Pau Casals. Les inscripcions 
per jugar-la, individuals o 
en equip, es podran rea-
litzar els divendres 24 i 31 
de gener a les 17 h, a la 
Biblioteca Mestre Martí 
Tauler. Coincidint amb el 
Dia Internacional de la Salut 
Sexual, s’ha programat una 
trobada amb la sexòloga 
del Consultori Sex-oh-lògic, 
Anna Blasco Serret, per ani-
mar als i les joves a cuidar la 
seva salut sexual (divendres 
14 de febrer, 18 h - Plaça de 
la Nova Estació).

Les propostes culturals, 
d’oci i música tornen a ser 
una part indispensable de 
la programació dirigida a les 
persones joves. Així, tornen 
els concerts i tardeos a la 
Torre Bassas amb el concert 
de Qualia (21 de febrer, 18 
h) i s’ha programat una 
nova sessió de teatre en la 
promoció Escena Jove, que 
permet veure ‘Dirrrty Boys’ 
a La Sala per només cinc 
euros i fer després un af-
tershow (25 de gener, 20 h).

Els dies 22 i 23 de març 
arriba l’11a edició del Festi-
val de Microteatre al Celler, 
organitzat per l’Associació 
Juvenil Addictes al Microte-
atre. Finalment, el 4 d’abril 
tindrà lloc la jornada Teatre 
i curtmetratge jove... al 
teatre amb la projecció de 
curtmetratges i represen-
tacions d’obres teatrals de 
grups i col·lectius juvenils 
de la ciutat a La Sala.

El taller de teatre jove torna a oferir-se cada divendres. AJUNTA-
MENT-LOCALPRES
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Graci Pérez, durant la presentació del llibre. CEDIDA

L’autora rubinenca Gracia Pérez presenta ‘La vida 
misma’, un llibre de relats sobre vivències reals 

La rubinenca Marina Porras i la ‘influencer’ Juliana 
Canet estrenen ‘Club Tàndem’, a 3Cat

Gracia Pérez, escriptora i 
conductora del popular Club 
de Lectura Veus de Dona a la 
Biblioteca Municipal, acaba 
de presentar ‘La vida mis-
ma’, un llibre de relats escrit 
a partir de vivències reals. 
Pérez explica que l’obra recull 
fins a 17 relats que aborden 
diferents experiències de 
vida al llarg del temps, unes 
històries carregades d’emo-
ció i realisme. 

Es tracten temes com 
l’amor, la pèrdua, la memòria 
o la capacitat de resistència 
davant les adversitats. His-
tòries reals, narrades amb 
gran sensibilitat i amb per-
sonatges molt propers, amb 
les quals l’autora aconsegueix 
captivar el lector. 

La presentació del lli-
bre va tenir lloc el 21 de 
desembre a l’auditori de la 

Biblioteca, que es va omplir 
per l’ocasió. L’acte va comp-
tar amb la participació de 
Montse Bartroli Checa, com a 
presentadora, i amb Yolanda 
Ferrer Polo, conductora de la 
presentació. 

A més de xerrar sobre 
alguns dels relats, es van 
dramatitzar dues històries, 

‘Un paseo por el tiempo’, a 
càrrec de Montse Bartroli, i 
‘La tribu’, per Encarna Frías. 

Gracia Pérez és una auto-
ra local, que ja compta amb 
cinc novel·les publicades. 
Entre aquestes ‘Una villa, una 
vida, una historia que contar’, 
‘Suspendidos en el tiempo’ o 
‘El tapiz de un tiempo’. / DdR

La rubinenca Marina Porras, 
crítica literària i professora 
de la Universitat Pompeu 
Fabra, ha estrenat al de-
sembre ‘Club Tàndem’, un 
programa cultural de 3Cat 
on, juntament amb la cre-
adora de continguts audi-
ovisuals i influenciadora 
Juliana Canet, repassen 
vuit clàssics de la literatura 
catalana. La proposta té 
un format híbrid, ja que a 
la plataforma es penja el 
programa on parlen sobre 
el llibre seleccionat, però 
posteriorment continua 
amb un acte presencial 
obert a la participació del 
públic a diferents llibreries 
de Catalunya.

Porras, que treballa a la 
llibreria familiar ‘L’Ombra’ 

El grup CasalXou de l’Associ-
ació de la Gent Gran de Rubí 
ha presentat un espectacle 
aquest diumenge a La Sala 
llargament aplaudit pel 
nombrós públic assistent. 
La totalitat de la recaptació, 
que ha estat d’uns 2.100 
euros, és en benefici de la 
Marató de TV3, dedicada 
enguany a les malalties 
respiratòries.

Amb una posada en 
escena impecable i un re-
pertori que va incloure 
números musicals i d’hu-
mor, el grup va aconseguir 

connectar amb l’audiència 
que va ovacionar-los amb 
ganes. El públic va destacar 
la qualitat de l’espectacle, 
presentat per Carme López, 
que ha combinat de manera 
creativa les coreografies 
amb projeccions d’imatges.

A la segona part, el grup 
va oferir una selecció de 
cançons dels musicals més 
coneguts de Hollywood com 
“My fair lady” o “Mary Pop-
pins”. A més de les peces 
musicals, l’espectacle ha in-
clòs coreografies, dirigides 
per Pilar Gubienes. / DdR

Ja està a la venda 
el nou Butlletí 
del GCMR-CER

La Colla de Geganters i Gra-
llers de Rubí fa una valoració 
molt positiva del 2024, de 
totes les activitats dutes a 
terme i especialment de la 
celebració dels 40 anys dels 
actuals gegants de la ciutat, 
el Roc i la Paula. En total, 
entre conferències, activi-
tats, exposicions i sortides 
geganteres han realitzat un 
total de 40 activitats durant 
tot l’exercici anual.

Com a novetat, l’entitat 
gegantera ha organitzat per 
primera vegada el Quinto 
Geganter a la seu social 

gegantera, el qual ha sigut 
un èxit total amb gran par-
ticipació de públic.

D’altra banda, la colla 
convida la ciutadania a su-
mar-se a l’entitat: la Paula, 
el Roc, la Laia, el Galderic i 
l’Orelletes necessiten gegan-
ters i grallers per poder tirar 
endavant les activitats que 
fem durant l’any tant a Rubí 
com arreu on els conviden 
a participar. Les persones 
interessades poden trucar 
al 633.581.635 o al mail 
gegantsrubi@gmail.com. 
/ DdR

Les colles geganteres del Pinar i Ca n’Oriol 
participen en la 1a Trobada de Gegants Yule

La geganta Lola del Pinar i els 
gegantons Teresina i Oriol de 
Ca n’Oriol han participat el 
passat cap de setmana en 
la 1a Trobada de Gegants 
‘Yule’, celebrada a Solsona 
i organitzada pels Gegants 
Nòrdics de Solsona. “Yule” 
és una festa que dedicaven 
els vikings per l’arribada del 
solstici d’hivern i la colla 
organitzadora ha aprofitat 
la temàtica per crear l’esde-
veniment.

La festa va començar a 
les 10 h amb la plantada de 

figures i l’esmorzar de colles 
a la plaça del Camp, des 
d’on més tard, es va iniciar 
la cercavila pel nucli antic 
de la ciutat. Va acabar a la 
mateixa plaça amb els balls, 
l’entrega de recordatoris i els 
parlaments.

La pròxima sortida dels 
gegants de Ca n’Oriol serà 
dissabte 8 de febrer, on la 
Teresina i l’Oriol formaran 
part de la Cercavila d’Escoles 
de les Festes de Santa Eulàlia 
de Barcelona representant 
l’Escola Teresa Altet. / DdR

Aplaudit espectacle del grup CasalXou 
en benefici de la Marató de TV3

ubicada al centre de Rubí, 
va estrenar el desembre 
el primer capítol del pro-
grama on, juntament amb 
Canet, van tractar el llibre 
‘Mirall Trencat’ de Mer-
cè Rodoreda, la primera 
autora dels vuit escollits. 
La segona sessió ha estat 
dedicada a ‘Pinya de rosa’ 
de Joaquim Ruyra. Víctor 
Català, Montserrat Roig, 
Josep Pla, Gabriel Ferrater, 
Josep Maria de Sagarra i 
Llorenç Villalonga són els 
altres autors protagonistes 
de les sessions d’aquest 
club de lectura durant els 
pròxims mesos.

Dues setmanes més 
tard del primer capítol, la 
llibreria Documenta de Bar-
celona va ser escollida per 

realitzar el primer club de 
lectura del programa, que 
va tenir molt èxit, venent 
totes les entrades. “És un 
espai on podem recuperar 
la conversa que teníem 
al programa i continuar 
xerrant i debatent. A més a 
més, venen lectors que vo-
len també compartir les se-
ves idees amb nosaltres i la 
seva lectura”, ens comenta 
la rubinenca sobre l’experi-
ència en la primera trobada 
amb els espectadors.

Marina Porras defensa 
que la proposta és molt 
diferent de la resta. “És un 
enfocament molt obert a la 
literatura, és a dir, partim 
d’un llibre concret, però 
podem anar cap a molts dis-
cursos, cap a moltes bandes 
diferents”, assenyala.

El programa està des-
tinat “pel públic general” 
que estigui interessat en la 
cultura, amb molta tirada 
per xarxes per arribar al 
públic més jove, que sovint 
rebutja el món literari. La 
rubinenca defensa que la li-
teratura tingui “molt pes en 
l’ensenyament obligatori”, 
creant més proposta cul-
tural als mitjans, cosa que 
‘Club Tàndem’ afavoreix. / 
Jaume Camerino

Marina Porras i Juliana Canet, de ‘Club Tàndem’. CEDIDA

El butlletí 89 del Grup de 
Col·laboradors del Museu 
de Rubí-Centre d’Estudis 
Rubinencs (GCMR-CER) ja 
està a la venda. La nova pu-
blicació inclou un article de 
l’historiador rubinenc Jaume 
Parras sobre les primeres 
fàbriques de Rubí, entre 
1824 i 1850, així com un de 
Manel Soler sobre el militar 
Julian Domingo i l’entrada 
de les tropes franquistes a 
la ciutat. 

La publicació també in-
clou un mapa arqueològic 
del municipi, fet pel rubi-
nenc i membre de l’entitat 
Pere Bel. La publicació es 
pot adquirir a la llibreria 
L’Ombra, El Racó del Llibre, 
Establiments Vilalta i al local 
del CER, ubicat a la Bibliote-
ca Municipal. El preu de la 
publicació és de 10 €. 

El butlletí va ser presen-
tant el passat 17 de desem-
bre a la tarda a l’auditori 
Vallhonrat / DdR

Presentació del
llibre ‘El parlar
del Vallès’
El Racó del Llibre acull aquest 
divendres 17 de gener a les 
19 h la presentació del llibre 
‘El parlar del Vallès’, editat 
per la Llar del Llibre de Sa-
badell. La presentació anirà a 
càrrec David Vila i Ros, autor 
de l’obra.

“Els localismes o par-
ticularitats lingüístiques 
constitueixen un dels grans 
patrimonis d’una llengua. 
Es tracta de paraules, frases 
fetes o girs fonètics que no 
formen part de l’estàndard, 
però que es mantenen vius 
en determinats indrets del 
domini lingüístic”. Aquest és 
el punt de partida de l’assaig 
que l’autor ha fet estudiant 
les particularitats lingüísti-
ques del vallès. Rubí, Saba-
dell, Setmenat, Terrassa són 
alguns dels indrets en què es 
basa l’estudi d’aquest escrip-
tor i professor, que recorre el 
país oferint recitals, xerrades 
i tallers sobre llengua i lite-
ratura. Juntament amb la 
Jessica Neuquelman, autora 
del pròleg, s’anomenen els 
Llenguaferits i van fent per 
tot el país aquesta gran tasca 
divulgadora. / DdR

Els Gegants de Rubí tanquen el 40è 
aniversari del Roc i la Paula amb 
una valoració molt positiva 

ENTITATS

El Casal Xou, durant l’actuació. CEDIDA



DIVENDRES, 17 DE GENER
Sor� da: Museu i poblat ibèric de Ca n’Oliver
Gaudeix de la vida en gran!
9.15h a l’Escardívol

Cinexic: Zog, dracs i heroïnes
Programa d’impuls del cinema infan� l 
en català. Org. Òmnium Rubí
18h a la Biblioteca Mest. Mart.

Xavi Gonzalvo & Fumie Ono: Pekata mundi
Actuació organitzada per la
Societat de Blues de Rubí
19h a l’Ateneu Municipal

Concert de blues a La Tafanera del Pàmpol
Actuació organitzada per la
Societat de Blues de Rubí
20h a La Tafanera del Pàmpol. Pg. Pau Claris, 1

Un lugar comun
Cicle Cinema Gaudí
20h al Teatre Municipal La Sala

Festes de St. Antoni Abat
20h - L’eucaris� a en honor 
de Sant Antoni Abat
A l’esglèsia de Sant Pere

Observacions astronòmiques
Ac� vitat de l’Associació 
d’Amics de l’Astronomia
21.30h a l’Ateneu

DISSABTE, 18 DE GENER
Festes de St. Antoni Abat
8.45h - Plantada de la Bandera al balcó
de l’Ajuntament de Rubí

La Trocalleria
Espai on es poden intercanviar objectes, 
allargant la seva vida ú� l i prevenint residus.
10.30h a la Rambla del Ferrocarril

Curs d’aquarel·la
Expressió i crea� vitat
11h a l’Ateneu

Festes de St. Antoni Abat
16.45h - Actuació de la Coral Unió Rubinenca
Carpa de la pl. Dr. Guardiet

17.15h - Concentració a la carpa
i cercavila, amb acompanyament musical
Fins a l’Ajuntament

Festes de St. Antoni Abat
19h - Recepció per part de les autoritats
A l’Ajuntament de Rubí

21.45h - Ball de Societat a càrrec 
de Orquesta Montgrins
Carpa de la pl. del Dr. Guardiet

DIUMENGE, 19 DE GENER
Festes de St. Antoni Abat
8h - Esmorzar del traginer 
Unió Petanca Les Torres-Rubí. Pistes Cova Solera

8 h fi ns 15 h - Mercadal
A la Plaça Catalunya

12.30 h - Rua dels Tres Tombs. Sor� da 
i arribada rambleta Joan Miró. 

19 h - Espectacle musical amb el Casal Xou
Carpa Pl. Dr. Guardiet

DILLUNS, 20 DE GENER
La mediació ens apropa. 
Convivència en acció
Acosta’t a la carpa del Servei de Mediació!
10h al c. Francesc Macià amb Pere Esmendia

Espais de salut: camps, rius, 
boscos i muntanyes
Conferència amb Jose Dueñas
18h a l’Ateneu

DIMARTS, 21 DE GENER
Privacitat i seguretat a les xarxes
Gaudeix de la vida en gran!
10h al Rubí Forma

Xerrada divulga� va sobre la 
nova llei d’estrangeria
18h a la Biblioteca Mestre Mar�  TAuler

So� o voce, de Gal Gomilla
Club de lectura criminal
19h a l’Ateneu Municipal

DIMECRES, 22 DE GENER
Dimecres manetes
Servei d’autoreparació de pe� ts 
aparells elèctrics i electrònics
17h a l’Ateneu Municipal

L’Art de l’Autoes� ma
Cul� va una relació sana amb tu mateix
18h a la Biblioteca Mestre Mar�  Tauler

Ennuvolat amb risc de mandonguilles
Hora del conte per infants a par� r de 4 anys
18h a la Biblioteca Mest. Mart.

DIJOUS, 23 DE GENER
Visita al Museu Etnogràfi c Vallhonrat
Gaudeix de la vida en gran!
9.30h al Montserrat Roig

Presentació de l’Associació Amares Doules
AMares Doules és el nom d’una nova 
associació que ha nascut a Rubí
17.30h a la Biblioteca Mest. Mart.

El des� no en un susurro
Per la companyia de Corimbo
De Natalia Soto Las, Angeles Fernández
Preu: 6€ a taquilla (efec� u)
18.30 h a l’Ateneu Municipal

La Traviata de Verdi
Cicle Conta’m una òpera
19h a l’Ateneu Municipal

Curs d’escriptura crea� va
Expressió i crea� vitat
19h a l’Ateneu Municipal

DIVENDRES, 24 DE GENER
Un d’aquests dies
Vespres de Jazz i Versos
19h a l’Ateneu

Observacions astronòmiques
Ac� vitat de l’Associació 
d’Amics de l’Astronomia
21.30h a l’Ateneu

DISSABTE, 25 DE GENER
La Trocalleria
Espai on es poden intercanviar objectes, 
allargant la seva vida ú� l i prevenint residus.
10.30h a la Rambla del Ferrocarril

Alba Rubió: “Un jardí
ple de música”
Concerts en família
11h i 12h a l’Ateneu

Dirrrty Boys
Escena Jove - Temporada 
Estable d’Espectacles
20h al Teatre La Sala

DIUMENGE, 26 DE GENER
Concert de blues a Can Ramoneda

Actuació de Johnny Big
Stone & The Blues Workers
12h a la Masia Can Ramoneda. 
Camí de Sant Muç, s/n Rubí

DILLUNS, 27 DE GENER
Setmana contra el bullying
Sí a defensar-se! Guanya confi ança 
i seguretat en tu mateix/a.
17.30h al c. Pitàgores, 7

DIMARTS, 28 DE GENER
El Gra: Explica’ns el teu rotllo
Presentació d’Imatges d’un convidat
18h a la Biblioteca Mestre Mar�  Tauler

DIMECRES, 29 DE GENER
Dimecres manetes
Servei d’autoreparació de pe� ts 
aparells elèctrics i electrònics
17h a l’Ateneu Municipal

Hora del codi
Introducció al mètode de 
programació de Codelearn
17.30h a la Biblioteca Mestre Mar�  Tauler

DIVENDRES, 31 DE GENER
Casa Reynal
El documental del mes
19h a l’Ateneu Municipal

Observacions astronòmiques
Ac� vitat de l’Associació 
d’Amics de l’Astronomia
21.30h a l’Ateneu

DISSABTE, 1 DE FEBRER
La Trocalleria
Espai on es poden intercanviar
objectes, allargant la seva vida ú� l
i prevenint residus.
10.30h a la Plaça Pearson

Cuina energè� ca saludable
Gaudeix de la vida en gran!
10h a la Biblioteca Mestre Mar�  Tauler

Històries de cada dia
Hora del conte per a infants d’1 a 4 anys
11h a la Biblioteca Mest. Mart.

DIUMENGE, 2 DE FEBRER
Coneix els secrets de l’ermita de Sant Muç!
Visita a l’interior de l’ermita de Sant Muç
11h a l’Ermita de Sant Muç

Divendres, 17 de gener de 2025 23



Divendres, 17 de gener de 202524

MOSTRA DEL 75È ANIVERSARI DE 
L’ASSOCIACIÓ D’ESCACS RUBINENCA

75è aniversari d’Escacs a Rubí 16
GEN

Exposició commemorativa dels 75 anys d’escacs a Rubí 

ESCOLA D’ART I DISSENY EDRA

Llindar. Entre el visible i l’ocult
12
24
DES

GEN

Exposició del Col·lectiu 382

L’exposició Llindar reuneix les obres de quatre artistes rubinencs que, des de pers-
pectives diverses, exploren els límits entre els oposats que estructuren la nostra 
existència. A través de l’escultura i la pintura, Oscar Villazala Ferrero, Pol Martínez 
Rios, Javi Martínez Caballero i Pablo Navas Gallego investiguen les tensions entre 
allò material i immaterial, el representat i l’evocat, l’orgànic i el construït.

Cada obra convida l’espectador a creuar un llindar, a entrar en un espai de transició 
on les categories es desdibuixen i sorgeix quelcom nou. 

EXPOSICIONS ESPECTACLES

ESPAI CULTURAL FRANCESC ALUJAS

Cinc dies a Bilbo

09
28
GEN

GEN

Vine a descobrir aquesta mostra única i deixa’t sorprendre per un 
viatge visual espectacular!
Horaris:
Dilluns, 17 h a 20 h, dimarts i dimecres, 9.30 h a 13.30 h i 
dijous, 9.30 h a 13.30 h i 15.30 a 19.30h

Exposició fotogràfica d’en Lluís Millán

El Destino En Un Susurro
Cia. Corimbo
Dissabte 18/01/2025

20 h
Preu: 6 €

Sofia, una llegenda al Món de la moda, ha deixat darrere seu un buit que la seva família amb 
prou feines sap com enfrontar. Al seu darrer adéu, la trobada de les germanes i la parella 
es converteix en un camp de batalla emocional on les ferides del passat i els desacords 
sobre el llegat de Sofia surten a la llum. La pèrdua sempre uneix?

TEATRE LA SALA

El Destino En Un Susurro

TEATRE LA SALA

Dirrrty Boys
Dissabte 25/01/2025

20 h
Preu: 10 € / 7’5 €, escena Jove 5 €
Suposem que dos amics fan una malifeta molt gran 
quan son petits. Ara suposem que ja adults, les conse-
qüències els acompanyen en forma de remordiments, 

TEATRE LA SALA

de culpa, els altera la vida, la modifica, la condiciona. A un d’ells, aparentment, les 
coses li van prou bé tenint en compte el pes que porta sobre les espatlles.

Bruixanteris

Diumenge 9/02/2025

18 h
Preu: 7 € / 6 €

Una Bruixa troba un nadó, una nena. Sense pensar-s’ho l’adopta i la cria amb amor. La nena 
creix al costat de la dona tot aprenent els coneixements de la natura, els misteris de la 
màgia i la bruixeria. Però la nena es va fent gran i en ser una adolescent els seus interessos 
canvien. El món antic i el modern es troben cara a cara i hauran d’arribar a un punt d’entesa.

TEATRE LA SALA

Cia. Corimbo
Diumenge 19/01/2025

18.30 h
Preu: 6 €

Sofia, una llegenda al Món de la moda, ha deixat darrere seu un buit que la seva família amb 
prou feines sap com enfrontar. Al seu darrer adéu, la trobada de les germanes i la parella 
es converteix en un camp de batalla emocional on les ferides del passat i els desacords 
sobre el llegat de Sofia surten a la llum. La pèrdua sempre uneix?

Espectacle familiar. Org. La Xarxa
Cia. La Guilla Teatre 



Divendres, 17 de gener de 2025 25

Sergi Marcos exposa els originals dels 
punts de
llibre editats pel 50è aniversari d’El Racó 
del llibre

NATURA I BENESTAR

Els gossos són companys fi dels 
que depenen de nosaltres per 
a la seva cura i alimentació. 
Tot i que sovint ens tempta 
compar� r amb ells el nostre 
menjar, alguns aliments hu-
mans poden ser molt perillo-
sos, fi ns i tot mortals, per als 
gossos. Expliquem quins són 
els aliments més perillosos 
i per què els has d’evitar a 
tot preu.

1. Raïm i panses
El raïm i les panses són ex-
tremadament tòxics per als 
gossos, tot i que encara no se 
sap exactament quina subs-
tància n’és responsable. La 
seva ingesta pot causar insu-
fi ciència renal aguda, que pot 
ser fatal. Els símptomes inclo-
uen vòmits, diarrea, letargia, 
pèrdua d’apetit i signes de 
fallada renal com l’augment 
o la disminució de la micció. 
Encara que sigui només una 

Dissenyar un jardí terapèu-
� c és crear un espai on na-
tura i benestar es fusionen 
per oferir teràpies sensori-
als adaptades a cada neces-
sitat. Aquest � pus de jardins 
no són simples espais verds, 
sinó entorns amb una pla-
nificació meticulosa que 
combina disseny, ac� vitats 
i objec� us terapèu� cs.

Com dissenyar un jardí terapèutic

Aliments perillosos per als gossos: què evitar per protegir la seva salut
pe� ta quan� tat, cal evitar-ne 
completament el consum.

2. Xocolata
La xocolata conté teobromina, 
una substància que els gossos 
no poden metabolitzar cor-
rectament. La intoxicació per 
xocolata pot causar vòmits, 
diarrea, tremolors, augment 
de la freqüència cardíaca i, 
en casos greus, convulsions 
i mort.
Com més fosca és la xocolata, 
més gran és el perill.

3. Ceba i all
Les cebes i els alls, tant crus 
com cuinats, poden danyar 
els glòbuls vermells dels gos-
sos, cosa que pot provocar 
anèmia.
Els símptomes inclouen de-
bilitat, respiració difi cultosa 
i orina de color vermellós o 
marronós.
La toxicitat pot manifestar-se 

Per començar, cal una 
anàlisi de l’usuari i les seves 
necessitats específi ques. El 
jardí ha de ser accessible i 
segur, amb camins amples 
i materials an� lliscants. Les 
plantes han de tenir una 
funció: flors amb colors 
vius per es� mular la vista, 
plantes aromàtiques per 
l’olfacte i elements que in-

fi ns i tot dies després d’haver 
ingerit aquests aliments.

4. Begudes alcohòliques
L’alcohol pot causar proble-
mes greus en el sistema ner-
viós central dels gossos, així 
com vòmits, diarrea, difi cul-
tats respiratòries, coma i fi ns 
i tot la mort.
Fins i tot petites quantitats 

cen� vin el tacte, com fulles 
suaus o textures diverses.

El disseny també ha d’in-
corporar zones de descans 
i ombra per facilitar el con-
fort, així com estructures 
que perme� n ac� vitats te-
rapèu� ques, com parterres 
per treballar la terra o bancs 
per recol·lectar llavors. A 
més, els jardins terapèu� cs 
fomenten l’ac� vitat interge-
neracional, integrant espais 
on persones grans i joves 
comparteixin experiències.

Finalment, és clau que 
cada sessió en aquest jardí 
tingui un objectiu: reduir 
l’estrès, es� mular els sen-
� ts o potenciar la reminis-
cència. Així, dissenyar un 
jardí terapèu� c no només és 
decorar amb plantes, sinó 
crear un refugi de salut i 
benestar que millora la qua-
litat de vida de les persones. 
Aquest entorn afavoreix un 
contacte conscient amb la 
natura, oferint moments 
de pau i serenitat a qui el 
gaudeix.

poden ser perjudicials.

5. Edulcorants ar� fi cials
(xilitol)
El xilitol, present en molts 
productes com caramels, xi-
clets i productes dietè� cs, pot 
provocar una baixada dràs� ca 
del nivell de sucre en sang 
(hipoglucèmia) en els gossos. 
Això pot portar a convulsions, 

insuficiència hepàtica i, en 
alguns casos, la mort.

6. Ossos cuinats
Tot i que pot semblar natural 
donar ossos als gossos, els 
ossos cuinats poden esquer-
dar-se fàcilment i causar as-
� xia, lesions al tracte diges� u 
o obstruccions. És millor oferir 
alterna� ves segures com jo-

guines o ossos especialment 
dissenyats per a gossos.

7. Llet i productes lac� s
Molts gossos són intolerants a 
la lactosa i el consum de llet 
o altres productes lac� s pot 
causar problemes digestius 
com diarrea i vòmits. Tot i que 
no és letal, és millor evitar 
donar-los aquests aliments.
Si sospites que el teu gos ha 
consumit algun aliment tòxic, 
actua ràpidament:

Truca immediatament al ve-
terinari.

No intentis provocar el vò-
mit sense la supervisió d’un 
professional, ja que podria 
empitjorar la situació.

Si és possible, porta una mos-
tra del que ha ingerit el teu 
gos per ajudar el veterinari a 
diagnos� car el problema.
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 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 

1 A L C O H O L   N U C A   
2 I A I S   R E T O R I C   
3 G O T E R A   A V I A T   
4 U S I   O L O R I   N U   
5 A I S O C   X I C O T A   
6 D A   P A C I F I C   L   
7 E N T O M A D A   A T S   
8 L A I S   S A T I R A     
9 C   T A P I R   M I R A   
10 A M E   I M A G I N A R   
11 R E L A X I   O T A L P   
12 M A L F E R I T S   L E   
13 E T A N S   A S E P A L   
              
              
 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 

1                          
2                         
3                      
4                        
5                        
6                        
7                        
8                         
9                         
10                          
11                      
12                          
13                        

 

-Àries (Del 21 de març al 20 d’abril): El sector de l’amistat experimenta 
canvis com ara una persona que s’allunya o que siguis tu qui posa distància. Si 
a la feina hi ha mal ambient, podries endur-te’l a casa.

-Taure (Del 21 d’abril al 20 de maig): Si tens parella pots replantejar-te el 
vostre futur o bé és el moment per una xerrada seriosa. El Sol amb Plutó a 
Casa X pot portar profunds canvis al sector professional.

-Bessons (Del 21 de maig al 21 de juny): Pots destacar i tenir un èxit pro-
fessional. Bona connexió amb una persona d’edat avançada. Tens molt a dir i 
voldries fer una conferència o començar a escriure un llibre.

-Cranc (Del 22 de juny al 21 de juliol): Aquests dies pots anar una mica 
atrafegat entre la feina, la família i la vida social. Sorgeixen noves alternatives 
al terreny laboral i podries iniciar una formació.

-Lleó (Del 22 de juliol al 23 d’agost): La conjunció Sol/Plutó a Casa VII mo-
difica la teva idea de les relacions en general, però sobretot les de parella.  
Dones voltes sobre com solucionar un assumpte familiar.

-Verge (Del 24 d’agost al 23 de setembre): D’alguna forma el vols moder-
nitzar i potser vols fer canvis a la teva vida perquè et sents una mica estancat. 
Si tens fills en edat d’emancipar-se els dones un cop de mà.

-Balança (Del 24 de setembre al 23 d’octubre): Si estàs en alguna web o 
aplicació de cites, aquests dies podries tenir molt d’èxit. L’arribada d’un nou 
membre a la família pot fer canviar algunes coses a la teva vida.

-Escorpí (Del 24 d’octubre al 22 de novembre): Dies per a la reflexió sobre 
el passat i cap on vols dirigir les teves passes. Nova etapa al sector domèstic 
en la que podries interessar-te per un canvi de residència.

-Sagitari (Del 23 de novembre al 21 de desembre): Tens la sensació que no 
encaixes. Passarà i tornaràs a ubicar-te. Poden intentar estafar-te i hauràs de 
denunciar.  Una amistat del passat té intencions sentimentals.

-Capricorn (Del 22 de desembre al 20 de gener): Vius un pols amb algú o 
amb una entitat, però lluites pels teus interessos. Les trobades amb les amis-
tats, escriure, passejar o fer exercici, t’ajudaran a sentir-te millor.

-Aquari (Del 21 de gener al 19 de febrer): PER MOLTS ANYS! Arriba l’aniver-
sari amb nous projectes i idees de com renovar el futur. La conjunció Sol/Plutó 
al teu signe et dona més resistència i capacitat d’aprofundir.

-Peixos (Del 20 de febrer al 20 de març): Dies per concentrar-te en qüesti-
ons íntimes, en problemes no resolts, especialment pel que fa a l’estima i als 
afectes. Si tens parella es pot mostrar una mica gelosa.

HORITZONTALS:
1. Carburant molt consumit de divendres a diumenge.
El clatell, d’incògnit
2. Avis (i laments inclosos). Que s’enrotlla com una persiana però amb bones paraules
3. Esquitx a ca l’Otilio. Hora d’escriure a en Lluís Llach
4. Faci el primer pas cap a l’abús. Ensumi. Quadre de baix pressupost 
5. Sargia pell girada. Acotxi d’alguna manera la noia
6. Tornada dels Police. Gens bel·ligerant, malgrat sa oceànica immensitat. Quinto de litre
7. Caçada al vol. Clava xeringues i degolla gats
8. Hit-parades del rànquing medieval. Conya que pot provocar feridura
9. Cap de colla. Estaria pirat si no fos per la bestiola. Goita en Joan Francesc al purgatori / 
10. Entretingut. Suposar que va de Lennon
11. Deixi en repòs músculs i cervell. Hi fan rodatges de pel·lis contra natura
12. Cardats, agredits o accidentats. El franc
13. Hidrocarburs, uns entre tants. Que no té calze vegetal és cosa rarament palesa.

VERTICALS:
1. Segons quina malaltia val la pena, si aquest és el remei (tres mots)
2. En Roldán quan va fugir en va conèixer més d’una. Estrany tema, el del conducte urinari 
3. Esmentis una forma reduïda de cistitis. Marioneta ideal pel parís imperial
4. Coses sense cap ni peus. Busca les pessigolles al govern. Amics de Fotre Nosa
5. Un quart d’hora. Rere aquest grup de roques s’hi amaga en Marco. Evacues col-
loquialment
6. Sexe pel qual ningú es preserva. Teixit de llana en honor del sant
7. Altre cop el franc. Li darà al ferro aquell color de carbassa tan bonic.
Centre de producció de la FIAT
8. Valorat en funció de preu. De regnar a Europa han passat a consolar embriacs
9. Acaba d’entrar al convent per combatre els depravats. Adori de peus a cap
10. Accés als urinaris. Instrument de vent per lloar la cantant dels 70. 
Fa anar l’as endavant
11. No canti bé, però segueixi remant. Tonada per cantar amb un o altre tralarà
12. Podrien quedar aculats, si no fossin contemporanis. Aquesta ja no val tant la pena: 
se’t desprenen trossos enlaire.

ENTRETENIMENT

Contac te: facebook.com/roserbona2020 · roserbona@hotmail.com 
                        youtube.com/dhannaastro

Horòscop per Roser Bona: Astròloga diplomada per l’Associació d’Astrologia de Catalunya
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ESPORTS

J. CAMERINO 

- Què et va inspirar per en-
trar al món de la mecànica i 
l’enginyeria?
- El meu pare quan va arribar 
aquí va començar a treballar 
en un taller mecànic, així 
que sempre estava envoltat 
de coses de cotxes. Després 
la meva mare també tenia 
algunes amigues relaciona-
des amb aquest món. I bé, jo 
també des de petit, des dels 
12 anys que mirava la Fórmula 
1, quan estava Alonso, cap al 
2008. Cal dir que jo no era 
fan d’Alonso (riu), jo era fan 
de Schumacher. I res, així va 
començar una mica tot.
 
- Com vas començar al món 
més professional? 
-  Mentre estudiava vaig tenir 
l’oportunitat de fer pràctiques 
a l’empresa rubinenca An-
dersen i posteriorment en la 
firma també de Rubí ANMAR, 
més enfocada al que jo estu-
diava, ja que es dedica a  so-
lucions mecàniques integrals 
per a la indústria. Quan vaig 
acabar la universitat, vaig fer 
les pràctiques en la Nissan de 
Barcelona, és a dir, ja vaig co-
mençar amb bon peu, dins del 
món de l’automòbil. Després 
em vaig passar a la SEAT de 
Martorell, i allà ja sabia que 
anava a acabar en el món dels 
cotxes tant sí com no. I des-
prés d’aquí, doncs vaig veure 
una mica la situació (laboral), i 
vaig dir, me’n vaig a algun país 
que tingui relació amb el món 
del motor. Llavors vaig pensar, 
o anar a Anglaterra o als Es-
tats Units. I a Anglaterra per 
distància m’anava bastant bé. 
Era més fàcil, en dues hores 

“El primer cop que vaig anar a un circuit vaig dir: 
no em crec que sigui aquí”

El peruà, resident a Rubí des dels cinc anys, a Woking, la seu del equip britànic. CEDIDA

Els pares de Marcelo van arribar des del Perú a Rubí l’any 
1999 a la recerca d’una vida millor. Ell només tenia cinc anys 
quan es van instal·lar a la nostra ciutat. Va estudiar a l’escola 
Maria Montessori i després a l’institut JV Foix, des d’on va 
anar a la Universitat Politècnica de Catalunya, a Terrassa, per 
estudiar dues enginyeries, mecànica i electrònica. Marcelo 
sempre havia tingut clar que la seva passió i vocació era el 
món dels cotxes. Ara és membre de Maclaren F1 Team, que 
s’ha proclamat campió del mundial de constructors 2024 
després de 25 anys. Aprofitant que durant el Nadal ha estat 
a Rubí per passar les festes amb la seva família, Diari de Rubí 
ha pogut conversar amb ell.

Marcelo Yacupoma Alcántara
Enginyer rubinenc, membre de McLaren F1 Team

soc aquí  per veure la família 
i els amics... 
 
- Vas marxar a l’aventura a 
Anglaterra o ja tenies alguns 
contactes?
- Realment va ser a l’aventura. 
Clar, era l’època COVID-19. 
Per tant, la cosa estava una 
mica complicada. Llavors jo 
el primer de tot va ser trobar 
una feina per a sobreviure 
més que res. Per exemple, 
vaig estar de mosso de ma-
gatzem. Havia de millorar l’an-
glès. Tenia un bon nivell, però 
és que l’anglès d’allà és un 
altre món. I mentrestant es-
tava atent a  oportunitats que 
em poguessin sortir. Després 
ja em va sortir una cosa una 
mica més relacionada amb 
els cotxes una altra vegada, 
amb cotxes autònoms. Allà 
dissenyava  peces. D’aquí ja 
es van posar en contacte amb 
mi Idiada (una multinacional 
líder en el sector automobi-
lístic) on vaig començar com 
a enginyer de frens. 

- I com vas incorporar-te a 
l’escuderia McLaren?
- Jo sempre faig això d’anar 
mirant oportunitats i més a 
Anglaterra, que tot està en 
constant  moviment. Un dia 
vaig veure l’oferta de McLa-
ren, la vaig llegir i vaig dir, 
aquest soc jo, em busquen 
a mi. M’estan cridant. És a 
dir, literalment era jo. Em 
descrivien.
Vaig presentar-me, em van 
cridar, vaig fer una llarga en-
trevista, de més de la meitat 
del dia i ja vaig començar a 
treballar. D’això fa més d’un 
any i mig, era el setembre 
del 2023.

- Quin és el teu paper a
McLaren?
- Jo vaig començar d’enginyer 
de frens. Quan dius que ets 
enginyer de Fórmula 1, tot-
hom pensa en els que viatgen 
a les carreres. Però aquests 
només representen un 20% 
de tot l’equip. Hi ha gent de 
tota mena, hi ha enginyers 
de laboratori, de recerca i 
desenvolupament, de l’aleró 
davanter, del darrere, dels 
costats, dels pontons, de ro-
des, de simulació, etc. És com 
una empresa, bàsicament. No 
només està la gent que està 
als circuits. Jo vaig començar 
dins del Departament de Re-
cerca i desenvolupament, en 
l’àrea de frens.

- Continues allà?
- Ara en aquesta última tem-
porada em van canviar i estic 
més enfocat a pista. Però 
òbviament, pel recorregut 
que tinc, que és curt, no 
viatjo, però faig suport re-
mot als esdeveniments. És a 
dir, allà (Woking) tenim una 
sala de control, i des d’allà 
donem informació als engi-
nyers que estan a la pista. 
És a dir, qualsevol cosa que 
ells ens demanen, nosaltres 
els proporcionem. També als 
pilots, si ells també tenen al-

gun dubte o algun problema, 
doncs jo, amb la informació 
que ells em donen, busco una 
solució i l’envio als mecànics, 
que ells ja canvien el setup 
(configuració del cotxe).

- Quants sou, més o menys, 
en el teu departament i en 
Woking en general?
- A Woking hem de ser una 
mica més de mil, jo crec. I 
en el meu departament re-
alment som pocs, igual som 
deu, perquè estem junts els 
de frens i els de rodes.

- Abans de començar el cap 
de setmana, seguiu unes 
instruccions? Teniu alguna 
preparació?
- Sí, abans de les curses sem-
pre fem reunions de prepara-
ció, què és el que necessitem, 
materials... També ens fixem 
molt en dades passades, com 
ha anat, què podem millorar. 
A la reunió ho planegem tot, 
l’estratègia, les aturades a 
boxes, tot, bàsicament.

- Després de tants anys, per 
fi McLaren va aconseguir ser 
campiona del món de cons-
tructors una altra vegada. 
Com us vau sentir?
- Ser part de l’equip d’engi-
nyers de McLaren i guanyar 

el campionat de construc-
tors del 2024 ha estat incrï-

fa que el dia et passi volant 
totalment. Però també és 
veritat que comença la set-
mana, arrenques els dijous 
i divendres, amb molta fei-
na, i després el dissabte i el 
diumenge tens menys feina. 
Aquells dies és més feina de 
pilot i dels enginyers de pista, 
que ells són els principals. 
Una cosa també és que, clar, 
molta gent veu només la 
classificació i la cursa, que 
és el més important, però 
realment tot el treball, on 
treus el potencial del cotxe 
que competirà, està en els 
lliures. Els lliures 1, 2 i 3, i de 
fet et diria que els lliures 1 i 2 
són els més importants. Són 
molt, molt rellevants, i ningú 
els veu.

- Centrant-nos en McLaren 
en general, tu com veus a 
l’escuderia a futur, en els 
pròxims anys?
- Bé, jo el que he vist és que, 
amb el nou cap, Andrea Ste-
lla, i pel que m’han explicat 
també, abans les coses es 
feien d’una manera i ara es 
fan d’una altra manera dife-
rent. El que s’està veient és 
que està funcionant bé. Crec 
que  actualment el cotxe és 
ràpid i l’any que ve també 
pinta que serà ràpid. Ara, per 
al 2026, perquè ja veurem. 
Això és una incògnita, perquè 
canvia la normativa, la unitat 
de motor ja no serà com ara 
que té més importància la 
combustió, sinó que serà 50-
50, llavors, doncs, suposo que 
canviaran coses.

I tu mateix? Com veus el teu 
futur professional a mitjà i 
llarg termini?
- Jo estic content on estic, no 
tinc intencions d’anar-me’n 
de cap manera. M’ho passo 
bé, la veritat, perquè cada 
dia és una cosa distinta, di-
ferent, és molt dinàmic. És el 
que m’agrada del treball, que 
tot es fa ràpidament. Jo he 
treballat també en indústria, 
i en indústria demanes una 
cosa o vols fer una cosa i triga 
mesos en què es faci. Però 
aquí vols fer això, ho fem, ho 
mirem ja i ho intentem tenir 
per a la setmana que ve. És 
molt ràpid, és tot molt ràpid.
 

ble. Estem molt contents, òb-
viament, perquè és una cosa 
que és molt difícil. Des de fora 
sembla molt fàcil, però des de 
dins tot és com una cadena. 
És una reacció en cadena i 
cada trosset ha d’anar ben 
engranat. Començant per la 
gent que comença a fer la 
part del cotxe, els mecànics, 
els torners, tota aquesta gent, 
i acabant pels pilots que han 
de fer un treball excel·lent 
en la pista.

- Quin ha estat, durant la 
teva estada en McLaren, el 
moment que recordes amb 
més emoció?
- He estat una vegada a pista 
en Silverstone, en el Gran 
Premi de la Gran Bretanya. Jo 
diria que aquesta vegada. Allà 
va ser el moment que vaig dir, 
no em crec que soc aquí. I bé, 
va ser impressionant. Perquè 
quan està treballant, veus el 
flux d’informació que hi ha 
d’un costat a un altre, és una 
bogeria.

 - Cal contenir molt les emo-
cions en el moment. Amb 
tota la pressió...
- Clar, hi ha pressió i això 
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Amb 5 gols, David Toro és el màxim golejador de la UE Rubí. ERIC SALES

La falta d’eficiència passa factura a la UE Rubí 
que només suma 2 punts en tres jornades

L’Olímpic Can Fatjó, tercer a 
la classificació del grup 7 de
Tercera Catalana 

ROGER ALIÓ

La Unió Esportiva Rubí ju-
garà el diumenge 19 de 
gener a les 12 h al municipal 
de Can Rosés. El conjunt 
local rebrà el Palamós, un 
equip que es troba en zona 
de descens, però que en 
aquesta lliga tan igualada 
qualsevol equip pot ser un 
rival complicat.

La situació de l’equip 
rubinenc ha canviat molt en 
qüestió d’un mes, el Rubí ha 
passat de mirar cap a la zona 
de play-off, a sumar només 
2 punts de 9 possibles. Una 
derrota davant el Vic, un 
dels equips a batre a la lliga 
elit, i dos empats davant 
Valls i Lloret, dos equips 
situats a la part baixa de la 
classificació.

L’equip, tot i els resul-
tats, està generant un bon 
joc en gran part dels seus 
partits, però no aconsegueix 

ROGER ALIÓ

L’Olímpic Can Fatjó juga-
rà aquest dissabte 18 de 
gener davant el Maurina 
Egara. L’equip rubinenc es 
posiciona a la tercera plaça 
a la classificació, només 
per darrere del Veterans 
Catalunya i el Júnior, l’actual 
líder del grup 7 de la Tercera 
Catalana. L’Olímpic ve de 
sumar 15 punts dels últims 
18 possibles, cosa que els 
ha permès afrontar la se-
gona volta de la competició 
amb la mirada posada en 
el lideratge, que es troba a 
només 4 punts.

Els propers partits de 
l’equip del barri de Can Fat-
jó seran davant la Maurina, 
el Montcada i el Planadeu-
Roureda. Mentre que el 
Montcada es troba a la cua 
de la classificació, Planadeu 
i Maurina es troben a 1 i 2 
punts respectivament.

És clar que venen set-
manes intenses a l’Olím-

pic de les quals buscarà 
sortir-ne més viu que mai 
per lluitar pel títol al final 
de temporada i, en conse-
qüència, l’ascens a Segona 
Catalana.

Penya Blaugrana Ramon 
Llorens
Per la seva banda, la Penya 
Blaugrana Ramon Llorens 
se situa en la 9a posició 
de la mateixa competició. 
L’equip ve d’acumular 3 em-
pats consecutius en els seus 
últims 3 partits, cosa que 
els ha permès acomodar-se 
a la classificació. Tot i això, 
l’equip haurà de millorar el 
seu joc si vol salvar-se amb 
tranquil·litat del descens a 
la Quarta Catalana.

La Penya s’enfrontarà 
les properes setmanes a 
La Romànica, la Maurina i 
el Montcada. En el cas de 
La Romànica es tracta d’un 
partit de màxima igualtat, 
en el que tots dos equips 
arriben amb 18 punts.

L’onze titular del Juventud 25 septiembre davant el Martorell. CEDIDA 

El Veinti empata amb el Martorell, líder del grup,
en el penúltim partit de la primera volta

JAVIER GONZÁLEZ

El CF Juventud 25 de Sep-
tiembre va visitar diumenge 
al CF Martorell, líder del 
grup tercer de la Primera 
Catalana, a la penúltima 
jornada de la primera volta. 
L’equip rubinenc va treure 
un bon empat, un punt 
important en un camp com-
plicat.

Es preveia un partit di-
fícil perquè l’equip del Baix 
Llobregat no havia perdut a 
casa i així va ser. A la primera 
part de l’encontre, el control 
de la pilota per a l’equip 
local mentre que el Veinti, 
ben posicionat al camp, in-
tentava sortir al contraatac.

Després d’un parell 
d’arribades del Martorell, 
era l’equip rubinenc qui 
s’avançava al marcador 
abans del descans. Óscar 
transformava un penal i 
posava el 0-1 al lluminós.

A la represa, va conti-
nuar la mateixa tònica, amb 
domini de la pilota per part 
del Martorell, que va posar 
una marxa més i va arribar 

a la porteria d’Arús amb 
més perill. Així, van arribar 
dos gols abans de la mitja 
hora per a un Martorell 
que aconseguia capgirar el 
marcador

L’entrada de Brian Ca-
nalejo va ser vital per al 
Veinti. En una jugada per-
sonal, Canalejo va fer el gol 
de l’empat que posava el 
definitiu empat a dos quan 
faltaven poc més de deu 
minuts per al final.

Bon punt del CF Juven-
tud 25 de Septiembre en 
un camp complicat que li 
serveixen per mantenir-se 
a la zona mitjana/alta amb 
21 punts.

La pròxima jornada serà 
la darrera de la primera 
volta i serà derbi vallesà: el 
Juventud 25 de Septiembre 
rebrà al Sant Cugat FC. La 
cita serà diumenge a les 
12:05 hores al Municipal 25 
de setembre.

Amateur B
L’Amateur B del Veinti va 
aconseguir una golejada da-
vant el filial del Ripollet (7-0) 
amb “hat-trick” d’Adán San-
cho i se situa quart a 5 punts 
del líder, Sant Quirze B.

Handbol
Per la seva banda, el Sènior 
d’handbol va tornar a guan-
yar i es col·loca segon a la 
classificació de la Tercera 
Catalana.

materialitzar les ocasions 
de què disposa. Els propers 
partits de l’equip són davant 
el Palamós, el Manlleu i el 
Vilanova, el líder en aquests 
moments de la Lliga Elit amb 
27 punts. Per la seva banda, 
el Palamós i el Manlleu 

compten amb 14 i 16 punts 
respectivament. 

Es preveuen partits 
complicats per a la UE Rubí, 
el Vilanova és un dels equips 
més consolidats per optar a 
l’ascens directe, mentre que 
Manlleu i Palamós busca-

ran allunyar-se de la zona 
de descens a tot preu. Els 
de José Solivelles hauran 
de suar de valent si volen 
aspirar a les posicions de 
play-off d’ascens a Tercera 
RFEF. I pel joc mostrat, te-
nen possibilitats.

FUTBOL

El Lainco Rubí continua
lluitant per la permanència a
Primera Divisió

ROGER ALIÓ

El Lainco Rubí FS femení 
ha perdut els últims dos 
partits que ha disputa. El 
primer d’ells, abans de 
l’aturada per Nadal, davant 
el Les Corts UBAE. El derbi 
català de la Primera Divi-
sió va acabar amb un 6-1 
favorable a les locals. Per 
altra banda, el cap de set-
mana passat, l’equip es va 
veure arrasat per un Melilla 
Torreblanca que va llançat 
a la primera posició de la 
competició amb 15 partits 
guanyats de 16 jugats.

Els pròxims partits de 
les rubinenques seran da-
vant el Poio Pescamar, el 
Teldeportivo i l’Alcorcón. 
Tant Poio com Alcorcón 
estan lluitant per la quarta 
plaça que dona accés als 
play-offs pel títol, mentre 
que el Teldeportivo es tro-
ba cuer a la classificació 

amb 0 victòries i només dos 
punts. El partit contra les 
canàries és una gran opor-
tunitat per sumar la tercera 
victòria de la temporada i 
apropar-se a la zona de la 
salvació.

Actualment, el Lainco 
Rubí veu la zona de perma-
nència a 4 punts, una zona 
que marca l’ENCE Marín 
Futsal amb 14 punts.

Les de David Parrilla 
buscaran sumar punts 
en aquest mes de gener 
amb un objectiu clar: la 
permanència a la màxima 
categoria del futbol sala 
femení. Una categoria en 
la qual es poden trobar les 
millors jugadores del món 
en aquest esport, i que la 
nostra ciutat té la sort de 
poder-ho viure-ho. 

Cal recordar que el Lain-
co Rubí és l’únic equip 
de la categoria que no és 
professional.

FUTBOL
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WATERPOLO

ESCACS

Quaranta jugadors van co-
mençar aquest dilluns 13 a 
disputar el I Obert d’hivern 
organitzat per l’Associa-
ció d’Escacs la Rubinenca. 
Després de l’èxit de l’Obert 
de tardor, el club continua 
apostant per dinamitzar els 
escacs a la ciutat, i enceta 
una nova etapa de tornejos 
oberts, ara amb el d’hivern. 
Es jugarà tots els dilluns, fins 
al 10 de març, a les 19.30 h 

a la seu de l’entitat, al carrer 
Víctor Balaguer, 16.

A més, aquest diumenge 
19 comença la Lliga Catala-
na d’Escacs, la competició 
més gran d’escacs a Cata-
lunya. Per part de la Rubi-
nenca participaran més de 
70 jugadors repartits en 12 
equips. La competició regu-
lar finalitzarà el 16 de març 
i l’entitat espera aconseguir 
bons resultats. / DdR

La Rubinenca enceta el I Obert d’Hivern 
de la ciutat i la Lliga Catalana

La rubinenca Bea Ortiz,
escollida com a  millor jugadora 
de waterpolo del món 

com el Real Canoe (dissabte 
1 de febrer a les 18.15 h).

El CN Rubí femení es 
troba a l’11a plaça de la 
classificació amb 5 punts, 
lluny encara de sortir de 

les places de descens, on 
es troba juntament amb 
l’Echeyde, Irona i el Real 
Canoe.

Representació rubinenca a 
la Copa del Món
Al desembre es va dispu-
tar la FINA World Cup, on 
el club rubinenc va tenir 
representació a la Divisió 
2. La selecció de Portugal 
comptava amb la blanc-i-
vermella Maria Machado i 
amb Ferran Pascual com a 
entrenador. Els portuguesos 
van finalitzar el torneig en 
9a posició, amb 8 gols de 
Machado.Pitjor li van anar 
les coses a la selecció búlga-
ra, on participava Michaela 
Naneva, ja que van terminar 
les últimes del torneig. De 
fet, la jugadora del CNR va 
ser la que va guiar a les búl-
gares, anotant 5 gols durant 
el torneig.

L’absolut masculí viatja aquest dissabte a Madrid per enfrontar-se amb el Real Canoe, 
rival directe a la classificació. SIMON NOGUERA

Els absoluts del CNR necessiten remuntar en 
aquesta segona volta per sortir del descens

JAUME CAMERINO

Arrenca el 2025 i de la ma-
teixa manera comença la 
segona volta de les lligues 
de waterpolo, on els dos 
sèniors del Club Natació 
Rubí (CNR) intentaran mi-
llorar els resultats obtinguts 
en la primera part de la 
competició. Tant el masculí 
com el femení es troben 
actualment en les posicions 
que les condenen a jugar els 
palyoffs de descens.

Masculí: millora respecte 
a l’inici, però cal mantenir 
la intensitat durant tot el 
partit
Les coses han millorat res-
pecte al dur l’inici de lliga 
que van tenir els homes de 
Ferran Pascual. El nivell que 
ha mostrat l’equip masculí 
del CNR en els últims partits 
són molt esperançadors.

Sense anar més lluny, 
van aconseguir mantenir 
el ritme de l’Atlètic Barce-
loneta en el darrer partit 
de l’any. Un equip en el 
qual, recordem, juguen gran 
part dels membres de la 
selecció espanyola, que tot 
just s’acaba de proclamar 
campiona de la Divisió 1 de 
la Copa del Món.

Això sí, el principal pro-
blema de l’equip rubinenc 
és el ritme. No aconseguei-
xen mantenir la mateixa in-
tensitat durant tot el partit, 
cosa que aprofiten els seus 
rivals per avançar-se al mar-
cador i després és complicat 
remuntar (va passar amb 
l’Echeyde, perdent 5-1 el 

primer quart o contra el Me-
diterrani, on van encaixar 5 
gols en un quart).

D esp rés  d e l  p ar t i t 
d’aquest dimecres contra 
el Sabadell (7-10), aquest 
dissabte viatjaran a Madrid 
per enfrontar-se contra 
el Real Canoe (12 h), rival 
directe a la classificació, 
on a la primera volta els 
rubinencs van perdre per la 
mínima de 8-9.

El conjunt blanc-i-ver-
mell es manté 11è a la taula, 
amb 6 punts, empatats amb 
els madrilenys. Hauran de 
continuar lluitant de valent 
per retallar els 7 punts que 
els separen de la zona eu-
ropea.

Femení: han de reaccionar 
si volen sortir del pou de la 
classificació
Els darrers partits no han 
sigut els millors per a les 

blanc-i-vermelles, amb cru-
entes derrotes contra els 
millors equips (Sant Andreu 
22-7, Sabadell 20-5).

Però, en aquests partits 
tan difícils, les rubinen-
ques van mostrar en alguns 
quarts un gran nivell. L’en-
trenador Karlos Ligero asse-
gurava que “hem recuperat 
el to competitiu d’inici de 
temporada” on l’equip va 
forçar a la tanda de penals a 
l’Atlètic Barceloneta (CNAB), 
actualment 6è classificat.

L’equip tornarà a la com-
petició el proper dissabte 
25 de gener a les 12.45 h, 
on s’enfrontaran de nou al 
CNAB, amb qui van demos-
trar el millor nivell del que 
portem de temporada. Si 
recuperen aquell esperit 
lluitador, les rubinenques 
afrontaran millor els partits 
següents que l’enfrontaran 
contra els rivals directes, 

Les jugadores de Karlos Ligero comencen la segona volta amb l’objectiu de continuar su-
mant punts a la classificació. SIMON NOGUERA

Tant el sènior 
masculí com 

el femení han 
mostrat en alguns 

partits un bon 
nivell, però han de 
saber mantenir la 
intensitat durant 

tot l’encontre

La rubinenca Bea Ortiz ha 
estat designada millor juga-
dora de waterpolo del món 
de l’any 2024 per la Federa-
ció Internacional de Nata-
ció (World Aquatics).

Ortiz, de 29 anys, es va 
imposar en l’elecció final 
a altres candidates com la 
seva companya en la selec-
ció espanyola, la també ru-
binenca Elena Ruiz, al cos-
tat de la qual va conquistar 
l’or en els Jocs Olímpics de 
París; a les australianes Ga-
briella Palm i Alice Williams, 
subcampiones olímpiques; 
i a la neerlandesa Sabrina 
van der Sloot, campiona 
europea i bronze olímpic.

A més del seu protago-
nisme en l’èxit als Jocs Olím-

pics, les seves actuacions 
per a conquistar la medalla 
de plata en l’Europeu -on 
va ser designada MVP-, el 
bronze en el Mundial i el 
títol de campió d’Europa 
amb el CN Astralpool Saba-
dell van ser clau perquè la 
de Rubí hagi pogut fer-se 
amb el guardó.

D’aquesta manera, Bea 
Ortiz, formada en les ca-
tegories base del Natació 
Rubí, és la segona dona 
espanyola a rebre el reco-
neixement com a millor 
jugadora del món, després 
que l’aconseguís Jennifer 
Pareja en 2013. En homes, 
també ho va aconseguir 
Felipe Perrone en 2022. / J. 
Camerino
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Els bons resultats d’inici 
de temporada dels equips 
absoluts de l’HCR Cent Pa-
tins, tant el femení com el 
masculí, els dona dret per 
a disputar la copa del rei 
i reina, que es disputarà 
al febrer a Gran Canària. 
Els nois hauran de jugar la 
primera ronda eliminatòria, 
mentre que les noies aniran 
directament a semifinals.

Cal recordar que si el 
començament de la tempo-
rada era esperançadora pel 
sènior masculí l’HCR Cent 
Patins, a finals d’any hi havia 
més dubtes que il·lusions. 
L’equip anava oferint una 
de freda i una de calenta. 
En la darrera jornada de 
l’any, va perdre davant el 
nouvingut a la categoria, 
el Metropolitano de Bilbao 
per 5-0, mentre que en el 
primer partit del 2025 es 
va imposar a l’Hockey Club 
Castellón per 3-4. Les seves 
properes cites seran aquest 

El jove palista rubinenc 
Roger Quesada ha signat 
una gran participació en el 
Campionat de Catalunya 
de joves de tennis taula, 
disputat a Reus entre el 21 
de desembre i el 3 de gener. 
Quesada, que és infantil de 
primer any, va participar 
en les competicions de ca-

Els absoluts del HCR Cent Patins podran 
disputar la Copa del Rei i de la Reina

Quatre podis pel palista rubinenc Roger Quesada 
en el Campionat de Catalunya de joves 

El femení es manté invicte a la lliga. CEDIDA

Roger Quesada va pujar fins a quatre vegades al podi del campionat. CEDIDA

HOQUEI PATINS TENNIS TAULA

dissabte a les 20 h a la pista 
Francesc Calvo on rebran 
al Tres Cantos PC i dissabte 
vinent quan es desplaçaran 
a Arona per jugar contra 
l’Arona Tenerife Guanches 
Hockey.

Per la seva banda, el 
sènior femení arribava a 
finals d’any líder sense per-
dre cap partit a la lliga, però 
amb molt de treball per 
fer. Després del resultat de 

tegoria infantil i cadet i va 
pujar al podi fins en quatre 
ocasions. 

El palista local s’ha pro-
clamat campió de dobles 
cadet, una categoria supe-
rior a la qual li pertoca per 
edat, així com subcampió de 
dobles infantil. 

També ha estat tercer 

en individual infantil i tercer 
per equips infantil. 

Malgrat que en totes les 
proves on ha participat ha 
competit contra jugadors de 
major edat, Roger Quesada 
ha continuat demostrant 
la seva gran trajectòria i el 
seu potencial en el tennis 
taula. / DdR

l’últim partit de l’any davant 
el Alas Sagunto, en el pri-
mer partit de l’any, disputat 
dissabte passat a Vila-Real, 
les rubinenques es van im-
posar amb un contundent 
1-8 al CP Vilareal. Aquest 
dissabte reben a les 18.30 h 
a la pista Francesc Calvo al 
Tres Cantos PC i diumenge 
26 jugaran a Sant Adrià al 
poliesportiu del SAB Tucans 
Asme. / DdR

ESPORTS

Club Balmes-Rubí, Carretera de Terrassa 55, local bajo B 
Tel. 696 579 909 / 639 358 487

L’auditori del Casal Cívic 
va acollir divendres 20 de 
desembre la cloenda dels 
campionats locals de petan-
ca, billar, dominó, ping-pong 
i escacs. L’acte, que va ser 
presentat per Juan de Dios 
Osuna, va servir per lliu-
rar medalles per a tots els 
participants i els trofeus als 
guanyadors de les diferents 
disciplines.

El president de l’Associa-

ció de la Gent Gran de Rubí, 
Rafael Rusiñol, va donar 
les gràcies a tots els parti-
cipants, reconeixent l’en-
tusiasme i esperit esportiu 
demostrat en les diferents 
competicions. 

Rusiñol també va des-
tacar la gran camaraderia 
entre els jugadors i va con-
vidar a participar en aquests 
tipus de competició en les 
quals, a més d’aprendre i 

gaudir, afavoreix la compa-
nyonia. Els delegats de cada 
modalitat han estat Manolo 
Jiménez (petanca); Juan de 
Dios Osuna (billar); Bartolo 
Tarraga (dominó); Josep Tor-
res (tennis taula) i Guillem 
Cortés (escacs).

Van animar la festa el 
grup de sevillanes del casal, 
el grup de balls llatins i una 
actuació del mag Jordi Qui-
mera. / DdR

L’Associació de la Gent Gran clou els campionats
de petanca, billar, dominó, tenis taula i escacs 
amb el lliurament de trofeus

Alguns dels participants als campionats esportius. CEDIDA

CAMPIONATS GENT GRAN

La 4a jornada de la Lliga 
Catalana de bàsquet 3×3, 
en el Grup B, es va disputar 
a Rubí el diumenge 12 de 
gener, al Pavelló Poliespor-
tiu Municipal de la Llana. En 
aquest grup es van disputar 
6 partits. Cal destacar la 
victòria per 2 a 0 de l’Ho-

Primera victòria de l’Horitzó Sant Jordi en la Lliga 
Catalana de bàsquet 3×3

BÀSQUET PER A DISCAPACITATS

ritzó Sant Jordi davant el 
Fisiogestión C. B. Roser, que 
significa el primer triomf de 
l’equip rubinenc durant la 
temporada.

Per la seva banda, el 
segon equip de bàsquet per 
a discapacitats intel·lectuals 
del Club Esportiu Horitzó va 

iniciar la Lliga Catalana de 
4a divisió amb una meritò-
ria victòria davant el Llamps 
“B” per un punt d’avantatge 
(15-14). El partit va ser molt 
disputat, amb diferents al-
ternatives en el marcador, 
tot i que aquest es va de-
cantar pels vallesans. / DdR



Divendres, 17 de gener de 2025 31
ESPORTS

Membres de l’organització de la travessa Rubí-Montserrat, amb el regidor d’Esports de l’Ajuntament, 
Juan López, durant la presentació de la cita esportiva d’aquest any. C. c

QUARTA CAT. Gr 13 P.J. Pts.

1. Castellbisbal 13 34

2. Mirasol Baco 13 31

3. Can Boada 13 30

4. Les Fonts 13 28

5. Pueblo Nuevo 13 27

6. Terrassa B 12 20

7. Junior B 13 20

8. Matadeperenc 14 19

9. Sant Pere Nord 13 17

10. Tec Terrassa 13 16

11. Can Trias B 13 14

12. Juv. 25 de Sep. C 12 9

13. Maurina B 13 7

14. Ramon Llorens B 13 6

15. Sabadellenca C 13 4

LLIGA ELIT P.J. Pts.

|1. Vilanova Geltrú 14 27

|2. Vic Unió Esp. 14 26

|3. Can Vidalet 14 25

|4. San Mauro  14 23

|5. Atletic Sant Just 14 23

|6. Horta 14 21

6. Castelldefels 14 21

8. Vilafranca 14 19

9. Rubí 14 18

10. Pobla Mafumet 14 18

11. Manlleu 14 16

12. Valls 14 16

13. Rapitenca 14 16

14. Figueres 14 16

|15. Palamós 14 14

|16. Lloret 14 8

PRIMERA CAT. Gr 3 P.J. Pts.

1. Ciu. Cooperativa 14 29

2. Martorell 14 28

3. Sitges 14 26

4. Santfeliuenc 14 22

5. Sant Cugat 14 21

6. Juv. 25 de Sep. 14 21

7. Santboia 14 21

8. Tortosa Ebre 14 20

9. Sant Ildefons 14 20

10. Ascó 14 19

11.  Atl. Vilafranca 14 18

TERCERA CAT. Gr.7 P.J. Pts.

1. Junior 14 31

2. Veterans Cat. 14 27

3. Can Fatjó 14 26

4. Planadeu 14 25

5. La Frga 14 25

6. Badia del Vallés 14 24

7. Maurina Egara 14 24

8. San Lorenzo 14 20

9. Ramon Llorens 14 18

10. La Romanica 14 18

11. Escola Pia Terr 14 16

FUTBOL

FUTBOL SALA

SEGONA CAT. Gr 3 P.J. Pts.

1. Terlenka Barce. 14 33

2. Apa Poble Sec 14 29

3.  Montserratina 14 27

4. Sarrià 14 27

5. Barceloneta 14 26

6. Marianao 14 21

7. Prat 14 19

8. Palleja 14 19

9. Sant Vicenç 14 19

10. Rubí B 14 19

11. L’Hospitalet 14 19

12. Bellvitge 14 17

13. Pª Anguera 14 16

14. Almeda 14 16

15. Gornal 14 6

16. Pª Barcino 14 2

PRI. DIV. NAC. Fem P.J. Pts.

1. Melilla 16 45

2. Navalcarnero 16 43

3. Burela 16 43

4. Alcorcón 16 31

5. Roldán 16 28

6. Poio 16 24

7. Les Corts 16 22

8. Castro 16 21

9. Alcantarilla 16 19

15. Lainco Rubí 16 10

WATERPOLO

Divisió Honor Fem. P.J. Pts.

1. CN Sabadell 11 33

2. Sant Andreu 11 30

3. CN Terrassa 11 27

4. CN Mataró 11 21

5. CN Mediterrani 11 21

6. CN Barceloneta 11 19

7. Catalunya 10 13

8. CN Sant Feliu 11 12

9. Iruña 11 6

10. CN Echeyde 10 6

11. CN Rubí 11 5

12. Real Canoe 11 2

Divisió Honor Masc. P.J. Pts.

1. Atl. Barceloneta 12 36

2. CN Barcelona 12 31

3. CN Terrassa 11 27

4. CN Sabadell 10 26

5. CN Mataró 12 22

6. CE Mediterrani 12 16

7. Echeyde 12 14

8. CN Sant Andreu 12 13

9. Caballa 13 8

10. Catalunya 12 8

11. CN Rubí 12 6

12. Real Canoe 12 6

Elit Iberdrola Fem. P.J. Pts.

1. Cent Patins 10 28

2. Skulls Almàssera 10 25

3. Panteras 10 24

4. Tucans 10 20

5. Tres Cantos 10 17

6. Ángels Sagunto 10 16

7. CPL Madrid 10 10

8. Tsunamis 10 4

9. Lobas 10 4

10. Vila - Real 3

Elit MasculÍ P.J. Pts.

1. Club Molina 10 30

2. Caja Rural 10 23

3. Club de Palma 10 19

4. Metropolitano 10 18

5. Cent Patins 10 14

6. Joker Floors 10 10

7. Erizos Rudos 10 10

8. Tres Cantos 10 9

9. Tenerife Hockey 10 9

10. Club Castellón 10 8

HOQUEI LÍNIA BÀSQUET

CLASSIFICACIONS

Nivell A. Masc. P.J. Pts.

1. Sant Nicolau B 10 23

2. Sant Pere 10 23

3. Nayox Força Llei. 10 23

4. Sant Jordi Blau 10 22

5. La Salle Manresa 10 22

6. CB Bellpuig 10 21

7. CB Castellet 10 21

8. MB Andorra B 10 20

9. CN Terrassa 10 19

10. CB Vilatorrada 10 19

11. Mollerussa 10 18

12. CB Santpedor 10 15

13. CB Matadepera 10 14

Segona Cat. Fem. P.J. Pts.

1. Ateneu Monts. 13 23

2. St. Quirze SD 13 22

3. Sant Nicolau 13 22

4. Jet Terrassa 13 22

5. CB Saps 13 22

6. CN Caldes 13 21

7. Sant Jordi Blau 13 20

8. Espanyol 13 19

9. Lluïsos Gràcia B 13 19

10. La Noguera B 13 18

11. Safa Claror B 12 17

12. Kayaks Alòs 13 17

13. Màgic Badalona 12 15

14. CB Ripollet 13 13

Obertes les inscripcions per a la Travessa 
Rubí Montserrat, que serà el 23 de febrer
Organitzada pel Centre Excursionista de Rubí, la cita pre-
senta novetats com l’ampliació del nombre de places 

CRISTINA CARRASCO

El Centre Excursionista de 
Rubí ha presentat aquest 
dimecres la 13a, rebateja-
da com a 14-1, edició de la 
Travessa Rubí – Montser-
rat, una cita esportiva que 
compta amb el suport de 
l’Ajuntament i la Federació 
d’Entitats Excursionistes de 
Catalunya (FEEC). La Tra-
vessa, que no té un caràc-
ter competitiu, traça un re-
corregut de 46 quilòmetres 
amb un desnivell de 4.000 
entre la ciutat i el Monestir 
de Montserrat i passa es-
pais naturals del Vallès Oc-
cidental, el Baix Llobregat i 
el Bages.

La sortida serà a la pla-
ça del doctor Guardiet amb 
les dues possibles arriba-

TRAVESSA

des, una fins al monestir 
i l’altre fins a sant Jeroni. 
L’organització ofereix els 
avituallaments i controls 
necessaris per facilitar el 
bon desenvolupament de 
la cita.

La proposta, que gua-
nya adeptes cada any, tin-
drà lloc enguany el 23 de 
febrer i ofereix més places 
que en anteriors edicions. 
Així, aquest 2025 seran 400 
persones les que podran 
participar-hi, ja sigui en la 
modalitat de caminada, 
que té la sortida a les 6 h, 
com en la de córrer, que ar-
renca a les 8 h.

Els organitzadors han 
explicat que la inclusió 
d’aquesta prova dins el 
calendari de la Federació 
d’Entitats Excursionistes de 

Catalunya (FEEC) del “Cir-
cuit Català de Caminades 
de Resistència” s’ha traduït 
en un augment de partici-
pants. De fet, l’any passat 
es van exhaurir les places 
abans del termini i van 
comptar amb gent arriba-
da de molts punts de Ca-
talunya i fins i tot d’altres 
comunitats com l’Aragó.

Tot i això, un dels orga-
nitzadors Jaume Serra Utge 
ha explicat que busquen 
mantenir l’esperit de la Tra-
vessa: “ampliem fins a les 
400 places per l’èxit d’edi-
cions anteriors, però volem 
mantenir la qualitat de la 
Travessa. Les persones que 
hi participen ens agraeixen 
la qualitat del recorregut i 
la comoditat pel que fa al 
nombre de participants”.

EL CER també ha ac-
tualitzat les mesures de 
seguretat de la trobada i 
ha incorporat un protocol 
per prevenir l’assetjament. 
Aquesta novetat respon, 
han explicat els organitza-
dors, a ajustar-se a la nor-

mativa vigent, no al fet que 
s’hagin produït problemes 
d’aquest tipus en edicions 
anteriors.

L’activitat, suposa la 
mobilització d’un centenar 
de voluntaris, als quals els 
organitzadors han agraït 

molt especialment la seva 
participació.

Les inscripcions a la 
travessa, que ja estan 
obertes, es poden realit-
zar a través d’internet a la 
pàgina web del club (www.
rubicer.cat).




